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Z UREDNIKOVE MiZE 
Odločili smo se. Dobili smo res mnogo predlogov in zajetnih šopov časopisnih 

romanov v Tiadaljevanjih. še celo knjige ste nam poslali. Tako prijetnega sodelova-
nja sem til zares vesel, čeprav bomo prihodnji teden začeli objavljati povest R. 
Mumika Hči grofa Blagaja, pa vas prosim, da nam vseeno ptisiite vaše poslane ro-
mane in povesti, če jih lahko pogrešate. Bo tako manj zadreg, ko se bomo morali 
spet odločiti za zanimivo literarno' branje. 

Ciganka je že v prodaji. Nekateri se še vedno motijo in ne vedo, da je naša 
Ciganka ljudska povest. Vsem, ki ste jo naročili v prednaročilu, jo že pošiljamo. 

V petek, jutri, bosta dva avtobusa odpeljala kmečke žene na morje. Nismo to-
rej snedli besede in naša akcija je res postala tradicionalna. Želimo si toplega 
sonca. 

Nagradna igra 10 x 1000 vas je zdramila. Le tako naprej! Radi bomo brali še več 
vaših prispevkov. Vaš urednik 

Družbeno dogovarjanje in samoupraTOO sporazunieva-
nje o skupni in splošni porabi smo pripeljali sltoraj do 
konca. V teh dneh se bodo zbrale delegatsko sestavljene 
skupščine samoupravnih interesnih skupnosti. Pregledale 
bodo pripombe, ki smo jih delavci in občani v javni razpra-
vi izrekli na ponujene delovne načrte, sprejele bodo dokonč-
ne prispevne stopnje in s tem tudi izmerile, kako dolga bo 
letos finančna odeja. 

Približno pa je pravo stanje stvari že znano, čeprav se 
tudi letos v dogovarjanju nismo mogli izogniti lanski huda 
slabosti — da smo spet zamujali v skrbni pripravi dogovar-
janja in, to moramo kritično oceniti, družbeno dogovarja-
nje o skupni in splošni E>orabi vse manj ostaja dogovarja-
nje. Preočitna in prevladujoča je moč administrativnega do-
ločanja znotraj dogovorjene globalne možne osnove za porabo. 
Pri tem ne moremo misliti le na vratolomne spreminjevalne 
sklepe, sprejete premalo usklajeno in demokratično, o okvir-
ni porabi za kulturo, telesno kulturo in socialno skrbstvo. 
Tu'so, poleg zdravstva, v Celju in na celjskem območju naj-
večje težave. 

Važnejša nam mora biti politična ocena vseh vidikov, 
uspehov in pomanjkljivosti, družbenega dogovarjanja. 

V družbi smo se često dogovorili za počasnejšo rast 
pofabe. Za varčevanje. Za prednostna vrstni red tistih de-
javnosti, ki so v finančnih zgradbah pK>rabe za leto i975 
skočile na indeks 120 odstotkov, pa druge, ki so ostale na 
lanski ravni ali pa so dobile le nekaj več. 

Tej upravičeni politiki se ne bomo mogli izogniti tudi 
v prihodnje. Na skupščmali samoupravnih'interesnih skup-
nf-osti v teh dneh tudi ne bodo nič pomagale tožbe, kako 
je denarja premalo, kako bo potrebno priškrtati nekatere 
porabnike itd. V vseh skupnostih mora prevladati spK>zaia-
nje, da se bodo morale v tem trenutku vse dejavnosti bolje 
organizirati, racionalizirati poslovanje, znižati vse vrste stro-
škov, in če ne bo šlo drugače, preudarno in odgovorno mor-
da skrčiti programe. 

Vendar ob koncu letošnjega (^nižbenega dogovarjanja 
o splošni in skupni porabi ne smemo več zatiskati očesa 
pred pomanjkljivostmi. Slepljiv videz, češ da je vse v redu 
in da smo sistem družbenega dogovarjanja in samoupravne-
ga sporazumevanja že vgradili v našo družbeno prakso, z 
njegovo resnično vsebino, nas lahko zaslepi. Prikrije lahko 
tudi nezadovoljstvo med nosilci dogovarjanja v občinah, 
kjer so se ponekod zares potrudili. 

SZDL in sindikati bodo morali v politični oceni letoš-
njega dogovarjanja povzeti nekatere temeljne zahteve samo^ 
upravnih interesnih skupnosti in občin. Delavcd in občana 
vsake družbenopolitične skupnosti naj se v prihodnje sami 
odločajo, kako bodo sofinancirali družbene dejavnosti zno-
traj dogovorjene globalne porabe v Sloveniji, če še nismo 
mogli odkriti najboljšega sistema solidarnostnega preliva-
nja sredstev, potem nam tudi administrativno določanje ne 
bo dolgo pomagalo. 

IVInogo bolje je, da republiške samoupravne interesne 
skupnosti prihodnje leto skrbneje in odgovorno pristopijo 
k dogovarjanju. Tako, da bodo skupaj z občinskimi skup-
nostmi objavile delovne načrte in finančne kvalifikacije. 
Da bodo z vertikalnim usklajevanjem na osnovi resolucije 
o družbenoekonomskem razvoju in prednostnih ciljev, opra-
vile prvo selekcijo nesporazumov in prvo solidarnostno 
združevanje interesov. Tako oblikovan predlog porabe pa 
naj gre v javno razpravo. 

Resda družbenemu dogovarjanju o splošni in skupni po-
rabi šele utiramo pot v naše življenje. Prav to pa od nas 
zahteva, na nemudoma odgovorno politično ocenimo, kje še 
zaostajamo in kaj moramo storiti, da bomo družbeno dogo-
varjanje delavcev v združenem delu res afirmirali kot — 
dogovarjanje. 

Jože Volfand 

FEiiALIT „ZA" 
Minuli teden je bila v^Zal-

seja delavskega sveta Fer-
ï'alita, na kateri so vnovič 
obravnavali svoje stališče, da 

bodo podpisali družbene 
Sa dogovora o adruževanju 
sredstev za skupne potrebe 
Po programu referenduma. 
Potem, ko so svoje stališče 
^0 odklanjanja podpisa druž-
^̂ enega dogovora povedali vsi 
dejavniki v občini in ko je 
Prispelo tudi pismo CK ZKS, 

, ^ katerem so obsodili rav-
nanje v Ferralitu, je delav-
^^ svet tega kolektiva spre-

svoje stališče in se 

odločil za podpis družbenega 
dogovora. Vendar delavski 
svet Ferralita vztraja, da naj 
bi pričeli svoj prispevek pla-
čevati šele po ugotovljenm 
stanju zaključnega računa za 
leto 1976, torej leta 1977. 

S tem pa se ni strinjala 
partijska organizacija v ko-
lektivu, ki se je tudi sestala 
minuli teden, in v celoti pod-
prla ugotovitve iz pisma CK 
ZKS. Komunisti so se odloč-
no zavzeli za to, da tudi 
Ferralit prične nemudoma 
plačevati svoj prispevek. 

B.S. 

Velenjski rudarji, k¿ so skupaj-s šoštanjsko termoelektrarno združeni v Rudarsko elektro energetski kom-
binat, v zadnjih mesecih dosegajo vedno nove rekorde. Zahvala za to gre vse "bolj mehaniziranem rudniku 
in ne nazadnje rudarjevi zavesti, da je njegov nakopan premog v trenutni situaciji še kako potreben za 
našo energijo, ki nam jo že tako primanjkuje. Na posnetku so rudarji v jami »zahod« na mehaniziranem 
čelu OKP 11/3, kjer so januarja nakopali 11.211 ton (delali so 15 dni) in februarja 20.374 ton. To je popreč-
no na tri tretjine 840 ton dragocenega rjavega premoga Poprečno dela na tem čelu po osem rudarjev, ki samo 
»strežejo« stroju, včasih pa poprimejo tudi še za težje klasično rudarsko delo. Rudarji se zavedajo, da bodo 
morali ves rudnik mehanizirati, če bodo hoteli čez leta dajati dovolj premoga za termoelektrarno, kjer že 
gradijo »štirko«. Letošnji plan je nekaj več kot štiri nülijone ton. Srečno! LOJZE OJSTERŠEK 

V ^ ^ ^ 

Tudi na celjskem območju 
je boleče odjeknila žalostna 
vest o prerani smrti Veljka 
Vlahovića, španskega borca, 
revolucionarja, komunista in 
humanista. V ponedeljek in 
torek so se na žalnih sejah 
sestali vsi komiteji občinskih 
konferenc ZK celjske regije. 
Seje so vodili starejši, dol-
goletni člani ZK, o svetlem 
liku komunista in človeka 
Veljka Vlahovića pa so govo-
rili sekretarji komitejev. 

V celjski občini je komite 
sprejel sklep, da bo predla-
gal občinski skupščini, naj 
s trajnim obeležjem počasti 
spomin velikega sina Jugo-
slavije. Prva novozgrajena 
osnovna šola s celodnevnim 
poukom bo dobila ime po 
Veljku Vlahoviću. 

Tudi v drugih občinah ob-
močja razmišljajo o podob-
nih loblikah trajne oddolžitve 
življenju in neumornemu de-
lu Veljka Vlahovića. 

JUTRI NA MORJE! 
Jutri, točno ob 13. uri, bosta izpred zgrailbe SLG 

Celje odpeljala dva Izletnikova avtobusa. Smer: Ro-
vinj. Potniki: STO KMEČđilH ŽENA. Sprevodniki ozi-
roma vodiči: novinarji našega uredništva. 

Torej, drage izžrebanke, izlet je pred vrati. Ve-
mo, da ste ga težko pričakovale, saj bo prav gotovo 
veselo, videle pa boste tudi morje in se morda po-
peljale tudi z ladjico. 

Ker bo pot iz Celja do Rovinja dolga, ne bo nič 
hudega, če vzamete s sabo kakšen prlboljšek. 

JUTRI, TOČNO OB 13. URI. 
Letošnji izlet so denarno podprli: Kmetijski kom-

binat Hmezad Žalec,. Kmetijski kombinat Šentjur, 
Kmetijska zadruga Laško, Tkanina Celje in Avtoturi-
stično podjetje Izletnik. Hvala tudi v vašem imenu. 

Uredništvo 



STM 
V v 

Uvajanje predmeta samoup-
ravljanje s temelji marksiz-
ma (STM) na šole II. stop-
nje je po koncu prvega pol-
letja že doživelo prve politič-
ne ocene. O uveljavljanju 
predmeta STM na srednjih 
šolah celjskega območja je 
razpravljala komisija za druž-
benop>olitična in idejna vpra-
šanja prosvete, znanosti in 
kulture ter idejnopolitično 
usp)osabljanje pri medobčin-
skem svetu ZKS Celje. 

Najprej nekaj statističnih 
podatkov. 

Predmet STM predava na 
srednjih šolah celjskega ob-
močja 35 učiteljev, med ka-
terimi jih ima 19 visoko, 15 
višjo in 1 srednjo izobrazbo. 
Po stroki je največ učiteljev 
zemljepisa, zgodovine ter 
pravnikov. Med predavatelji 
STM je 25 članov ZK ali 71,4 
odstotka. V prvem polletju 
so dobili učenci iz predmeta 
STM samo Зв n^ativnlh ocen. 

90 srednješolcev iz Celja in 
Velenja je v posebni anketi 
o uveljavljanju predmeta 

STM odgovorilo, da jim bodo 
nova znanja iz samoupravlja-
nja in marksizma pomagala 
v njihovi konkretni dejavno-
sti na šoli in pozneje v druž-
benem in poklicnem življenju. 
Učenci so dali, enako kot uči-
telji, tudi več pripomb na 
pomanjkljivosti pri uvajanju 
predmeta STM (ni učbenika, 
priročnika in drugih pripo-
močkov, prevladujejo frontal-
ne oblike dela v razredu, pre-
malo je skupinskega dela, po-
govorov in razprav, ni dovolj 
povezanosti med teorijo in 
samoupravno prakso, nedore-
čenosti so v ocenjevanju zna-
nja itd.). Vendar pa je prva 
oceria uveljavljanja predme-
ta STM nazorno iK)vedala, da 
STM ni več neznanka. Postal 
je sestavni in pomemben del 
celotnega učnovzgojnega pro-
cesa in dela na šoli. 

To pa je še vedno prema-
lo. Samoupravljanje s temelji 
marksizma mora E>ostati več 
kot le šolski predmet. Učenci 
že sedaj opozarjajo na globo-
ka brezna nasprotij med 

učnimi vsebinami STM in 
konkretnim samoupravnim 
okoljem šole. Kažejo na še 
vedno prevladujoče avtorita-
tivne odnose med učenci in 
učitelji, na njihovo podreje 
nc vlogo v izvedb^ učno vzgoj-
nega dela in samoupravnih 
odnosih na šolah. Teh raz-
pok STTVJ sam od sebe ne 
bo odpravljal. Vendar pa je 
•ahko dober sunek pravočas-
Tjemu spremin.ianju sedanjih 
odnosov. Za*̂ o bi morali pe-
dagoški kolektivi več razprav-
ljati o vseh stranskih, ne le 
o izobraževalnih in političnih 
učinkih predmeta STM. Raz-
členiti njegovo veliko mož-
nost, da postane prvi korak 
na poti sprenu î̂ anja naše šo-
le. Kajti predmet samouprav-
ljanje s temeiji marksizma 
je pomemben oblikovalec sa-
moupravne zavesti učencev. 
Predvsem ZK in vodstva šol 
bi morali afirmirati tako 
funkcijo uveljavljanja pred-
meta STM v šoiah. 

J. V. 

ŠMARJE 
NEPREDVIDENE 

TEŽAVE 
Čeprav so razprave o de-

lih na potresnem območju 
tako v časopisju kot tudi v 
vseh občinah, ki jih je po-
tres prizadel, malce pKjneha-
le, s tem seveda še ni reče-
no, da je konec tudi s prob-
lemi. Pravzaprav bi lahko 
rekli prav naspiotno: proble-
mi se pojavljàjo vedno zno-
va tam, kjer bi SJ najmanj 
misiili. 

Največ nesporazumov je go-
tovo s prekategorizacijami in 
z novimi prijavami, za K a t e -
re je rečeno, da se morajo 
zajeziti in da morajo biti 
krajevne skupnosti tisie, k. 
bodo stvari'urejale na pame-
ten način in čimveč samoini-
ciative. Vsi namieč dobro ve-
mo, da je dent rja še vedno 
daleč premalo za zadostitev 
vseh potreb rr da je sleher-
no izkoriščanje občanov na 
račun potresa ne samo ne-
razumljivo, pač pa celo ne-
dopustno. Zara ii tega je bilo 
štabu za odpravo posledic 
potresa nejasno, čemu toliko 
novih prijav. S var se je raz-
vozlala šele takrat, ko so se 
začele širiti govorice c regre-
siranju umetnih gnojil, o do-
ločenih ugodnostih tistim, ki 
imajo poslopje /saj v eni iz-
med kategorij in podobno. 
Priložnost je bilo seveda tre-
ba izkoristiti 

Trenutno sc \ šmar&ki ob-
čini prekategoi.zirali 653 ob-
jektov, na novo prijavljenih 
pa je še 735 objektov. Ta šte-
vilka pa je najbrž že prese-
žena, kajti prijave so prihaja-
le dan za dneiii. Kot smo 
izvedeli, štab za odpravo po-
sledic potresa v Šmarju pii 
Jelšah prijav ne sprejema 
več, ker men: ĉ u bi vsi, ki 
so imeli kakorkoli poškodova-
ne objekte, to lahko storili 
že prej. 

Strašek M. 

JOŽE BAUER - 80 LET 
Za Jožeta bi lahko rekli, 

da je revolucionar že od roj-
stva. Oče mu je bil Pohorc, 
ki je iskal kruh v Zagorju, 
kjer se mu je rodil tudi sin 
Jože. Izučil se je za steklo-
pihača in kali ateistične in 
revolucionarne vzgoje so 
kmalu obrodile sad. Jože je 
že leta 1912 pristopil v social-
demokratsko stranko in ko je 
prišlo pri njej do razkola je 
leta 1919 vstopil v KPJ in 
ostal njen član do današnjih 
dni. Partijec več kot pol sto-
letja — in kaj se skriva za 
tem podatkom, ve najbolje 
Bauer j ev Joža sam. 

Boril se je proti Orjuna-
šem in danes je eden redkih, 
ki je preživh] tiste hude in 
krvave trenutke pred petde-
setimi leti. Joža je bil prega-
njan v Paraćin, kjer je pre-
živel 22 let in kot je enkrat 

dejal, so bila to lepa leta, 
čeprav izpolnjena z zasliša^ 
nji, zapcrom v Oavnjači in 
večno bojazni :o kako živi 
družina. Njegovi spomini so 

živi, zlasti na predi ojna praz 
novanja pr/egi ma> in pro-
svetno življenje v društvu 
Naprej. 

Vsaka naprtdna misel pa 
je bila pred vojno kmalu za-
trta, revolucionarno delova-
nje pa se je potuhnilo v ile-
gali in tlelo naprej. Iskre re-
volucionarjev so zanetile 
kres, katerega je Jože Bauer 
preživel kot aktivist in sode-
lavec narodnoosvobodilne 
vojne v Srbiji. Kresovi so 
zgoreli in misli proletarca so 
se umirile. 

Jože je kljub vsemu hude-
mu preživel in dopolnil 
osemdeset let. Praznoval jih 
bo ob svoji zvesti družici 
Neži, v m.irnem kotičku doma 
upokojencev v Celju. 

še na mnoga leta, revolu-
cionar Jože! 

DIJAŠKI DOMOVI 

Pomanjkljivo in neodgovor-
no regresiranje dijaških do-
mov s strani nekaterih ob-
čin celjske regije, povišanje 
oskrbovalnine od sedanjih 
900 ND do še nedoločene vso-
te, neenotni kriteriji pri šti-
pendiranju in nespoštovanje 
dogovorov pri vajencih, vse 
to bo najbrž povzročilo, da 
bodo dijaški domovi najbrž 
vsak čas postali domena zgolj 
bogatejših dijakov, za dija-
ke s podeželja pa bodo dom-
ska vrata zaprta. Približno 
tako je izvenela nedavna se-
ja predstavnikov dijaških do-
mov, na kateri pa, kdo ve 
zakaj, ni bilo tistih, ki bi jih 
pričakovali: predstavnikov 
občinske organizacije ZSMS 
Celje. Kot da problem že 
sam IX) sebi ni dovolj po-
memben in v nebo vpijoč. 

Reševanje takšnega položa-
ja naj bi steklo preko občin-
skih štipendijskih skladov, 
vendar se je zataknilo. Tudi 
sicer pravijo tisti, ki to prob-
lematiko poznajo, da so bili 
dijaški domovi pri nas zapo-
stavljeni, da smo v zadnjih 
letih zgradili bore malo do-
mov in da jih tudi sedaj ne 
gradimo. Naravnost slabi so 
tudi odnosi med delovnimi 
organizacijami in učenci. Nih-
če se namreč ne drži sindi-

kalne liste, ix>stavljene za 
učence, to pa še zlasti ve-
lja za majhne temeljne or-
ganizacije združenega dela in 
pa seveda privatnike. Ker so 
to navadno revnejši dijaki, 
postaja vprašljivo, kje dobi-
ti pri takšnem nespoštovanju 
dogovorov sredstva za oskr-
bovalnino v domu. Dijaki 
postavljeni pred dejstvo, da 
bo stanarina večja, so že po-
vedali svoje: raje se bodo vo-
zUi, kaj pa vozaštvo pomeni, 
vemo vsi. 

Domskih problemov je še 

veliko, le denarja je malo 
in najbrž tudi razumevanja. 
Da so dijaški domovi, meni-
mo na celjske, opremljeni ze-
lo slabo in starinsko ter ne-
funkcionalno, najbrž ni treba 
posebej razlagati. 

Zadeva z dijaškimi domovi 
je že stara, ponavljajoča se 
iz leta v leto, vselej na spolz-
kih tleh. Bo o tem spregovo-
rila republiška izobraževalna 
skupnost, občinske skupšči-
ne? Bo sploh kdo, ki bo di-
jake razumel? 

MILENKO STRAŠEK 

VELENJE: M. ŠPIUAK 
NA OBISKU 

Na krajšem obisku v Sloveniji se je ustavil za 
nekaj' ur tudi v Gorenju v Velenju predsednik zveze 
sindikatov Jugoslavije Mika špiljak. Po ogledu tovarne 
Oorenje in pvogovori z delavci je sodeloval pri pogo-
voru s političnim aktivom v Gorenju. Predvsem se je 
zanimal za nadaljnje vključevanje Gorenja v jugoslo-
vanski prostor in povezovanja s sorodnimi tovarnami 
ter dosežki na področju samoupravljanja. Beseda pa je 
razumljivo stekla tudi o življenjs-kih razmerah delav-
cev, ki so zaposleni v Gorenju. 

LOJZE OJSTERŠEK 

OBMOČJE 
v 

Izvršni svet: vsea sloven-
skih občin te dni n ti j o z raz-
pravo o predlogu zveze sta-
novanjskih skupnosti Slove-
nije in skupno'iti slovenskih 
občin o dogovoru o politiki 
stanarin v letošnjem letu 
Kot kažejo prve razpiave in 
stališča, ni pomislekov oziro-
ma zadržkov, da bi pobudo 
o povišanju stanarin za 25 od-
stotkov ne sprejeli. Gre nam-
reč za uresničitev tiste tež-
nje, ki bo vsaj deloma iz-
boljšala kritično stanje pri 
vzdrževanju stanovanj. Po do-
govoru se namreč morajo 
vsa sredstva, pridobljena za-
radi povišanja stanarine, upo-
rabiti za amortizacijo stano-
vanjskih hiš in stanovanj. 

Predlog o povišanju stana-
rin za 25 odstotkov je v skla-
du z medrepuollškirn dogovo-
rom o stanarin!4n in politiki 
cen .e os. Veij&ti pa bo za-
čel 1. aprila leu>0. 

Tak j'i predlog, loda, glede 
na to, da bo p.>dlaga za ao 
ločitev i.ove stanarine doslej 
Tneuveijč'vljcna ocecitev sta-
novanj IZ 1973. te^.., ie na dla-
ni, da íTanarine v večini pri-
merov ne bodo višje le za 
25 o íí:'̂ otkov, marveč v neka-
terih oeUo več. To bo zlasti 
veljalo za nova oziroma no-
vejša stanovanja, ki so po 
zadnjem oce.'jsvanja dobila 
višje šrevilo točk kot pa ve-
lja sed.mji obračun Sedanja 
stanarina je namreč odmerje-
na po ocenjevanju v ?965 letu. 

Po vsem tem je treba za-

pisati, da bo dejansko povi-
šanje stanarin od prvega 
aprila dalje v glavnem od 
25 do 40 odstotkov. Najnižje 
povišanje (25 odstotkov) bo 
držalo predvsem za stara sta-
novanja. Lahko se bo celo 
pripetilo, da se bodo pone-
kod stanarine povečale celo 
za manj kot zà 25 odstotkov. 
V vseh drugih primerih pa 
bodo stanarine višje. V gla-*> 
nem oziroma pn novejših in 
novih stanovanjih od 35 do 
40 odstotki/V. 

Po dogovoru Dodo nove sta-
narine veljale od 1 aprila 
dalje, samjupiчлгпр stanova-
njske skupnosti pa bodo skle-
nile nove s^^novenisks pogod-
be najpozneje do konca letoš-
njega junija 

Hkrati z uveljavitvijo novin 
stanarin, oo bol] kot d''Slej 
začel velja'i tudi odlok o sub 
vencioniranju stanarin za so 
cialno ogrožene stanovalce. 
Po dogovoru naj bi se delna 
nadomest'ev stanarine priz-
nala le za stanovanja, kate-
rih ugotovljena vre<.inost ne 
presega 130 točk. Lahko pa 
samoupravne stanovanjske 
skupnosti ravnajo v določe-
nih primerih drug?.če. Seve-
da pa se v teb primerih po-
stavlja še vprašanje, kaj 
sploh takšno nadomestilo po-
meni, če pa ie stanarina le 
tretjina ali nekaj veo v struk-
turi celotnih stroškov za bi-
vanje v bloku. Zanimiva je 
ugotovitev, da so na primer 
tako imenovana solidarnostna 

stanovanja v Celju (na Lavi) 
v vseh primerih ocenjena viš-
je kot pa znaša meja za do-
voljeno subvencioniranje. To 
tudi pomeni, da bodo nove 
stanarine, zlasti pa nove cene 
za centralno ogrevanje in za 
druge vzdrževalne stroške, 
močno obremenile nekatere 
družine in da se zna bolj kot 
doslej pojavljali težnja in 
nujnost po zamenjavi stano-
vanj. To navzlic temu, da 
imajo tudi solidarnostna sta-
novanja le minimalne steJi-
darde, če izvzamemo central-
no ogrevanje, ki je najdraž; 
je, in da graa'tcv svanovari 
z drugačnimi merili- in opre-
mo skorajd.i ne pride v pû-
štev. 

In še to — povišane stan.4-
rine so še da'.eč od Ciiko im '̂ 
novarñh stroškovnih, da n® 
govorimo o ekonomskih st&' 
narinah. Po zadnjih in seve; 
da približnih ocenah naj bi 
bile samo stroškovne stana-
rine za trikrat večje od seda-
njih. To primerjavo smo na-
vedli samo zategadelj, da bO 
bolj razumljivo, кл- prinaša-
jo in kaj pomenijo za 25 do 
40 odstotkov povišane stana; 
rine, ki bodo začel veljaW 
prvega aprila lotos. 

V celjski občini bo poviša; 
nje stanarin prizadelo okol' 
8.400 stanovanjskih enot. N® 
račun novih stanarin pa в®̂  
bi dobili okoli 400 milijon^ 
starih dinarjev več za vzdrž^ 
vanje stanovanj. ^ 

M- ^ 

160 LET KERAMIČNE 
Od križišča Petrovč se odcepi cesta proti Libojam. 

To je lepa asfaltirana cesta, ki smo jo dobili pred 
desetimi leti, ko je bil krajevni praznik in 150. oblet-
nica tovarne. 

Letos bo praznovala tovarna 160-letnico. In če po-
gledamo 10 let nazaj, se je v tovarni veliko spremenilo. 
Postavili so plinski postaji, s čimer so delavcu pri 
pečeh omogočili čist zrak. Tudi nam bližnjim stanoval-
cem se je odvalil kamen od srca, saj smo dolgo po-
žirali podnevi in ponoči neznosno smrdljivi ter. Za 
primer naj povem: če smo spustili bele kokoši zju-
traj »na pašo«, so bile zvečer vse črne. 

Tudi pri proizvodnji se je veliko izboljšalo. Izdelu-
jejo res lepe keramične ploščice, ki jih veliko prodajo 
na domačem tržišču in tuäi-v druge države. Lani so 
postavili ogromno novo skladišče, kar je velika prido-
bitev za tovarno. 

Zato želimo vsi vaščani Liboj in Kasaz, da se pra-
îsnovanja 160-letnice, ki bo v mesecu juliju, tudi vi v 
čimvečjem številu udeležite ip se tako sami prepričate 
o naših uspehih in napredku tovarne. O vseh nas, ki 
delamo v tovarni, lahko rečem, da smo ponosni nanjo. 

Vse kraje obiskujejo novinarji in pišejo, saj to že 
vse leto opazujem. Moram pa priznati, da včasih v 
kakšnem kraju ni nobenega, ki bi se ojunačil m napisal 
kakšen prispevek. Zato sem se odločila jaz, gosp>odinja 
in naročnica Novega tednika, in upam, da nisem nale-
tela na gluha ušesa. 

Marija Zorko, Kasaze 65 
Petrovče 

Komisija za delovna razmerja pri lovski 
zadrugi 

»LOVEC« Ljubljana 
r a z p i s u j e prosto delovno mesto ' 

P R O D A J A L C A 
v poslovalnici LOVEC v Celju 

POGOJ: KV prodajalec. 

Nastop zaposlitve mogoč takoj ali po dogovoru. 

Prošnje pošljite na naslov: 
Podjetje LOVEC Ljubljana, Gosposvetska cesta 12. 
Informacije dobite pri LOVEC — Celje. 



C£UE 

TEŽAVE S CELODNEVNO SOLO 
Celjski komite ZK je na se-

danji seji proučil naloge na 
področju uvajanja celodnev-
ne osnovne šole v celjski ob-
čini. 

ime — celodnevna šola 
tega nekatere starše in celo 
učitelje in bi bilo zato bolj 
na mestu, če bi jo imenova-
li »podaljšana dnevna šola«, 
so menili komunisti. Kajti v 
resnici otroci ne bodo v šoli 
cel dan, kot napačno sklepa 
večina staršev, ampak od 7 
do 15, ure. Celodnevna šola 
ge bo od dosedanje šole raz-
likovala po organizaciji, vse-
bini in metodah dela. Delo v 
šoli bo mnogo okolnejše, pri-
lagojeno tudi lokalnim, kra-
jevnim razmeram in zato ne 
bo povsod enako organizira-
no. Razen tega bodo šole 
med seboj sodelovale z dru-
gimi šolami in organizacija-
mi. Učenci bodo kljub vse-
mu lahko sproščeno pomaga-
li doma pri domačili opravi-
lih, saj bodo ob treh popold-
ne že lahko odšli domov. 

V celodnevni šoli bo treba 
preiti od kvantitete h kvali-
teti, so poudarili komunisti 
na svoji seji, in k demokra-
tični usmerjenosti. Nova or-
ganiziranost osnovne šole, da-
ljše bivanje učencev v šoli, 
zahtevajo seveda drugačne 
delovne razmere za šolsko 
delo. Nastopile bodo seveda 
težave s prostorom, ki jüi 
bo treba rešiti v prvi fazi, 
prav tako kakor kadrovske 
težave. Učna oprema je v do-
sedanjih šolah iztrošena in 
zastarela, premalo je igrišč 
in igral, šolske stavbe so raz-
lično stare in zato tudi raz-
lično uporabne za celodnev-
no bivanje otrok. 

Pri programiranju celo-
dnevne šole v občini, je po-
trebno upoštevati več čini-
teljev. Izračun pokaže, da 
manjka kar 76 prostorov ali 
3 kompletne šole. Drugo, kar 
je treba v Celju upoštevati. 

je rast števila prebivalstva v 
celoti in po stanovanjskih so-
seskah. V nove soseske bo 
potrebno locirati šole tako, 
da bodo razbremenjevale 
staiše. Izrabiti je treba tudi 
možnosti adaptacij sedanjih 
šol za celodnevno bivanje. 
Mimo vsega tega pa bo ce-
lodnevna šola zahtevala več 
učnih in tudr drugih kadrov. 
Predvsem zaradi kadrovskega 
problema bo nemogoče preiti 
na celodnevno šolo hkrati, 
kar v celi občini. 

Nagrajevanje prosvetnih de-

lavcev še vedno zaostaja, zato 
je nujno potrebno njihovo 
delo pravilno ovrednotiti in 
zaustaviti odhajanje mlajših 
iz prosvetnih vrst. Vsem uči-
teljem, ki sedaj delajo v os-
novnih šolah, je potrebno 
omogočiti dokvalifikacijo in 
višjo izobrazbo. Nadvse pe-
reč problem so tudi stanova-
nja za učitelje, saj jih tre-
nutno v celjski občini pri-
manjkuje kar 30. 

Prehod na celodnevno šolo 
bo torej postopen. Učiteljstvu 
bodo ix)magale vse družbeno 

politične organizacije, združe-
no delo in starši. Zveza ko-
munistov pa bo prek sveta 
organizacije ZK delavcev 
vzgoje in izobraževanja ter 
osnovnih organizacij ZK na 
šolah še naprej skrbela za 
pozitivno notranjo diferencia-
cijo učiteljev in bo pobudni-
ca nove šole in novih odno-
sov znotraj nje, kajti celo-
dnevna šola ni modna ali tre-
nutna akcija, ampak je izraz 
potreb družbe, staršev in 
otrok. 

M. P. 

KONJICE 

PREKRATKA STOPNJA 
V vseh temeljnih in dru¿ih organizaci-

jah združenega dela konjiške občine poteka 
v teh dneh razprava o osnutku družbenega 
dogovora o razporejanju dohodka, osebnih 
dohodkov in nekaterih drugih osebnih pre-
jemkov ter gibanju, obsegu in strukturi 
skupne porabe v letu 1975. Dogovor med 
drugim vključuje tudi nekatere dodatne 
obveznosti, ki naj bi jih letos financiralo 
združeno delo in o katerih so že- razprav-
ljali delegati na zadnjem zasedanju občin-
ske skupščine. 

Za kaj gre? 
Že v letu 1974 sm..") v naši republiki in 

seveda v vseh občinah prešli na nov sistem 
financiranja skupne pKjrabe, kamor sodijo 
dejavnosti posebnega družbenega pomena 
(vzgoja in izobraževanje, kultura, otroško 
varstvo, telesna kultura, zdravstvo, zapo-
slovanje ter invalidsko in pokojninsko za-
varovanje). Vse te dejavnosti so prešle iz 
proračunskega sistema financiranja na fi-
nanciranja z družbenim dogovarjanjem. Ta-
ko je bil najprej na nivoju republike skle-
njen družbeni dogovor o oblikovanju sred-
st-ev za skupno porabo, nato pa tudi v ob-
činah, še posebej pa so vse samoupravne 
interesne skupnosti za navedena p>odročja 
sklepale z delavci v združenem delu samo-
upravne sp>orazume o financiranju njihovih 
dejavnosti. 

Lani je znašala dogovorjena prispevna 
stopnja za interesne skupnosti v konjiški 
občini 31,51 % od bruto osebnih dohodkov 
zaposlenih. Ker pa so bile prispevne stop-
nje po občinah različne in so ob tem na-
stajale večje razlike pri izplačevanju oseb-
nih dohodkov delavcev, je oilo v republiki 
dogovorjeno, da bodo letošnje prispevne 
stopnje za skupno porabo v vseh sloven-
skih občinah enake. Tako je bila že v pred-
logu republiškega družbenega dogovora 
predlagana enotna prispevna stopnja v vi-
šini 29,60% od bruto osebnih dohodkov. 
Ta prispevna stopnja pa je za 1,96 «/o nižja 
od tiste, ki so jo lani dogovorili delovni 
ljudje in občani v občini Slovenske Ko-
njice. Pripomniti velja, da je lanskoletna 
prispevna stopnja vključevala tudi 1% za 
realizacijo dogovorjenega programa ob re-
ferendumu ter 0^7 % za investicije v 
otroško varstvo. Nemogoče r>a je ta dogo-
vorjena sredstva uokviriti v enotno stopnjo 
letošnje skupne p>orabe. Zato osnutek druž-
benega dogovora, ki so ga pripravili v ko-
njiški občini predlaga, naj bi te dodatne 
obveznosti letos financirali iz dohodka or-
ganizacij združenega dela. Delovni ljudje 
konjiške občine bodo o tem predlogu raz-
pravljali in o njem izrekli tudi končno be-
sedo. 

DAMJANA STAMEJCIC 

ŠOLA JE DALA ZNANJE 

Albert Golob 

Pravkar končana politična 
Sola na Polzeli je mladim 
Prinesla nova spoznanja. Tri 
fillade komuniste smo pov-
prašali, kakšen vtis je napra-
vila šola nanje, kako ste pri 
predavanjih sodelovali in ka-

boste kot komunist v 
Praksi uporabljali znanje, ki 
Vam ga je dala politična šo-
^ II. stopnje. 

ALBERT GOLOB — Tovar-
•"a nogavic Polzela: >>Sola je 
^аше napravila dober vtis. 
®ila je dobro organizirana. 

Irena Cigler 

predavanja pa. so bila zani-
miva v vseh temah. Pridob-
ljeno znanje bom kot pred-
sednik mladine v naši tovar-
hi posredoval članom mladin-
ske organizacije in ostalim 
članom kolektiva. 

IRENA CIGLER — Tovar-
na »Galant« Polzela: »Politič-
na šola,II . stopnje je vsebo-
vala precej obširen program 
popolnjevanja in to na vseh 
področjih, še posebno pa s 
stališč ZK do raznih perečih 
vprašanj. Predavanja so bi-
la dobro podana, precej na-
tančna m poglobljena. Z 
znanjem oziroma dopolnitvi-
jo znanja, ki sem ga že prej 
imela bom s pridom upora-
bila pri svojem delu v OK 
ZSMS in osnovni offganiza-

Edi Jelen 

ciji ZSMS. Pridobljeno zna-
nje pa bo pomagalo, da bom 
lahko še z večjo vnemo de-
lovala v ZK in daila vzgled 
tistim mladim, ki se priprav-
ljajo za vstop v naše vrste«. 

EDI JELEN — SIP ŠEM-
PETER: »Lahko povem, da 
so Delavska imiverza, občin-
ska konferenca zveze komu-
nistov in Tovarna nogavic 
pripravila šolo zelo vredu. 
Program predavanj je bil ze-
lo obširen in za nas kori-
sten. S tem znanjem bomo 
lahko vplivali v bodoče na 
mlade sodelavce, da bodo 
stopiU po naši poti. Pri di-
skusiji smo sodelovali skoraj 
vsi slušatelji šole«. 

Tekst in foto: 
Tone Tavčar 

ŽALEC 

TEŽAVE S KADRI 
Delegati vseh zborov skupščine občine Žalec so na svoji 

zadnji seji pregledali razmere v kadrovski politiki v 
občini. Povzemamo nekaj misli iz poročila o kadrovska 
problematiki. 

V Žalcu so se že pred leti zavestno odločili za 
sistematično delo na p>odročju kadrovske politike, saj 
je ustrezna kadrovska zasedba delovnih mest pogoj 
za hiter napredek občine. Kljub načrtnemu delu pa 
je premik na tem področju izredno počasen, saj se 
kadrovska skruktura v občini izboljšuje letno p>o stop-
nji 1 do 2 odstotka, kar pomeni stagnacijo na tem 
področju. Tudi družbeni dogovor o osnovah kadrovske 
politike, ki so ga podpisali 1972. leta, ni pripomogel 
k hitrejšemu reševanju kadrovskih vprašanj. 

Zaskrbljujoča je še posebej slaba struktura kadrov 
na vodilnih in vodstvenih delovnih mestih, saj kar 
polovica delavcev na teh delovnih mestih ne izpolnjuje 
pogojev iz sprejetega družbenega dogovora in siste-
mizacije delovnih mest. 

Dokaj neurejen je položaj na področju štipendijske 
politike, ki je pomembna osnova kadrovske politike. 
Kljub prizadevanjem vseh odgovornih namreč še ved-
no nekaj organizacij ni podpisalo družbenega dogovora 
o štipendiranju, tako da je še vedno nerešenih pribli-
žno sto prošenj za štipendije. 

Kljub temu naj povemo, da število štipendistov 
vsako leto močno narašča. Razveseljivo pa je tudi, da 
se večina štipendistov odloča za zaposlitev pri svojih 
štipenditorjih v občini. 

Dobro je stanje tudi na področju izrednega izobra-
ževanja, saj je v občini kar 312 izrednih študentov, 
ki pri študiju dosegajo ugodne rezultate. 

Kljub temu se bodo morali v občini vsi dejavniki 
močneje zavzeti za reševanje kadrovskih vprašanj in 
za dosledno 'izpolnjevarnje določil sprejetega družbe-
nega dogovora o osnovah kadrovske politike, saj je 
kadrovska struktura resnično neugodna. V občiini je 
namreč kar 24 odstotkov nekvalificiranih, 26 odstot-
kov polkvalificiranih, 24 odstotkov kvalificiranih in le 
dobre 3 odstotke visokokvalificiranih. Visoko izobraz-
bo ima manj kot 2 odstotka zaposlenih, višjo 2,5 od-
stotka in srednjo 11 odstotkov zaposlenih. 

Izredno zaskrbljujoča je tudi fluktuacija, saj so 
pri povprečno 9.052 zaposlenih v občini zabeležili lani 
kar 4.140 premikov, pri čemer pa sezonski delavci ni-
so upoštevani. 

Delegati občinske skupščine so poročilo o kadrov-
ski problematiki v občini sprejeli in predali v javno 
razpravo. V tej ga bodo dopolnili z dodatnimi p c ^ t k i 
in predlogi sklepov, občinska skupščina pa ga bo ta-
ko dopolnjenega vnovič obravnavala prihodnji mesec. 

BRANKO STAMEJCIČ 

RAZVOJ OBMOČJA 

Koncept dolgoročnega druž-
benoekonomskega razvoja ori-
entacijskega prostora celjske 
regije je dobil novo druženo 
verifikacijo, na zadnji seji 
sveta osmih občin celjskega 
območja. In ne samo to. De-
lo, ki je trajalo štiri leta, je 
dobilo tudi pomembno priz-
nanje in zahvalo. Ne zaman. 
Zavod za napredek gospo-
darstva v Celju ga je opravil 
dobro in vzorno. 

Koncept je tu, smernice, 
zelo ambici43zne in zato zah-
tevne, so nakazane. Eno de-
lo je končano, začenja p>a se 
drugo. Pravo. Tega se zaveda-
jo vsi. Smernice ne smejo 
ostati na papirju. Dobiti mo-
rajo svoje življenjsko moč, 
vsebino. Koncept družbeno 
ekonomskega razvoja bo mo-
ral dobiti svoj odmev v kon-
kretnih razvojnih načrtih ob-
čih, gospodarskih panog, regi-
je. Dogovoriti se bo treba o 
nosilcih razvoja, dogovoriti 
pa še o nečem drugem. Mor-
da najvažnejšem. 

Če kaj, potem zlasti ures-
ničitev tega koncepta zavisi 
od skupnega dela, sodelova-
nja vseh občin celjske regi-
je, vseh gospodarskih in druž-

benih činiteljev. V razvoju 
regije tičijo razvoji posamez-
nih občin, tudi gospodarskih 
področij. To p>a pomeni, da 
uresničevanje razvojnega pro-
grama terja usklajeno delo. Ni 
več mogoče, da se eno obmo-
je ali področje razvija na 
račun dragega, v njegovo ško-
do. Ali še bolj konkretno — 
več kot doslej bo treba med-
sebojne pomoči. Regija se 
mora uveljavljati in razvijati 
ko celota! 

Usklajeno in enotno delo 
bo nujno tudi zaradi ljudi, 
delavcev, ki so v tem kon-
ceptu poleg kapitala najpo-
membnejši faktor. V tem se 
koncept razvoja celjskega ob-
močja bistveno razlikuje od 
republiškega prostorskegapla-
na. Medtem ko republiški na-
črt predvideva zmanjševanje 
števila ljudi in zaposlenih, na-
kazuje celjski regijski pliîn 
na tem pxxiroôju bistvene pre-
mike navzgor. Se pravi, da 
se bo treba tudi ali pred-
vsem zaradi ljudi, zaradi de-
lavcev, ki jih koncept raz-
voja predvideva, pogovoriti, 
od kod bodo prišli in kam. 
To pa hkrati pomeni, da se 
načrtovalci v občinah ne bodo 

smeli več obnašati tako kot 
se zdaj, da na primer tri 
občine, ki predvidevajo naj-
hitrejšo rast gospodarstva, 
računajo na ene in iste ljudi. 
Takšnega obnašanja mora bi-
ti slej ko prej konec. Pa ne 
šele jutri, marveč že danes! 

Koncept dolgoročnega raz-
voja celjske regije je odsev 
stanja in vidikov družbenega 
ekonomskega razvoja tega ob-
močja. V celoti upošteva po-
licentričnost in dva razvojna 
pola: Celje in Velenje, ki pa 
se morata med seboj ujeti 
in dopolniti! Z dogovarja-
njem! 

Izredno zanimiva so področ-
ja urbanizacije, materialnih 
ciljev in kot že zapisano gi-
banja prebivalcev. Slcratika 
dovolj podiTOčij in dovolj vi-
dikov za usklajeno in skupno 
delo! To je miperativ seda-
njega in prihodnjega časa. 

S sklepom sejo svéta osmih 
občin širšega celjskega ob-
močja bo povzetek koncepta 
dolgoročnejša družbeno eko-
nomskega razvoja orientacij-
skega prostora celjske regije 
doživel tudi publikacijo v po-
sebni brošuri. 

M. Božič 



MIK PREBOLD 

v obrtnem podjetju MIK 
iz Prebolda so se minulo le-
to zjnašU v nezavidljivi gospo-
darski situaciji. Po razvoj-
nem programu so se namreč 
lotili sanacije opekarne, ki 
je poslovala z izgubo že ne-
kaj let. želeli so jo posodo-
biti, izpopolniti sušenje ope-
ke, urediti transport in s 
tem usposobiti opekarno za 
normalno poslovanje, Ven-
dar ni šlo vse po načrtih'. 
Stari glinokop je usahnil, iz-
redno se je pcKlražila ener-
getika, strokovni kader ni 
znal najbolje uporabiti nove 
tehnologije, zataiknilo se je 
tudi pri sušenju. Rezultat te-
ga je bilo veliko loma in niz-
ka količinska proizvodnja, ki 
je kar za 20% zaostajala za 
načrti. Nujno bi bila potreb-
na nova vlaganja, ki pa jih 
MIK ni zmogel. S 1. decem-
brom minulega leta so se za-
to delavci na referendimiu 
odločili, da odstopijo opekar-
no žalski Gradnji, ki bo 

MIK-u pokrila tudi lani na-
stalo izgubo 100 milijonov 
starih din. 

Prav izgube pri opekami 
so povzročile MIK-u velike 
rane, ki jiii 155 delavcev te 
organizacije ne bo labko za-
celilo. 

V razgovo(ru nam je direk-
tor MIK Stane Skok povedal, 
da pričakujejo vrsto težav, 
saj so lani ustvarili le 45 
milijonov ostanka dohodka, 
skladov pa praktično ni. Tež-
ko bo zato pokriti obratna 
sredstva, še težje kaj inve-
stirati. Kljub temu so si le-
tos zastavili smde načrte. 
Želijo doseči dve in pol mi-
lijarde celotnega dohodka, 
kar je brez opekarne za 26% 
več kot lani. Ostanek dohod-
ka naj bi bil 217 milijonov, 
produktivnost naj bi narasla 
za dobre 4"/o, akumulacija za 
30. Z velikim prizade^'anjem 
naj bi dosegli tudi takšno 
rast družbenega proizvoda. 

kot jo v ciljih zastavlja ob-
činska resolucija o družbe-
noekonomskem razvoju. 

V pripravi imajo tudi, sta-
bilizacijski načrt, načrt var-
čevanja, zavzemali se bodo 
za večjo disciplino, za boljšo 
organizacijo dela, fci marsi-
kje .še šepa. Eden poglavit-
nih problemov, ki jih bodo 
morali rešiti, je problem 
kadrov. Želijo se namreč 
kadrov-ko okrepiti, kar sodi 
tudi v sklep priprav na usta-
novitev temeljnih ocrganizacij, 
ki jih bodo ustanovili januar-
ja 1976. 

V kolektivu razmišljajo tu-
di o tesnejšem povezovanju 
v okviru sorodnih obrtnih 
panog, vendar je tu še pre-
cej nerešenih vprašanj in 
stališč. Družbeni cilji jih us-
merjajo v integracije, ki bi 
bile z ozirom na racionali-
zacije in gospo<^arsko moč 
ter rast koristne. Vendar se 
v kolektivu bojijo za svoj 
obstoj v okviru večje grupa-
cije. VsekakOíT pa se zavze-
majo za združitev skup-nih 
služb, kadrov in sredstev 
bolj kot za fizično integra-
cijo. 

Branko Stamejčič 

DEPONIJA BO 
V LOŽNICI 

v žalski občini so več 
mesecev iskali primeren 
prostor za lokacijo osred-
nje deponije za odlaganje 
smeti. Po temeljitem pro-
učevanju možnih lokacij 
so se slednjič odločili za 
lokacijo v Ložnici pri Žal-
cu, kjer bodo v opušče-
nem glinokopu pri TOZD 
Opekarna uredili to depo-
nijo za sméti. 

Pred dnevi je bil v Lož-
nici že zbor delovne skup-
nosti TOZD Opekarna in 
občanov tega kraja, kjer 
so se s predstavniki ob-
čine dogovarjali o pred-
videni gradnji deponije, 
čeprav so občani proti 
gradnji, saj se bojijo za 
čisto okolje, je njihov 
strah bržikone neuteme-
ljen. Deponija bo namreč 
urejena po vseh predpi-
sih - in normah, bo zapr-
tega tipa in po obljubah 
glavnega projektanta 
SMELT ne bo onesnažila 
okolja. 

Na omenjenem zboru 
so se dogovorili za pred-
videno lokacijo deponije, 
ki jo bodo verjetno priče-
li graditi že v kratkem. 
Po predvidevanjih bo ta 
projekt z ureditvijo ceste 
vred stal približno 50 sta-
rih milijonov. 

B. S. 

MANJ NAPAK 
IN ODPADKOVV m 

v planih, kako bomo letos čimbolje gospodarili, ve4 
krat govorimo, da je nujno potrebno ob čim nižjih stroški!] 
ustvariti več, povečati proizvodnjo. Kako bodo to skušal] 
uresničita v Tovarni volnenih odej Škofja vas, smo govori, 
li z direktorjem JANKOM BELAKOM. 

»Naredili bomo vse, da bi zmanjšali stroške, ki pre. 
komemo bremenijo naša razpoložljiva sredstva. Vsak po 
sameznik bo na delovnem mestu moral paziti, da bo čim 
manj odpadnega materiala in da bo odstotek blaga z n^ 
pako čim manjši. S sodobno tehnologijo in boljšim delom 
smo v zadnjem času prav tu dosegli sorazmerno velik« 
uspehe. Manj napak in manj odpadkov sta za našo indu 
strijo najpvomembnejša trenutka. 

Spremembe smo naredili tudi v režiji, s tem, da sm<; 
2ananjšali število ljudi v režiji in tako ustvarili določ^ 
prihranek. Nismo pa še razčistili z znanimi težavami, nam 
reč, osnovno surovino moramo še vedno kupovati po viso 
kih cenah, ki so zunaj sicer padle, vendar ima Matres za 
logo. Tako imamo seveda višje stroške pri izdelavi. Kljul 
temu bomo letos še ostali pn sedanjih cenah odej, razen 
če bi prišlo do nepredvidenih večjih premikov. 

Za to leto predvidevamo, da bomo povečali količinski 
obseg proizvodnje za približno osem odstotkov, predvsem 
pa bomo usmerjeni na še večjo kvaliteto blaga. Cenimo, 
da bo letošnja vrednost proizvodnje približno 23 milijono\ 
dinarjev. Leta 1976 bomo občutno povečali količino izdel 
kov zaradi zamenjave opreme — sodobnejša tkalnica — kaj 
bo vplivalo tudi na kvaliteto izdelkov in »nanj šalo stroške 
proizvodnje. Novo tkalnico bomo montirali jeseni, celotni 
investicija znaša približno pet milijonov, vendar bo lastni 
udeležba kar 70 odstotkov. 

Prodaja na domačem tržišču dobro poteka, s sodobnejšo 
opremo pa bo mogoče razmišljati tudi o izvozu.« M. S, 

SVET OSMIH OBČIN 

Poleg obravnave koncepta 
družbeno—ekonomskega raz-
voja celjske regije so na zad-
nji seji sveta osniih občin v 
Nazarjih prišle do izraza tri 
pobude: 

— letno poročilo uprave 
javne varnosti naj pride v 
razpravo tudi na sejo občin-
skih skupščin. 

— celotna podpora za kon-
stituiranje medobčinskega od-
bora republiške gospodarske 
zbornice v Celju in 

— dogovor o delu in ime-
novanju enega ali več druž-
benih pravobranilcev samoup-
ravljanja. 

V predlogu z* ustanovitev 
medobčinskega odbora slo-
venske gospodarske zbornice 
v Celju je predvsem težnja 
po večji organiziranosti čla-
nov gospodarske zbornice na 
širšem celjskem območju, v 
njihovi povezanosti in podob-
no. V tej organiziranosti pa 
se morajo najti tudi sedanji 
območni strokovni odbori, ki 
delajo za področje obrti pa 
tudi gostinstva in turizma. 

četudi zakona o delu druž-
benih pravobranilcev samoup-
ravljanja še ni, so se v ne-
katerih občinah že lotili tega 
dela in tudi ustanovili te 
organe ter imenovali njihove 
vodje. Tako je bil v Celju 
za družbenega pravobranilca 
samoupravljanja ianenovan 
Rudi Peperko. 

Družbena pravobranilstva 
samoupravljanja bi lahko de-
lovala za vsako občino pose-
bej. Kot kaže pa bodo celj-
skemu zgledu v kratkem sle-
dili le še v Velenju, ki name-
ravajo ustanoviti lastno telo. 
Vrh tega se zdi, da se bodo 
na delo celjskega družbenega 
pravobranilca samoupravlja-
nja navezale vse druge obči-
ne, razen velenjske seveda. 
Ali je ta odločitev primerna 
ali ne, je zaenkrat težko reči. 
Na vsak način pa bo delov-
pa praksa pokazala svoje in 
morebiti tudi nakazala dru-
gačno organiziranost ali celo 
kadrovsko okrepitev celjske-
ga pravobranilstva za samo-
upravljanje. 

M. B. 

OBMOČJE 

Razgovor s predsednikom kolegijskega poslovodnega organa 
Francem Petauerjem 

Sestavljena organizacija 
združenega dela, ki povezu-
je petnajst proiizvodnih, kme-
tijskih, trçovinskih in go-
stinskih organizacij združe-
nega dela, je zaživela. Ne 
samo formalno, marveč tu-
dli dejansko. Ob tej ugoto-
vitvi smo predsedniku kole-
gijskega poslovodnega orga-
na Francetu Petauerju zasta-
vili tudi prvo vprašanje, ki 
se je nanašalo na konkret-
nost dela. Kako se kaže ta 
konkretnost in kakšnd pro-
blemi jih spremljajo. 

»Konkretnost dela je naj-
prej prišla do veljave na 
prvi seji delavskega sveta, 
kjer smo konstituirali sa-
moupravni organ. Nadaljnji 
rezultat tega dela je prišel 
do veljave včeraj, ko je bila 
rudi prva seja kolegijskega 
poslovodnega organa, na ka-
teri smo govorili o letoš-
njem programu dela, organi-
zacijski shemi, o sistemiza-
ciji delovnih mest in o pred-
računu stroškov za delo 
delovne skupnosti skupnih 
služb. O vsem tem bo odlo-
čal delavski svet. 

Osnovni problem uspešnej-
šega starta so vsekakor po-
slovni prostori. Na sploh je 
znano, da jih v Celju pri-
manjkuje. To občutimo tudi 
mi. Upam pa, da bomo to 
vprašanje rešili še v tem 
mesecu in z njim vred tudi 
prve probleme kadrov. Si-
cer pa se ubadamo še s pri-
tegnitvijo strokovnih sode-
lavcev, predvsem ekonomi-
stov. 

Naslednji dokaz konkret-
nosti. Do sredine tega me-
seca se bodio sestali vsi od-
bori, ki bodo sprejeli pro-
grame dela, poslovnik o de-
lu in drugo. Prav talco se 
bomo takoj lotili izdelave in 
usklajevanja razvojnih pro-
gramov. Predvsem gre za 
program investicijskih na-

ložb skupnega pomena. Za-
tem nas čaka formiranje 
poslovnih skupnosti. To so 
skupnosti, fci bodo povezo-
vale proizvodnjo in trgovino 
na podlagi združevanja dela 
in sredstev. Gre tudi za 
uresničevanje ustave.« 

»Kako pa je s centrom za 
avtomatsko obdelavo podat-
kov?« 

»Center naj bi zaživel že 
ta mesec. Vanj se zaenkrat 
vključujeta Merx in Hmezad 
v Žalcu. V prvem obdDbju, 
letos, bo center deloval v 
Žalcu, zatem pa se bo -pre-
selil v Celje. Seveda potem, 
ko bomo uredili ustrezne 
prostore. Sicer bo imel cen-
ter dovolj kadrov in opre-
me, da bo lahko prevzel ob-
delavo podatkov ne samo 
za Tehnomercator in Tkani-
no, marveč še za druge čla-
ne, če bodo tako želeli.« 

»Kaj boste napravili, da 
bo glavni namen izredno po-
membnega povezovanja pet-
najstih organiizaciy zidružene-
ga dela uresničen in da 
SOZD ne bo osta] le na pa-

pirju. Kako-boste usklajeva-
li notranje odnose med čla-
ni in kako urejali te odnose 
navzven?« 

»V samoupra\Tiem sporazu-
mu smo dokaij jasno oipre-
delili odnose med članicami 
SOZD in iizven nje. Zaveda-
mo se, da bo uresničitev teh 
nalog zelo zahtevna. Zahtev-
morali ločiti od klasičnega 
na tudi zato, ker se bomo 
pojmovanja podijetja in kla-
sičnih odnosov med proiiz-
vodnjo in trgovino. Zato bo-
mo morali postopoma vna-
šati nove kvalitete, ki bodo 
rezultat združevanja dela in 
sredstev in skupne deloitVe 
ustvarjenega dohodka po na-
čelu vloženih sredstev, çe 
bo tudi pri izpolnjevanju 
teh nalog prisotna želja po 
uresničevanju ustave tako 
kot je bila prisotna tedaj, 
ko je SOZD nastajal, potem 
bomo dosegli tudi to. V to 
pa sem prepričan. Prepričan 
tudi zavoljo tega, ker bomo 
imeli pri tem veliko oporo 
v družbenopolitičnih organi-
zacijah, ki So se formiirale 
v okviru SOZD. Tako sveta 
ZK kot sindikata. 

Kot naslednja uresničitev 
sprejetih načel je formira-
nje odbora potrošnikov, ki 
mora postati pomemben re-
gulator v odnosih med pro-
izvodnjo, trgovino in potroš-
nikom. Računam, da bomo 
v prvem polletju letos pri-
pravili samoupravni spora-
zum o nalogah, dolžnostih 
in pristojnostih odbora IK> 
trošnikov, katerega naj bi 
podpisale vse občine, na ka-
terih deluje naš SOZD. Teh 
pa je dvaindvajset. Znotraj 
teh občin pa je okoli pet-
deset krajevnih skupnosti, ki 
bodo imele v odboru potroš-
nikov po enega delegata. 
Prepričan sem, da se bo ta 
odbor razvil v pomembnega 
spremljevalca in nadzornika 

našega dela in da bomo prai 
po zaslugi tega organa uspeš 
no reševali mnoge problemi 
v korist potrošnika pa tud 
trgovine in njenega razvoja.« 

»Ali je trenutno števil( 
članov SOZD zaključeno?« 

»število ni zaključeno. Tre 
nutno imamo v SOZD pet 
najst članov. Že na.slednj( 
dni bomo vodili intenzivni 
razgovore za vključitev no 
vih. Predvsem to velja z£ 
gostinsko podjetje Turist i 
Mozirju, gostinsko podjetj* 
v Sevnici in drugimi. Prai 
tako so v teku razgovori ! 
kmetijskim kombinatom Apa 
tin v Vojvodini. Moram re 
či, da smo močno, zaintere 
sirani, da vključimo v na' 
SOZD tudi organizacije ü 
drugih republik.« 

»Naj ne izzveni čudno, č« 
vas vprašam, ali bo prednO' 
sti SOZD občutil tudi po 
trošnik?« 

»Prepričan sem, da bo po 
trošnik čutil te prednosti' 
četudi je zdajle težko re& 
katere so. Prednosti naj b: 
med drugim bile v boljši 
kontinuirani založenosti na-
ših prodajaln, morda tudi ' 
cenejšem poslovanju, kar nai 
bi se, poznalo bodisi v ko-
rekturi cen oziroma v kre-
pitvi materialne baze trgo-
vine. Saj bi trgovina tak" 
hitreje razreševala, nešte.t« 
•vprašanja na področju inve-
sticijske izgradnje. Glede 
današnje stanje bo trgovin« 
težko zadovoljila potrebe P'' 
izgradnji svojih enot v кгЗ' 
jevnili skupnostih. Tu na^' 
reč močno zaostajamo. Upaiö' 
da bomo zaradi boljšega 
čdna dela, predvsem grosisti^ 
ne dejavnosti, iskanja ceneJ' 
ših blagovnih tokov in di^ 
gega dobro razreševali te ^ 
druge probleme, vse pa 
korist potrošnika in t i ^ 
vine.« 

M. BOŽI« 



Tudi v Vinski gori je tamkajšnje kulturno prosvet-
no društvo pripravilo lep kulturni program ob leto-
šnjem dnevu žena, kjer so nastopili šolarji, mladin-
ski pevski zbor in šaleški fantje s kvintetom Flamin-
go. Ciani dramske skupine so pripravili KajTihov re-
cital. Na proslavo so povabili 183 žensk, udeležilo pa 
se jih • je 182. Tudi letos so najstarejše mamice na-
gradilij čestital pa jim je predsednik kulturno pro-
svetnega društva in »duša« kulturnega življenja v Vin-
ski gori Franc Javornik (na sliki). 

LOJZE OJSTERŠEK 

ìOxìOOO 

SPOMINJAM SE 
Bližal se je praznik vseh žena, vseh mater, pa tudi 

deklet. Misli so mi takrat, kot že tolikokrat, pohitele na-
zaj, zlasti takrat, kadar imam na rokah majhno punčko, na 
katero pazim, ko gre njena mamica na delo. Pa mi tako-
le zdrsne solza p>o licu, ko se spomnim dobrih znank in 
prijateljic, ki so bile zaradi izdaje pregnane in so morale 
zapustiti svoje nedolžne in nepreskrbljene otroke. Mno-
go jih je, na katere danes že odrasle hčere in sinovi niso 
pozabili, čeprav jih nikoli niso poznali. Danes praznujemo 
vse -praznike v miru in to je veliko vredno. Tembolj bi 
morali stisniti roko ob prazniku tistim ženam, ki so med 
vojno toliko pretrpele in se borile pogumno kot možje. 

Lojzka Lajovic, Store 

CELJE 

NI INTERESA? 
Mnogo besed je bilo že 

izrečenih o odnosih med di-
jaki in pedagoškem kadrom, 
o aktivnosti mladine v sred-
njih šolah, o političnem deiU 
v teh zavod h in podobno 
Pos-tavljeni so bili povsem 
določni cilji, razdeljene nalo-
б̂Ј — in vendar stvari ne 
&redo kaj več naprej. 

Tako neka'<c ugotavljajo 
P^'edsedniki in sekretarji os-
'̂ «-vnih organi-ùiicij Zveze so-
cialistične miadine srednjih 

tako je bilo tudi ugotov-
ljeno na zadnji problemski 
^-ji. ki jo je sklicala komisi-
ja za idejno politično delo 
pri OK ZSMS Celje. 

Verjetno najbolj splošna 
Ugotovitev opozarja na neza-
interesiranost mladih za poli-
'̂čno delo ter v nekaterih 

primerih tudi na zaviranjev 
^ š n e • aktivnosti celo s stra-

pedagoškega kadra. Takšna 

usmerjenost se pojavlja pred-
vsem pri religiozno naravna-
nih prosvetnih delavcih. Ko-
misija za idejno politično de-
lo j e zato sprejela povsem 
konkretne sklepe, kako od 
pravi jati takšne odklone. Naj-
važnejši sklep je, da bodo 
tako dijake kot profesorje, 
ki kažejo nezaui>anje do sa-
moupravnega socialističnega 
sistema , v bodoče javno ob-
ravnavali. 

Posebno pozoinust bo ko-
misija v bodoče namenila 
tistim mladincem, ki se tako 
ali drugače izogibajo delu 

osnovnih organizacijah z 
raznimi izgovrri, in pa religi-
oznosti mladin Ugotovljeno 
je, da tudi samoupravne funk-
cije v srednjih šolah ne žive 
tako, kot je to predvidela 
občinska konferenca ZSMS 
Celje, kot je bilo predvideno 
z mnogimi akti ne le v ob-
činah pač pa tudi na repub-
liški ravni. Vse premalo рк>-
zornosti so namenili tudi no-
vemu predmetu: Samouprav-
ljanje s temelji marksizma. 

Delo mladih v osnovnih or-
ganizacijah ZSMS na sred-
njih šolah v Celju prav zara-
di teh dejstev nosi pečat 
povTšinskosti, pečat nedodela-
nosti in premajhne angažira-
nosti ter odgovornosti mla-
dih. Milenko Strašek 

TURIZEM 

PRVEGA APRILA: 
PARK IN JAMA 

Po kratkem »zimskem« počitku, ki je prav tako 
pomenil razgibano notranje delo, so pri turističnem 
društvu v Šempetru v Savinjski dolini na pragu nove 
in povečane društvene oziroma turistične aktivnosti. 

Vse priprave na novo sezono so pravzaprav kon-
čane. Zanje se bo pričela že prvega aprila. Pa ne za 
šalo, marveč zares. Ta dan bodo odprli antični park 
v Šempetru ter jamo Pekel, nedaleč od tod. 

Sicer pa je zimski čas zahteval dokončno izdelavo 
delovnega in finančnega načrta od 1976. do 1980. leta. 
To nalogo, so opravili. Za izvršitev predvidenih del 
btxio v tem času potrebovali 95 milijonov starih di-
narjev. Pravijo, da bodo načrt izpeljali do konca. 

In še en podatek, ki se nanaša na minulo delo. 
V jami Pekel so imeli lani 22.000 obiskovalcev, v 
antičnem parku pa 14.0001 

»Letošnji delovni načrt bo zanimiv in bogat,« je 
rekel predsednik turističnega društva Ivo Kuhar. 

»Zdaj pride na vrsto vzhodni del parka, ob cesti 
iz Šempetra proti Žalcu. Tu bomo začeli dela za rekon-
strukcijo 96 rimskih grobov in 320 metrov dolge ter 
9 metrov široke rimske ceste. Ta kompleks v izmeri 
1,5 ha je že označen z živo mejo. Zdaj gre za to, 
da ga bomo prihodnje leto odprli tudi za javne ogle-
de. Za ta dela bomo predvidoma i>otrošili okoli deset 
milijonov starih dinarjev. Sredstva nam je zagotovila 
kulturna skupnost v ' Žalcu. Sicer pa bomo na ta 
predel namestili še nekatere stare rimske kamne, spo-
menike, tiste, ki so že zdaj v depo ju in one, ki jih 
bomo še izkopali.« 

»In jama Pekel?« 
»Tudi tu potekajo oziroma še bodo v teku dela, 

kot smo jih načrtovali. Lotili se bomo oziroma smo 
se že druge etape gornje etaže. Urejena bo nova in za-
nimiva turistična pot, ki bo vodila tudi skozi 14 metrov 
dolg umetni rov in bo nekaj časa peljala po hribu 
kot goz<ina pot. Seveda bo treba urediti še prehod 
iz spodnje v gornjo etažo in še marsikaj, da bo 
ogled gornjih prostorov jame varen in primeren. 
Sem sodi še elektrifikacija itd. Računamo, da bo-
mo za vsa ta dela potrebovali dve leti in da bomo gor-
nje nadstropje jame Pekel odprli za ogled 1977. leta. 
Takšen je tudi naš program.« 

To p>a niso vsa dela, ki so v teku. že do začet-
ka sezone, se pravi do 1. aprila, bo zgrajen čez Tmav-
co na poti k jami Pekel nov 5 metrov širok betonski 
most. Pa tudi sicer bo cesta na tem delu ovinka 
razširjena. Tako poslej tudi z avtobusi ne bo težav. 
Za ta dela bodo odšteli okoli 15 milijonov starih di-
narjev. V akciji družno sodelujejo krajevna skupnost, 
gozdno gospodarstvo ter turistično društvo. 

Srečanje s predsednikom turističnega društva Šem-
peter pa smo izkoristili tudi za pomenek o turistični 
razglednici. 

»Za nas pomeni veliko in je pomembno sredstvo za 
propagando tako antičnega parka kot ^ jame Pekel. 
Vsako leto prodamo okoli 20.000 razgledni-c. Moram 
reči, da jih ljudje radi kupujejo in pošiljajo svojcem 
ali prijateljem. Tako se krog tistih, ki se seznanja z 
našima objektoma, širi iz leta v leto.« 

»Ali ste že pomislili, da bi razglednico izkoristili 
za vstopnico?« 

»Tudi ta misel ni šla mimo nas. Radi bi jo uvelja-
vili, saj vidimo v njej precejšnje koristi, žal pa je 
zaenkrat neuresničljiva. Če bi namreč dajali obisko-
valcem razglednico kot vstopnico, bi morali vstopnino 
povišati, vrh tega bi morali zagotoviti večjo količino 
razglednic, za kar pa nimamo obratnih sredstev. 
Strošek za nabavo večjega števila razglednic, bi bil 
za nas prehudo breme. Zato bomo delali še kar po 
starem.« M. Božič 

Turistična razglednica rimske nekropole v Šempetru 
v Savinjski dolini 

DROBTINE 
ZANIMANJE ZA IZLET-

NIKOVE POCENI p a 
ČITNICE — Prve vesti 
o možnostih za Izletniko-
ve poceni počitnice v Ro-
vinju so naletele na ug'o-
den odmev. Še zlasti v 
tistih delovnih sredinah, 
kjer nimajo lastnih počit-
niških zmogljivosti. Pa 
tudi sicer, saj sá ljudje 
želijo spremembe. Po 
vsem tem kaže, da Izlet-
nik ne bo imel težav pri 
prodaji zmogljivosti, ki 
jih bo najel v tem prele-
pem obmorskem mestu. 
Stopnjo zavzetosti za to 
Izletnikovo pobudo pa bo 
moč razbrati že danes in 
jutri, ko bodo Rovinj obi-
skali nekateri referenti za 
oddih in rekreacijo v de-
lovnih kolektivih širšoga 
celjskega območja in se 
tam spoznali z vsemi mož-
nostmi za letni oddih. 

DELO TURISTIČNIH 
DRUŠTEV — Večina turi-
stičnih društev na celj-
skem obmoôjiu je izkori-
stila zimski čas predvsem 
za rešitev nekaterih orga-

n i z a c i j s ^ nalog. Zato so 
v tem času ocenila tudi 
minulo delo in sprejela 
načirte za letos. Značilno 
je, da so društva v tem 
času pripravila tudi več 
turističnih predavanj. 

GOLTE ŠE VEDNO OD-
PRTE — Čeprav na po-
bočjih pod Medvedjakom 
ni več snega, je turistič-
ni center na Golteh še 
vedno odprt. Od včeraj 
pa obratuje gondolska 
vlečnica med tednom od 
10.30 do 17.30, ob sobotah 
in nedeljah pa od 8.30 do 
17.30 oziroma po potrebi. 

RUDI 
GROSAR 
Te dni je svojo življenj-

sko dobo zaokrožil na pol 
stoletja. 0(b srečanju nd 

imel kaj dosti časa za po-
menek z Abrahamom, kaj-
ti p>estijo ga čisto drugač-
ne skrbi kot župana v 
občini, ki ni nerazvita, da 
bi prejemala darove soli-
darnosti, niti razvita, da 
bi »kup>ček kar od sebe 
rastel«. 

Največji (dobesedno) 
med predsedniki občin-
skih skupščin v celjski re-
giji, je Rudi Grosar, kot 
njegovi voljeni kolegi, do 
vratu založen "z delom, 
funkcijami in sestanki. 
No, dosti bolje pa mu ta-
ko in tako nikoli ni bi-
l o . . . 

Rojen je bil pred 50 le-
ti v okolici Kobarida na 
Primorskem, šestletni fan-
tič je s svojimi starši 
prebegnil čez me.io, ker 
pritiska fašizma niso več 
zdržali. V novi narodno-
stno svobodni domovini pa 
so bili Grosarjevi vseeno 
tujci in vse so morali začeti 
znova. Nič čudnega, da se 
je Rudi moral pri 14 le-
tih že za/pošliti v tekstiil-

ni tovarni. Ko je izbruh-
nila vojna je bil Rudi Gro-
sar med tistimi mladinci, 
ki so vsak po svojih mo-
čeh sodelovali z osvobo-
dilnim gibanjem. To je 
šlo po stopnj'ah, od sim-
patizerstva do aktivnega 
dela na terenu in končno 
do vstopa v vrste tx>rcev. 
V JLA je ostal do leta 
1946., nakar se je vrnil v 
kolektiv iz katerega je iz-
šel. Nekaj časa je bil re-
ferent na okraju, pa sp^et 
v laški »Volni«. Deset let 
je bil tudi direktor podje-
t ja »Bor«. Sam od mla-
dih nog delavec, človek, 
ki z delavci nikoli ni iz-
gubil stika, je par 'et vo-
dil občinsko sindikalno 
organizacijo v Laškem, 
dokler ni bil izbran za 
predsednika občinske 
skupščine. 

Petdeset let si je te dni 
naložil, od tega mu je-bi-
lo le 14 let sojenih za de-
tinstvo in mladost, vse 
preostalo, dolgih 36 let pa 
so ena sama zbirka dela, 

boja, skrbi, samoodreka-
nja. 

In kje pri tem jemlje 
svojo preudarno mirnost? 
Kot občan, ki je od otro-
ških let neprestano v ob-
čini, v Laškem, ima seve-
da ogromno prijateljev in 
25nanceiv. In če bi zdajle 
naredili anJceito, katera je 
njegova poglavitna last-
nost kot predsednika in 
človeka, bi dobili prevla-
dujoč odgovor: Ostal je 
preprost, razumevajoč, 
pripravljen se pogovorit-
z vsakim dobronamernim 
občanom in seči njegove-
mu problemu do dna, pa 
če gre za droben ali obse-
žen primer. 

še mnogo uspešnih in 
plodnih l0t in boljšega 
zdravja! 

J.KRAŠOVBO 



ZDRAVSTVO OBMOČJA ^ 

Podatek, da v celjska 
regij: manjka 11 zdravni-
kov niti ni zaskrbljiv, če 
manjkajoči del porazdeli-
mo na osem občin. Za-
skrbljiv pa postane šele 
tedaj, če manjkajo v ob-
čini kar trije zdravniki 
in namesto petib oprav-
ljata isto delo dva. Pred 
takimi težavarru so se zna-
šli v Laškem in Žalcu, na 
istem pa bodo kmalu tudi 
v mozirski občini. 

Za tališno stanje v celj-
skem regijskem zdra.st-
vu je več vzrokov. Pred-
vsem moramo iznajati iZ 
dejstva, da na Slovenskem 
ni dovolj zdravnikov, ker 
današnja medicinska fa-
kulteta ne sprejema do-
volj kandidatov, saj je 
vpis omejen. In nobena 
skrivnost tudi ni več, da 
vse diplomirane medicince 
pobere najprej klinični 
center v Ljubljani. Še več 
— tja odhajajo nudi iz 
ostalih slovenskih regij, 
ostaja pa prazno podeželje 
in p>er:ferija. Če se zdrav-
nik odloči, da le .odide na 
deželo, že gleda, kako bo 
opravil specializacijo v 
eni podeželskih bolnišnic 
in p>o možnosti tam tudi 
ostal, kasneje pa se pre-
selil v Ljubljano. 

V zadnjem času pa je 
»kadrovanje« zdravnikov 
na podeželje še posebno 
težko. Zaman je ki-canje 
na pomoč in trkanje na 
zavest. Upravnikom zdrav-
stvenih domov ne preosta-
ne drugega, kot da se sa-
mi odpravijo na nedicin-
sko fakulteto v upanju, da 
v neposrednem pogovoru 
prepričajo katerega oodo-
čih zdravnikov, da x> pri-
šel delat k njim. Oblju-
bijo jim visoke olače in 
luksuzno stanovanje in po-
tem se . . . morda le kdo 
odloči. 

V .Lučah bodo letos ra 
bili zdravnika. Pn.marij 
dr. Alojz Fijavž 'z Vele-
nja nam je v razgovoru 
o kadrih dejal: »Močno 
upam, da bom dobil kak 
šnega idealista, ki bo ho-
tel v Luče. Seveda, ponu-
dili mu bomo VISOKO pla-
čo in stanovanje.« 

Iz Žalca pa sta pred 

kratkim odšla dva zdrav-
nika v Velenje, čeprav 
sta si v žalski občini po-
stavila dom. 

V konjiški občini, v Vi-
tanju, že tri leta iščejo 
stalnega zdravnika, a ga 
ne dobe, ker je kraj od-
maknjen in teren -.^aven. 

Ko smo si ogledoval: 
pred kratkim razmere v 
zdravstvenih postajah 
celjske regije, smo opa-
zili težave predvsem tam. 
kjer ni trdne povezave 
med zdravstvenimi delav-
ci in vodilno struicturo v 
občini. Medicinsk: kader 
se zapira v slonoKoščeni 
stolp strokovnosti, občin-
ski vodilni, kader, takšen 
primer imamo v Laškem, 
pa niti vedel ni, v kakš-
nih težavah :n nemogočih 
razmérah delajo njihovi 
zdravstveni delavci Ker 
niso našU skupnega jezi-
ka, tako je bilo Midi v 
Žalcu, je prišlo do ne-
vzdržnih zdravstvenih raz-
mer v občini in <ot po 
sleKlica odhod zdravnikov 
v druge zdra^'stvene usta -
nove. Tisti, ki so ostali, 
pa prevzemajo bremena 
preko svojih zmožnosti, 
zato jim celo zm.^njkuje 
sape za dogovarjanje. 
Morda bo zdaj boiie. ko 
so ustanovljene občinske 
zdravst\'ene skupnosti in 
kjer bo glas delegata opo-

zoril na razmere, ki jih 
bo opazil v bazi. Občano-
va beseda je vedno moč-
nejša, glasnejša j i terja 
zdravnika, kajti potreoa 
po zdravniku je potreba 
po zdravju. In kohkoT bo 
občan, кјегкоИ že je, za-
dovoljen z uslugami tam-
kajšnjega zdravnika, к>Ик-
šno bo tudi zadovoljstvo 
na splošno. 

Tako smo iz kroga 
splošnih družbenih raz-
mer ponovno prešli na iz-
hodišče — osebnost zdrav-
nika. In ko se je ta od-
ločal za poklic, ki je p>o-
svečen zgolj človeku se 
je odločal za človeka in 
hkrati za humano plat 
zdravniškega poklica Ne-
kdaj je bil — pa nudi zdaj 
še mnogi zdravniki tako 
ravnajo — dovolj vsak 
klic. V najbolj težattiih 
razmerah je odha al 
zdravnik reševat človeško 
življenje. Tudi danes ie 
včnsih še tako :n '••elo ne-
smiselno bi se bilo vrnña-
ta nazaj. A ob »omanika-
niu zdravnikov v .-celjski 
regiji in ob težavah, k-
n^.stopajo v zvezi ? fem 
smo se drznili opozoriti 
tudi na humanizem, tvi ne 
pozna in ne priznava 
majhnih in velikih mest 
ter majhnih in velikih lju-
di. 

ZDENKA 3TOPAR 

CELJE 

Prejšnji teden je v Ce-
lju prenehal delovati sklad 
za financiranje določenih 
družbenih p>otreb, ki ga 
je bUa skupščina občine 
ustanovila junija leta 1970 
z namenom, da s sredstvi 
delovnih in drugih orga-
nizacij — po družbenem 
dogovoru — občinskega 
proračuna, nekaterih po-
sojil in drugih dohodkov 
omogoči izgradnjo vzgoj-
no-izobraževahiih objek-
tov, objektov za telesno 
kulturo in za potrebe na-
rodne obrambe. Odločitev 
je skladna s skupščin-
skim odlokom o ukinivi 
skladov, F>o katerem se 
njihova sredstva prenese-
jo ali v proračun ali pa 
med dohodke interesnih 
skupnosti. V tem primeru 
gre za novo nastajajočo 

skupnost za izgradnjo ob-
jektov družbenega stan-
darda. 

Spodbudno je, da je 
sklad v celoti uresničil 
pred leti dogovorjeni pro-
gram. Prvotnega so spre-
menili v toliko, da so 
večji del sredstev za novo 
osnovno šolo Slavka šlan-
dra, k so jo sprva name-
ravali financirati iz sred-
stev ^nižbenega dogovora, 
zbrali občani s samopri-
spevkom, medtem ko so 
preostanek v skladu pre-
usmerili za pwtrebe sred-
njega šolstva. Tako so bi-
li iz sredstev sklada zgra-
jeni oziroma sofinancira-
ni naslednji objekti: po-
sebna šola 7, vsoto 13 mi-
lijonov 676 tisoč dinarjev, 
telesna kultura (tartan 
steza) milijon .684 tisoč 

dinarjev, narodna obram-
ba 2 milijona 164 tisoč, za 
potrebe srednjega šolstva 
(šolski center za blagov-
ni promet, šolski kovinski 
center) 5 milijonov 794 
tisoč dinarjev, načrti za 
peto osnovno šolo so sta-
li 323 tisoč dmarjev m še 
nekateri drugi manjši iz-
datki. Tako je bti v ce-
loti realiziran dogovorje-
ni program, pri čemer 
ima nemalo zaslug obči-
na, ki je v te .iamene pri-
spevala kar 68 odstotkov 
več denarja, kot je pred-
videl program. Delovne 
organizacije so svoje ob-
veznosti uresničile le v 
višini 94 odstotkov, med-
tem ko so se ostali do-
liodki oblikovali v glav-
nem skladno s predvide-
vanji. IVICA BURNIK 

IZ DELA IS: MOZIRJE 
Ж1ЕШЕДУШРЕВ10..: 

»Oklestih smo ne sa-
mo veje, marveč načeli 
tudi deblo ...« Tako je 
predsednik izvršnega 
sveta občinske skupšči-
ne v Mo2arju -Hubert 
Herček označil stanje 
okoli predloga občin-
skega proračuna za le-
tos. 

Stanje ni rožnata. 
Naj računajo ш spre-
minjajo i)osamezne po-
stavke še s tako skrb-
nostjo, zmeraj so pre-
kratki. Ko so sestavili 
prvi predlog abčmske-
ga proračuna m ga 
omejili, so ugotovili, 
da bi ix>trebovali okoli 
19 milijonov dinarjev. 
Na voljo pa so imeli 
manj sredstev. Začela 
se je ponovna krčitev 
Ln prišli so do 14.2 mi-
lijonov dinarjev. Lah-
ko bi tudj rekh, da so 
prišli do tistega mini-
muma, fci bi jim ko-
maj zagotavlja) kolikor 
toliko redno delo. To-
da, prišli so novi izra-
čuni in po teh bi bilo 
letos v proračunu sa-

mo 13,5 milijonov di-
narjev dohodkov To 
pa je tista ugotovitev, 
ki jih postavlja v iz-
redno težak položaj m 
ki je terjala, da so ne-
katere postavke po-
vsem izločib ali jih 
skrčili na takšno vso-
to, ki ne pomem niče-
sar. Kaj naj, na pn-
mer, v mozirski obči-
ni napravijo z deseti-
mi starimi milijoni di-
narjev za pospeševanje 
kmetijstva? • Odgovora 
na vprašanie m. 

Izvršni svet se bo 
pred redno sejo dele-
gatov občinske skup-
ščine še enkrat sestal 
in skušal pripraviti 
sprejemljiv predlog. 
Kakšen bo, je težko re-
či, kajti dohodkov jim 
primanjkuje v vsakem 
pogledu, pa čeprav bo-
do morda prezrli neka-
tera merila za izplače-
vanje osebnih dohod-
kov v občinskih orga-
nih in drugje. In če-
tudi se bodo odrekli 
nakupu računskega 
stroja za davčno upra-

vo Ш podobno. Toda, 
eno je zanesljivo, v ko-
likor se ne bodo drža-
li sporazumov o izpla-
čevanju osebnih do-
hodkov, se bodo tistim, 
ki so že odšii iz ob-
činskih upravnih orga-
nov, pridružili še novi 
"delavci. Gospodarstvo 
jim namreč nudi var-
nejše zatočišče. 

Sicer pa je razprava 
o predvidenem prora-
čunskem položaju od-
prla še drugo plat sta-
nja in problemov. Tu-
di v tem se zrcali moč 
in ekonomska sposob-
nost gospodarstva. Tu-
di v teh številkah, ki 

-povzročajo glavobol, se 
kaže nizka akumulatlv-
nost gospodarstva, za-
to nižji osebni dohod-
ki. In tu je na koncu 
koncev kmetijstvo, iz-
redno pomembna veja 
gospodarske aktivno-
sti, ki zaosta'a zaradi 
splošne politike cen in 
ki zategadelj ne daje 
tisto, kar bi lanko in 
moralo. 

- MB 

PiSE: 

PEŜ Tb-ETIl ySPEIIOî/ ÍEZAV ICOZJñ̂ SICEOñ SOLSTliÄ veber ^ 
V zadnjem času so oči širše javnosti vedno bolj 

pK)gosto uprte na Kozjansko, kjer se solidarnost in 
pomoč celotne družbe zlasti po potresu spreminja v 
dejstvo, da smo pričeli v tem delu Slovenije temelji-
teje odpravljati posledice dolgoletne nerazvitosti. Ta 
utrip se kaže na gospodarskem in kulturnem področju. 
V svojem prispevku želim prikazati razvoj šolstva teh 
dveh kozjanskih občin v zadnjih desetih letih, ker le 
tako' bomo lahko pravilno ocenili uspehe vseh dose-
danjih prizadevanj, želim tudi, da navedeni podatki 
ne bi šli prehitro v pozabo. 

Prva nova sodobna šola po vojni je bila zgrajena 
1. 1964 v Lesičnem, če ne upoštevamo udarniške grad-
nje in obnove nekaterih šol takoj po letu 1945, npr. 
v Dobrini, Virštanju in drugje, čez dve leti smo dobili 
šoli v Slivnici in Kozjem, v naslednjih letih pa v 
Rogaški Slatini (1970), na Planini (1971) in v Podčetrt-
ku (1972). Večji pridobitvi sta bili tudi novi telovadni-
ci v Kozjem (1972) in v Šentjurju (1973). V teh letih 
smo dobili prav tako nove stavbe -za vzgojno varstvene 
zavode v Šentjurju, Šmarju, Rogaški Slatini in Rogatcu. 

Poleg teh novogradenj pa so bila v zadnjih letih 
in še tik pred potresom bolj ali manj temeljito obnov-
ljena mnoga šolska poslopja (Dobje, Ponikva, Prevorje, 
Blagovna. Dramlje, Dobrina, Kalobje, Šentjur, Bistrica, 
Polje, Podsreda, Zagorje, Pristava, Rogatec, Donačka 
gora, Stojno selo, Rogaška Slatina, Dobovec, Šentvid, 

Šmarje, Kristan vrh, Lemberg, Sladka gora. Vinski 
vrh in Zibika), kar je zahtevalo znatne vsote denarja. 
Pričeli" so tudi z gradnjo nove šole v Šmarju. Te 
podatke navajam zato, da ne bi omalovaževali priza-
devanj za izboljšanje materialnih pogojev šol v času 
pred potresom. Z vsemi temi izboljšavami na teh šolah 
sicer nismo pridobil^ novih učnih prostorov in so na 
večini šol imeli še vedno dvoizmenski pouk, bistveno 
so se pa izboljšali delovni pogoji in higiena. Na obnov-
ljenih šolah so uredili sanitarije, prostore za mlečne 
kuhinje in garderobe, nadomestili ladijski pwd s par-
ketom, napeljali vodovod, marsikje pa so dobili tudi 
centralno kurjavo. Tudi staro opremo so na večini 
šol nadomestni z novo in nabavili sodobna učila in 
učne pripomočke. V primerjavi z obdobjem pred le-
tom 1966 je bilo v zadnjih letih po uvedbi samoprispev 
ka vloženo neprimerno več denarja v šolstvo in re-
zultati so bili vidni na vsakem koraku. 

Potres 20. 6. 1974 je šolstvu na Kozjanskem zadal 
hud udarec. Na mah so bila marsikje uničena večletna 
prizadevanja in trud, stari šolski zidovi sg razpokah 
in mnoge znotraj lepo urejene in popravljene šole so 
postale neup>orabne. Razen v Loki, kjer so bile zasil-
ne učilnice v stari graščini ln je bila že v načrtu no-
vogradnja, ter v Šmarju, kjer sta bili obe šolski po-
slopji dotrajani in v gradnji nova šola, bi bile ostale 
poškodovane šole, ki so bile pred potresom popravlje-

ne, še nekaj let uporabne. Tako pa smo morali poleg 
omenjenih treh poslopij (Loka in obe stavbi v Šmarju) 
izprazniti še šole v Šentvidu, Kristan vrhu, Pristavi, 
Zibiki, Virštanju ter deloma na Ponikvi in Vinskem 
vrhu. Da ne bi ostali učenci teh šol brez pouka, smo 
poiskali razne rešitve. Nekaj učilnic smo začasno po-
drli, našli v kraju druge zasilne prostore, večino učen-
cev pa smo prevažali in jih trenutno še pravažamo 
v bližnje nepoškodovane šole, kar povzroča dodatne 
težave in pouk v tretji izmeni na teh šolah. 

Prijatelja spoznaš v sili! Ta pregovor se je na Koz-
janskem zares uresničil. Solidarnostna akcija vse Slo-
venije in občine Banja Luka je že doslej znatno omi-
lila težavno situacijo in pričakujemo, da bodo do je-
seni največje težave odstranjene. V septembru 1974 
smo že odprli novo šolo v Loki in prvi trakt šole v 
Šmarju, v oktobru pa so Velenjčani dogradili "novo šolo 
v Zibiki. Neposredno pred dograditvijo so šole v Šent-
vidu (gradi jo občina Banja Luka), v Pristavi (gradi 
občina Maribor) in v Mestinju (gradi občina Celje). 
Zasavske občine so v doglednem času zgradile šolo 
na Vinskem vrhu^ občina Ljubljana na Ponikvi, občina 
Kranj pa nadaljnje etape šole v Šmarju. Le na Kristan 
vrhu še niso zasadili lopate za novo šolo, na Virštanju 
pa zaenkrat ni nujne potrebe po novogradnji, ker se 
je število učencev občutno znižalo in so se vsi brez 
večjih težav prešolali v šolo Podčetrtek. 



KDAJ 
STALNA 
ŠOLA? 

Delavska imiverza v Ce-
lju je v enotnem program 
mu idejnopolitičnega in 
družbenoekonomskega i2x> 
braževanja za člane ZK, 
za delegate in za druge 
najaktivnejše samouprav-
Ijalce v celjski občini 
predlagala tudi ustanovi-
tev stalne šole delegatov. 
Šola bi bila namenjena 
nepretrganemu asposab-
Ijanju delegatov in bi bila 
njena zahtevnost stopnje-
vana. Ko bi delegat kon-
čal prvo stopnjo stalne šo-
le, bi lahko nadaljevaJ 
»delegatsko šolanje« na 
drugi stopnji itd. 

Program stalne šole de-
legatov bi zajel pogovore 
in razprave predavateljev 
7. udeleženci' šole, o druž-
benoekonomski in politič-
ni ureditvi naše družbe, o 
temeljih delegatksega »in 
skuT>ščinskega sistema, o 
družbenem dogovarjanju ' 
in samoupravnem spora-
zumevanju, o komunicira-
nju v delegatskem siste-
mu in o drugem, šola bi, 
kot kaže predlog, trajala 
25 šolskih ur, v enem raz-
redu pa bi bilo do 30 de-
legatov. Organizacijo stal-
ne šole delegatov bi De-
lavska univerza izvedla po 
dogovoru z zainteresirani-
mi organizacijami združe-
nega dela. 

Načrt ali projekt stalne 
šole delegatov je гпап že 
nekaj mesecev. Odveč je 
vprašanje, ali bi oilo ta-

• ko stalno usposabljanje 
koristno ali ne. Ce vemo 
za podatek, da je samo 
v celjski občini več sto 
delegacij in da si mnogi 
med tisoči želijo več us-
posobljenosti in znanja, 
potem je toliko tehtnejše 
vprašanje, zakaj je zami-
sel o stalni šoli delega-
tov še "vedno le — zami-
sel. 

Ker sedanje ocene o 
usposabljanju- delegatov 
govorijo o veliki upehano-
sti po prvem zagonu, se 
bodo morali v celjski ob-
čini dogovoriti, kako oži-
veti delo stalne šole de-
legatov. S takšno obliko 
usposabljanja bi tudi od-
padla bojazen, ob večji 
odmevnosti v organizaci-
jah združenega dela in 
krajevnih skupnostih, da 
bi se izobraževtnja dele-
gatov lotevali kampanjsko. 

Zaradi vseh teh razlogov 
bo komisija za idejna 
vprašanja pri komiteju 
občinske 'konference ZKS 
Celje v prihodnjih dneh 
sklicala posvet, na kate-
rem se bodo konkretno 
dogovorili o štartu stal-
ne šole delegatov v Ce-
Iju. 

DELEGATI KS 
VEŠENIK—BRDO 

Delegati splošne delegacije 
krajevne skupnosti Vešenik — 
Brdo, ki delegira delegate v 
skupščine samoupravnih inte-
resnih skupnosti konjiške ob-
čine, so: Stanko Godec, Maks 
Oril, Stanko Kave, Jožica Ko-
larič, Franc Kropelj, Rado Or-
ličnik Ferdo Polegek, Franc 
Rebernak, Erna Sevšek, Av-
gust Sodržnik in CirU Skopcrc. 

DELAVCE 
BOMO 

OBVEŠČALI 

Ivo Petre je zapo-
slen v Rudarsko ener-
getskem kombinatu 
Velenje že tretje leto 
kot tehnolog, sicer pa 
je v REK zaposlen 
že 14 let. Povprašali 
smo ga o tem, kako 
ocenjuje delo delega-
cije, katere vodja je 
in kakšen je odnos ve-
lenjske skupščine do 
delegatov. 

»Reči moram«, je 
dejal Ivo Petre, »da ta-
ko v komtoinatu, kot 
v Velenju sploh, dele-
'gatski sistem še ni za-
živel tako, kot bi mo-
ral. Delegati pa smo 
prve težave le prebro-
dili, malce tudi s po-
močjo velenjske skup-
ščine. Ta nam namreč 
pošilja gradivo v obli-
ki biltena, iz katerega 
je problematika, o ka-
teri razpravlja skup-
ščina, dobro razvidna. 
Zdi se mi, da je delo 
delegatov neučinkovito 
tudi zato, ker prema-
lo obveščajo delavce o 
svojem delu. Zato smo 
na zadnji seji naše de-
legacije v TOZD ESO 
sklenüi, da bomo de-
legati redno obveščali 
delavce o svojem de-
lu. Obveščali bomo 
ustno, predvsem v čar 
su malic. V rudarsko 
energetskem kombina-
tu pa imamo dobro 
vpeljano prakso obve-
ščanja tistih delegatov, 
ki j ih pošiljamo na 
sejo skupščine. Te de-
legate namreč obve-
ščamo o stališčih vseh 
delegacij v kombinatu. 
In moram reči, da de-
legati v skupščini ved-
no dobijo odgovor na 
vsa svoja vprašanja.« 

Lojze Ojsteršek 

DELEGATI 
SOJEKA 

IN KAMNE 
GORE 

Splošna delegacija 
Sojeka in Kamne go-
re, ki delegira delega-
te v skupščine samo-
upravnih interesnih 
skupnosti konjiške ob-
čine, šteje 10 članov. 
Delegati so: Franc Ga-
ber, Anton Iskrač, 
Franc Laznik, Jože 
Plešnik ml., Jožefa 
Podgoršek, Jurij Ri-
bič, Rudi Ribič, Franc 
Straka, Franc Vidali 
in Ema Višnar. 

smmcE 

8Ë ^̂ ^̂  ̂ ^̂ ^ 
V petek so se zbrali v 

Stranicah pri Frankolo-
vem vsi vidnejši pred-
stavniki konjiške občine, 
da bi skupaj s krajani 
prisostvovali majlmi slo-
vesnosti ob postavitvi te-
meljnega kamna za novo 
šolo. Uvodoma je vsem 
zbranim spregovoril Maks 
Brečko, predsednik komi-
sije za razvoj in planira-
nje v krajevni sikupnostá 
Stranice, ki je med dru-
gim dejal: 

»Občani naše krajevne 
skupnosti so doslej opra-
vili preko tisoič prosto-
voljnih udarniških ur • pri 
pripravljalnih delih. Do-
govorili pa smo se, da 
jih bomo opravili še ti-
soč. Kmetje so darovali 
dvesto kubičnih metrov 
lesa, delavci, zaposleni v 
delovnih organizacijah, pa 
so prispevali tri milijone 
dinarjev za novo šolo. 
Tudi tokrat se je poka-
zalo, da je najpomemb-
nejši dejavnik enotnosti 
in solidarnosti delovni 
človek, ki si vedno in 

povsod prizadeva, da bd 
bila naša družba enoifcna 
in trdna ter sposobna, 
da se upre vsem nasprot-
nikom našega sistema.« 

Predračunska vrednost 
šole znaša 261 miilijoiiov 
starih dinarjev, v tey vso-

ti pa ni vračlmana vred-
nost notranje opreme šo-
le. Sredstva za šolo so 
prispevaM: sklad za inve-
sticije v družbeni stan-
dard pri občinski skup-
ščini, samoupravne inte-
resne skupnosti, izvajalec 

del, podjetje Ingrad s 
štiridesetimi milijoni pre-
mostitvenega kredita ter 
občani Stranic, ki so pri-
spevali 20 milijonov sta-
rih dinarjev. Sola bo 
imela štiri učilnice, pro-
stor za otroško varstvo 
ter poseben prostor, v ka-
terem bodo imele sedež 
vse družbenopolitične or-
ganizacije v kraju. 

Z dograditvijo nove šo-
le bodo v Stranicah dani 
tudi pogoji za uvedbo 
podaljšanega bivanja otrok 
v njej. Računajo, da bo 
šola zgrajena do 1. sep-
tembra. 

DELEOATI 
Pri decembrskih volit-

vah delegatov za samo-
upravne interesne skupno-
sti, so se v Nazarjih, 
šmartnem ob Dreti ter v 
GLIN Nazarje odločili za 
naslednje: 

NAZARJE: Danica Basti, 
Alojz Hofbauer, inž. Pe-
ter Kozič, inž. Franko Ku-
nej, Jože Lenko, inž. Jo-
že Pogorevčnik, Vitko Peč-
nik, Marija štiglic, Franc 
Tevž in dr. Zinka Vrtač-
nik. 

ŠMARTNO OB DRETI: 
Peter Weiss, Rozika Re-
mic, Viktor Purnat, Fer-
do Remic, Avgust Purnat, 
Stanko Bastei j, Anton Ba-
stei j, Stanko Levar, Pani-
ka Slapnik in Jože Skok. 

GLIN — SKUPNE SLUŽ-
BE: Fanika Slaviček, Sta-
nislava Benda, Nikolaj 
Marjanovič, Janez Plesnik, 
Marija Tevž, Anica Pečnik, 
Vera Benda, Jožica Pečov-
nik, Fanika Križnik, Ivan 
Gosar. 

GLIN — LESNA INDU-
STRIJA: Peter Cajner, 
Franc Piki, Marija Fužir, 
Anton Amič, Kristijan 
Knez, Mirko Komar, Franc 
Podmeninšek, Angelca Ker-
snik, Jožica Poiane, Vla-
dimir Klemenšek, Franc 
Kovačič in Mirko Trat-
nik. 

TEREZIJA ROMIH: 

Komunisti II. osnovne 
šole v Slovenskih Konji-
cah so skupaj z ostalimi 
pedagoškimi delavci v 
zadnjem času veliko raz-
pravljali o uvedbi celo-
dnèvnega bivanja otrok 
na šoli. Po dolgih razpra-
vah so si b;li učitelji edi-
ni, da II. osnovna šola ni-
ma osnov za uvedbo ce-
lodnevnega pouka. To pa 
predvsem zato, ker šola 
nima dovolj prostorov in 
učilnic za tako zasnovan 
pouk. 

»Učitelji smo v glavnem 
za bo, da uvedemo celo-
dnevno bivanje otrok na 
šoli,« pravi Terezija Ro-
mih, sekretarka osnovne 
organizacije ZK na II. os-
novni šoli v Konjicah. 
»Vendar pa učitelji ne mo-
remo pristati na uvedbo 
celodnevne šole zaradi 
razmer, v katerih delamo. 
Že sedaj močno občutimo 
pomanjkanje delovnih 
prostorov, učilnic in telo-
vadnice, ob uvedbi celo-
dnevne šole pa bi postalo 
pomanjkanje prostorov še 
bolj občutno.« 

Terezija Romih je na-
dalje povedala, da komu-
nisti na svojih sestankih 

veliko govorijo tudi o 
idejnosti pouka. Se poseb-
no skrb namenja organi-
zacija mladim komimi-
stom — učiteljem, ki pri-
hajajo iz višjih šol na pr-
va delovna mesta. 

»Mlade komuniste idej-
no politično usposobimo 
tako, da organiziramo za-
nje posebne seminarje,« 
pravi Terezija Romih. 
»Idejno politično usposab-
ljanje mladih učiteljev in 
komunistov je po mojem 
mnenju velikega pomena, 

saj s tem dosežemo, da je 
idejnost vtkana tako v uč-
ne načrte kot tudi v po-
uk sam.« 

Na II. osnovni šoli v 
Konjicah se komunisti po-
gosto ukvarjajo tudi z 
vprašanji bodočih kadrov. • 

»Učence 7. in 8. razre-
da poskušamo usmerjati 
v razne poklice, vendar 
nam to pogosto ne uspe. 
Velikokrat so temu krivi 
tudi starši, ki po svoji 
presoji usmerjajo otroke 
v šole, pri tem pa učitelje 
sploh ne vprašajo, ali so 
otroci sposobni za dolo-
čeno šolo aU ne. Opažamo 
tudi, da se učenci vse manj 
odločajo za pedagoške po-
klice. Tudi o tem bomo 
rnorali v Zvezi komuni-
stov več razpravljati,« je 
dejala Terezija Romih. 

Komunisti II. osnovne šo-
le v Konjicah so že pri-
pravili osnutek programa 
dela za letošnje leto. V 
njem so zapisane tudi na-
loge, ki jih bodo morali 
komunisti, uresničiti pri 
uvajanju celodnevne šole 
in pri uresničenju drugih 
vprašanj. 

D. S. 

Temeijni kamen za novo šolo je postavil Franc Ban, sekretar, občinskega komiteja 
ZK Slovenske Konjice. 



S polic Študijske 
knjižnice 

Lefebvre H.: Urbana revolucija. Beograd 1974. S. 
26614/44. 

Jameson F.: Marksizam i forma. Dijalektičke teorije 
književnosU XX veka. Beograd 1974. S. 26614/43. 

Hunebelie D.: Moj prijatelj Kissinger. Maribor 1974. 
S. 23144/133. 

Morawski S.: Predmet i metoda estetike. Beograd 
1974. S. 26614/42. 

Durkheim E.: O podeli društvenog rada. Beograd 
1972. S. 43018. 

Mrđen M.: Nastavna metoda u teoriji i ptraksii. šibe-
ndk 1972. S. 42970. 

Jakšić D.: Aubomatika. I. Beograd 1973. S. 42975. 
Oslobođenje gradova u Srbiji od Turaka 1862 — 

18«7. god. Beograd 1979. S. 42984. 
Bertoncelj I.: Permanentno i2x>braževanje. Kranj 

1974. S. 42967. 
Luxemburg R.: Uvod u nacionalnu ekonomiju. Zag-

reb 1975. S. 42968/3. 
Voglajnsko-sotelska Slovenija. Ljubljana 1974. S. 

42980. 
Pavlović В. U.: Razprava o filoesofskim osnovama na-

uka. Beogirad 1973. S. 43017. 
Janfco<vlć Цј.: Väsokoplaninska fauna Ooleoptera na 

Kopaoniku. Beograd 1972. S. II 3265/449. 
Zbornik za zgodovino naravoslovja in tehnike. I-II. 

Ljubljana 1971 — 1974. S. 37419. 

Prebold 

Nova številka revije 
Preteklo soboto je izšla no-

va številka literarne revije 
mladih Prebolčanov. Številka 
nosi ime po hribu nad Pre-
boldom Ž va j go. še preden je 
revija Žvajga sploh začela iz-
hajati, so se mladi domenili, 
da bo to splošno glasilo, v 
katerem bi imeli svoj pros-
tor tudi avtorji, k: sodelujejo 
pri drugih organ'.za'^iiah in 
društvih v kraju. Torej naj 
bi bila ta revija nekakšno 
preboldsko lokalno glasilo. 
2al pa v novi številki revije 
zasledimo samo zapis o god-
bi na pihala, medtem ko je 
večina ostalega prostora na-
menjena samo literarnemu 
udejstvovanju preboldskih 
mladincev. Tu bi omenili 
predvsem odlično, polno top-
line in čustvenosti napisano 
črtico Jožice Ocvirkove. Snov 
je taka, da bi se kaj lahko 
primerilo, da bi avtorica za-
šla v osladnost in solzavost, 
pa se je temu spretno ogni-
la. Omeniti je treba še nekaj 
prijetnih pesmi Nevenke Bri 
narjeve ter prispevek Darka 

Naraglava o podvigih pre-
boldskih jamarjev. 

Če primerjamo novo števil-
ko s prejšnjo, lahko mirno 
zapišemo, da Je bila prva 
boljša, òe že ne vsebinsko, 
nas je vsaj prijetno presene-
tila in smo na tihem od no 
ve pričakovali več. Tako pm 
imamo občutek, da vse sku 
paj postaja nekakšen Kalup, 
po katerem tjodo izgledale 
tudi naslednje šleVilke. Prav 
to pa se ne bi smelo dogaja-
ti. 

Naj ob koncu pohvalimo 
še odlično naslovno stran 
Marka Eberlinca in prijetne 
ter domiselne ilustracije Neže 
šribarjeve. Mladim iz Prebol-
da, ki urejajo to revijo, že-
limo, da bi odpravili napake 
in da bi nas naslednja števil-
ka bolj prijetno presenetila. 
Vsekakor pa je pohvalno, da 
mladi sploh izdajajo svojo 
revijo, saj so edina mladin-
ska osnovna organizacija v 
žalski občini, ki sploh po-
čenja kaj takšnega. 

JANEZ VEDENIK 

Gomilsko 

Nič več mrtvila 
v nedeljo bo na Gomilskem ustonovni občni zbor 

prosvetnega društva. Krajani so namreč že vrsto let 
čutili potrebo p>o aktivnejšem kulturnem udejstvovanju, 
saj je bilo Gomilsko v letih med obema vojnama, pa 
tudi po vojni, eno od središč kulturnega življenja v 
Sajvinijski dolini. O tem pričajo takratne številne kul-
turne prireditve, med katerimi so še posebej izstopale 
drainske uprizoritve. Po letu 1955 Je kulturno delo v 
kraju izumrlo in tisti krajam, ki so kljub temu želeli 
sodelovati v kulturnem delu, so se morali vključiti v 
okoliška prosvetna društva. 

Na pobudo občanov je bil letos ustanovljen inicia-
tivni odbor z nalogo, da pripravi občni zbor novega 
prosvetnega društva na Gtomilskem, ki bo imelo po pr-
vih načrtih več sekcij. Sprva nameravajo ustanoviti 
predvsem dramsko skupino ter dva pevska zbora. Pri-
zadevanja iniciativnega odbora so že podprli člani vseh 
družbenopolitičnih organizacij v kraju ter vsi delega-
ti v samoupravnih interesnih skupnostih in občinski 
skupščini, saj ustanovitev društva sodi v sklop priprav 
na praznovanje občinskega praznika žalske občine, ki 
ga bodo na Gomilskem pripravili čez nekaj let. 

Tudi interesna skupnost za kulturo v občini je že 
podprla pobudo krajanov in obljubila svojo jjomoč. 

Kaže torej, da bo po več letih mrtvila na Gomil-
skem le oživelo eiktivnejše kulturno delo. 

B. Stamejčič 

SLG - Celje 

Perpetuum Mobile 

Jutri, v petek, 14. marca bo v Slovenskem ljudskem gledališču (na Odru Herberta 
Grüna) premiera, krstna uprizoritev »novega slovenskega dela, »burke v dveh dejanjih s 
striptizom« PERPETUUM MOBILE, ki jo je napisal Borivoj Wudler. Delo je zrežiral Voja 
Soldatović, stalni režiser mariborske Drame. Sceno je zasnoval Avgust Lavrenčič, kostume 
Vida Zupan-Bekčičeva. Igrata Mija Mencejeva in Janez Bermež. 

Celje 

Koncert ^ođal 

Celjski godalni orkester, ki bo praznoval 30-letnieo delovanja z jubilejnim koncertom 
19. marca. 

Koncertna poslovalnica bo s tem VIII. abonmajskim koncertom zaključila letošnjo 
sezono. Orkester vam bo v prvem delu zaigral Handlov melodiozni Largo iz Operé Xerxes, 
Sorkočevičevo Simfonijo polno mozartovske spevnosti ter Divertimenti za klavir in orke 
ster našega IVIateja Bravničarja. Klavir bo igrala Marenka Sancin. 

V drugem delu bo s pihalci in trobilci pomnoženi orkester izvedel Beetliovnovo 
I. Simfonijo. 

Jo.. Celodnevna osnovna šola j e . . . 

Dosedanja vsebina: v preteklih nadaljevanjih smo ugo-
tovili vrsto novih kvalitetnih potez bodoče celodnevne os-
novne šole, ki bi jo zaradi boljšega razumevanja morali 
imenovati PODALJŠANA DNEVNA OSNOVNA ŠOLA, saj 
učene; oziroma otroci ne bodo prihajali domov pozno 
v nočnih urah, ampak kmalu po povratku staršev z dela. 
Tako bodo imeU starši več »pravilnega« časa za vzgojo, 
otroci bodo več pK)magali doma. Na te nove .možnosti se 
moramo že sedaj temeljito pripraviti. V šolskem delu bo 
vrsta novosti, učitelj in učenec bosta več časa skupaj, 
vse osnovne priprave za prihodnji dan bosta opravila v 
šoli, šola prevzema še več varstvenih funkcij. Zato bo 
potrebno spremeniti prostore. Od kuhinj do učilnic in 
posameznih zgradb. 

Spremembe in dograjevanje šolskih zgradb-zaradi zelo 
konkretnih in vidnih potez, da ne ustrezajo, pa verjetno 
tudi zaradi možnega izračuna koliko bodo adaptacije ozi-
roma novozgradbe stale — postavljamo preveč v ospredje. 
Tako, kot da bi bil to glavni in bistveni problem ali ovira 
pri uvajanju podaljšane dnevne osnovne šole. Težave brez 
dvoma bodo, toda še veliko več težav bomo imeli pri uči-
teljskem kadru. Težave pri učitéljskem kadru pa ne iz-
virajo od tistih — češ, da so učitelji proti uvajanju te 
pomembne prihodnje šole, ker jim pač nalaga več dela. 

ampak iz vrste objektivnih dejstev. Poglejmo zelo na kratko 
le nekatere. 

Najprej število. V celjski regiji je po najnovejših po-
datkih iz začetka februarja letošnjega leta nezasedenih 
33 učiteljskih delovnih mest, 95 pa jih Je strokovno nekva-
lificirano zasedenih. Pouk teče naprej. Več je honorarnega 
dela. Kvaliteta je kljub nekaterim zelo pridnim nekoliko 
nižja. V celjski regiji pa imamo zaradi bivšega »učitelji-
šča« manj težav s kadri! V Sloveniji je namreč nezasede-
nih 459 delovnih mest na osnovnih šolah, nestrokovno pa 
1768. Vsega je kar 2227 odprtih delovnih mest! Da potrebu-
je prihodnja osnovna šola več učiteljev, smo že ugotovili. 
Poprečno zapišimo najnižjo možno število -f 20 odstotkov, 
če pa želimo zmanjšati število učencev v posameznih od-
delkih, ker je nemogoče, da bi še naprej imeli oddelke s 
35 in več učenci, bi morali povečati število učiteljev še za 
nadaljnih 20—30 odstotkov. Mirno torej lahko zapišemo, 
da nam manjka ob dejanskem-evidentiranem primaryklja-
ju učiteljev še skoraj 50 odstotkov učiteljev za celotni 
prehod naših osnovnih šol v novo obliko in vsebino. 

številčnega primanjkljaja se ZKS dobro zaveda. Za-
to so ix>vzeli vrsto ukrepov, da bi se izboljšalo usmerja-
nje, delovne razmere, stimulacija itd. Dejansko stanje se 
mora čimprej popraviti! Zato bodo reformirali tudi naše 
kadrovsko šolstvo. Vsega kadra, ki trenutno manjka, tudi 

ne bomo potrebovali naenkrat, ker se bo nova osnovns 
šola oblikovala več let. Več kadra pa naše šolstvo breí 
dvoma potrebuje. To ni več naloga samo šol ali posamezj 
nih občin, ampak vse Slovenije. Zato mora vsak v okvinj 
svojih možnosti v tej akciji, ki jo vodi ZKS sodelovati irj 
ustvarjalno prispevati svoj delež. 

In drugo. Vse učitelje, ki že sedaj delajo na osnov-
nih šolah, in vse, ki prihajajo na osnovne šole iz kadroV' 
skih šol, je treba za to novo delo pravilno usposobiti 
Usposabljanje bi morale prevzeti višje oziroma visoK« 
kadrovske šole. 2al pa te trenutno delajo v izredno si« 
bih delovnih razmerah. Posebne delovne skupine bo po' 
rebno organizirati tudi v posameznih občinah, ki lahkf 
določene osnovne dele pravzaprav same uresničijo. Prog 
ram naj izdela Zavod za šolstvo SRS. Potem pa ne vei 
čakati! Spremembe delovnih navad niso preprosta zadf 
va. To je dolgotrajni-predvsem delovni-proces. Iluzorni 
je, da bo vse dobro z dvema ali tremi suhoparnimi рг̂  
davanji, ki Jih je v našem vsakdanjem življenju vedn*̂ ! 
več. To morajo pedagogi dobro vedeti. Vedeti pa tudi rî f.̂  
rajo, da je v osnovnih šolah veliko žena, ki imajo ž̂  
v sedanjem času še veliko drugih delovnih bremen, zat' 
mora biti usposabljanje resnično dobro in kvalitetno P '̂ 
pravljeno. Če ne bo tega, bomo zapravljali samo čâ  
denar in rezultate, ki jih ni. 



DOGODKI 
GRIŽE: OBČNI ZBOR PLANINCEV 

Na nedavnem občnem zboru planinskega društva Zabukovica-
Grlže, ki so se ga udeležili sekretar samoupravne telesno kulturne 
skupnosti, ADI VIDIHAJER, pred.>.tavniki drugih planinskih dru-
štev i2 žalske občme, predstavniki planinskih društev Iz Štor, Šent-
jurja in Celja, so za predsednika znova izvolili MIRA PETROVCA, 
tajnik pa bo še naprej ostal FRANC JE20VNIK. 

Na občnem zboru so si zadali planinci iz Zabukovice, ki mi-
niogredc povedano, štejejo nekaj manj kot tisoč dvesto članov, kar 
je za okolico Griž izjemna številka, vrsto nalog. Poglavitne pa bo-
do tiste, ki zajemajo vzgojo mladih, rekreacijo delovnega človeka, 
gojenje tradicij NOB ter varstvo narave. Seveda pa ne bodo poza-
bili tudi na nekatere tečaje, organizacijo pohodov tet na druge ak-
cije. Domenili so se tudi, da bodo od zdaj naprej še bolj sode-
lovali s samoupravno telesnokulturno skupnostjo, osnovno šolo 
»Nade Cilenšek«, pionirskim odredom, taborniki, mladino in ne na-
zadn.ie tudi s TVD Partizanom iz Griž. ,IA\RZ VEĐENIK 

NAZARJE: LETNA SKUPŠČINA DIT 
GLIN NAZARJE 

Nedavno je bila v Nazarjih skupščina društva inženirjev in 
tehnikov lesne industrije GLIN Nazarje. Poleg izvolitve novega od-
bora društva, katerega predsednik je ostal tudi naprej ing. Mir-
ko Tratnik, so udeleženci skupščine dali več predlogov za ust-
varjanje sredstev, ki bi lahko poživila dejavnost. Sprejet .je bil ok-
virni program dela za naslednje obdobje, ing. Kozličeva pa je pri-
sotne seznanila s petletnim načrtom razvoja OZD GLIN Nazarje. 

.1. Miklavc 

ZIDANI MOST: PROSLAVA DNEVA 
ŽENA 

žene v Zidanem mostu so v prijetnem vzdušju proslavile svoj 
pr;anik. Socialistična zveza delovnega ljudstva in Zveza borcev Zi-
dani most sta pripravili proslavo dneva žena z bogatim kulturnim 
sporedom, v katerem so sodelovali: učenci osnovne šole Zidani most 
gojenci glasbene šole Radeče, mladinska org.tnizacija ter železničar 
ska godba Zidani most. Po proslavi in zakuski je za veselo vzdušje 
skrbel ansambel Zasavski fantje. Velika udeležba in prijetno vzdušji 
sta najboljši dokaz, da so v Zidanem mostu žene tokrat lepo praz 
novale 8. marec. MATEK ROMAN 

OBMOČJE: NOVI PIONIRSKI 
HRANILNICI 

Osnovni šoli Andraž nad Polzelo, kjer so pred dnevi ustanovili 
6T. pionirsko hranilnico na območju, kjer deluje celjska podružnica 
Ljubljanske banke, sta se kmalu za tem pridružili še dve podrumičn 
šoli in to Liboje (matična šola Petrovče) ter Donačka gora (matičns 
šola Rogatec). Tako je bilo ob koncu prejšnjega tedna na tem ob 
močju že 69. pionirskih hranilnic na matičnih in podružničnih šolah 
Glede na delovni načrt celjske podružnice Ljubljanske banke, se bodt 
tej veliki skupini pionirskih hranilnic že v kratkem priključile nove 

ZABUKOVICA: PLANINSKA 
PREDAVANJA 

Planinci v planinskem "društvu Zabukovica so izredno aktivni 
saj se v dejavnosti ne omejujejo zgolj na izlete v gore, ampal 
delajo še kup drugih reči. Med najpomembnejše sodi nedvomni 
planinska izobraževanje in delo z mladimi planinci. V ta sklop so 
dijo tudi predavanja, ki jih bo v prihodnjih dneh pripravilo pia 
ninsko društvo Zabukovica. Že jutri bo v dvorani Svobode v Grižal 
predavanje PETRA SCETININA o peti jugoslovanski alpinistični od 
pravi na Himalajo. Priliodnji jjetek pa bo Mirko šuštarič predava 
o gorskem cvetju in varst\'u narave. B. S 

CELJE: V VARSTVO ŠE 380 OTROK 
v letošnjem letu bo dodatno zajetih v organizirano varstvo 

otrok v celjski občini še 380 otrok. Svoj drugi dom bodo našli v 
vzgojno varstvenih objektih, ki so se začeli graditi lani, končani 
pa bodo letos. Tako bo 200 otrok dobilo varstvo v vrtcih, ki bodo 
letos zaživeli v Lipi pri Štorah, Polulah, na Otoku in Zelenici, 160 
otrok pa bodo sprejeli v varstvo v vzgojno varstveni ustanovi, ki 
so jo pred kratkim začeh graditi na Lavi in bo predvidoma kon-

čana že letos. 
Z, S 

CELJE: O KULTURNI AKCIJI 
v torek, 18. marca, bo na 7. seji občinska konferenca ZKS 

Celje obravnavala postopno uvajanje celodnevne šole v celjski ob-
čini, ocenila bo izvajanje kulturne akcije in uresničevanje ustave 
v organizacijah združenega dela. Celjski komunisti bodo torej ob-
ravnavah najaktualnejša družbena vprašanja in opredelili naloge 
ZK do njihovega reševanja. 

CELJE: 36 NOVIH ČLANOV 
v celjski občini so v februarju sprejeli v zvezo komunistov 36 

novih članov. Najbolj skrbijo za obnovo članstva ZK v Merxu, 
kjer so, kot smo že pisali, sprejeli 17 novili članov, večinoma mla-
dih. Prizadevni pa so bili še v Cestnem podjetju, Ingradu in Libeli. 

CELJE: PLANINCI V METKI 
v tekstilni tovarni in konfekciji Metka v Celju se je nekaj 

navdušenih ljubiteljev narave skupaj z mladinsko organizacijo od-
ločilo za ustanovitev planinske sekcije. Ustanovni občni zbor bo 
jutri, v petek, 14. t. m., ob 17, uri v dvorani delavskega sveta. 
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o 74-letnem Francu Hrvatskemu, Šteknerju po domače, domačini 
prav malo vedo, otroci pa se ga bojijo, ker živi samotarsko življenje 
na hribčku nad Ljubnim. Od časa do časa koga obišče, izmenja misli 
in se zopet vrne v svoje gnezdo. Zato se odločim, da ga obiščem. 

Premerim ozko brv nad 
skoraj usahlo Ljubnico, 
prečkam travnik poln kr-
tin, ki jih bo spomladi 
med preklinjanjem kmet 
zravnaval z zemljo in za-
vij em na strmo gozdno 
stezo, ki me pripelje do 
samotne jase. Samo stre-
ljaj od gozda je vsesana 
v stoletno zemljo razpa-
dajoča kmečka hiša z vse-
mi gospodarskimi poslop-
ji, ki so nema priča nek-
danjega polne.ga življenja, 
ko sta mož in žena Hrvat-
ski s petimi otroki skle-
pala dan z nočjo, leto z 
letom, dokler se nista iz-
žela in prepustila posestvo 
sinu Francu. 

V ravnokar zapadlem 
snegu iščem sled tega člo-
veka in minuto za tem že 
stopam po velikih stopi-
njah, ki so poleg sledi 
gozdnih živali edine, ki 
pričajo o utripu nekega 
življenja. Stopinje v sne-
gu so mehke, vendar do-
volj glasne, da se nekje 
v hiši nanje odzovejo ov-
ce s svojo odsekano go-
vorico. Drugih znakov če-
sa živega ne zaslutim, edi-
no umetne rože, previdno 
vpletene v raztrgane ve-
je hišnega grma spomi-
njajo na delo človeške ro-
ke in hotenja ustvariti ro-
mantiko, pa čeprav umet-
no. Direndaj stare posode, 
drv, cunj pred hišnimi 
vrati in povsod naokoli se 
mi brezčutno reži v ob-
raz. Za zapahnjenimi 
vrati vlada molk in moj 
klic »ali ni nikogar do-
ma?« zamre v razstavlje-
ni ropotiji naokrog. Pola-
sti se me nemir, zato se 
odpravim nazaj. Pred 
skednjem zagledam Štek-
nerja. Stoji nepremično 
in me preiskujoče motri. 
Iz zadrege me rešita do-
mačina, ki sta pravkar 
prišla mimo. Ona reče: 
»Ali vas nič ne zebe, ko 
ste tako slabo oblečeni?« 
Pogleda jo iskrivo, potem 
njenega spremljevalca, ki 
je oblečen v volnen jopič 
in se namuzne: »Za nje-
ga raje skrbi, ne zame, 
saj še suknje nima!« Za-
vezal ji je jezik, meni pa 
ga odvozlal, zato rečem: 
»Rada bi pisala o vas in 
vašem življenju.« 

»O meni že ne! Po pra-
vici tako ne morete pisa-
ti, ker je resničnost ved-
no kruta, laž pa sladka 
in ljudje imajo raje ix»-
sladkane stvari!« me po-
uči Štekner. 

Vidi, da mi je pogled 
nehote obstal na raztrga-
ni hlačnici, zato me še 
enkrat pouči: »Oblačim se 
po vremenu. Danes jedan 
tako mrk in oblačen, zato 
mu delam druščino v rev-
ni obleki.« 

Zapiha mrzel veter in 
štekner se napoti proti 
hiši s pojasnilom: 

»Sem kot čmrlj. Ko je 
mraz — odmrem, v son-

cu pa oživim, zato pridite 
takrat, ko bo sončno vre-
me!« 

Zaslutim, da me hoče 
na zvit način odpraviti, 
zato stopim za njim. Pred 
vrati so raztreseni časopi-
si, zato ga pobaram, če 
veliko čita. 

»Toliko, kolikor prene-
sem. Prebrani časopis po-
tem odložim tukaj na 
prag, da ga lahko še ve-
ter bere in prelistava.« 

Mož mi F>ostaja vse bolj 
simpatičen, saj v ponos-
nem samotarju zaslutim 
še pesnika, zato ponovno 
vztrajam, naj mi pripove-
duje o svojem življenju. 

»Ali zato, da bi kost 
obiranja postal ljudem, ne 
to pa ne, nič ne pjovem,« 
se opraviči in že ga požro 
škripajoča vhodna vrata. 

čez nekaj dni, ko son-
ce žge, da že prvi metulji 
poletavajo, se zopet od-
pravim k šteknerju, kjer 
se vse njegovo živo pre-
moženje (kokoši, zajec, 
ovce) sprehaja okrog hiše, 
samo šteknerja pa ni med 
njimi. Poslal me je v koz-

ji rog, sedaj bom pa jaz 
njega, si mislim, ko ga 
po enournem tavanju po 
njegovem kraljestvu ne 
najdem. Navidez brezbriž-
no odidem, ker čutim, da 
me bogve skozi katero 
špranjo izmed petih go-
spK)darskih pritiklin opa-
zuje in si od zadovoljstva 
mane roke. Proti večeru 
se vmem, ker vem, da bo 
treba spraviti živino v sta-
je. Za vsak slučaj vzamem 
še svečo s sabo, da bi 
lahko pisala, ker teče 
elektrika pač nekaj ko-
rakov stran mimo njegove 
hiše ne pa tudi vanjo. 
Trud je bil zaman, kajti 
Prane, ki ga najdem ob 
vodnjaku, ko ravno z ved-
rom lovi vodo za ovce, me 
namesti l ^ r na desko po-
loženo prek soda pred hi-
šo, češ, tu je bolj udob-
no kot v hiši. Dimnik 
namreč ni dobro opravljal 
svojega dela, kadilo se 
je, pa je štekner zakuril 
kar na tleh v hiši, ker 
kadi se tako ali tako. In 
sva se končno le na li-
manice ujela, on mene z 
dimom, jaz pa njega z 
vprašanjem. 

Kje ste se rodili? 

»V kaniri, kjer stanu-
jem!« 

Kako ste živeli, ko sta 
živela še mati in oče? 

»Oče je bU čevljarski 
mojster in te obrti je izu-
čil tudi nas, tri sinove. 
Takrat je bila navada, da 
smo v cekarje naložili 
orodje in kopita in šli po 
hišah opravljat svoje de-
lo. Zgodilo se je, da smo 
bili žnidarji, tkavci in šu-
štarji vsi naenkrat pri 
istem kmetu. Dela je bd-
lo dovolj, tako da smo 
imeli delo naročeno za 
dva meseca naprej. Leta 
1924 sem šel k vojakom v 
Slavonsko Požego in se 
po odsluženju zaposlil kot 
orožnik v Murski Soboti, 
Pa tega ne pišite, ker ljud-
je nimajo radi orožnikov 
in duhovnikov. V Sremski 
Kamenici sem dokončal 
podoficirske šolo in bdi 
premeščen v Makedonijo, 
kjer sem bil do vojne. 
Nemci so me hoteli dati 
med nemške žandar je, 
vendar sem se jim izmuz-
nil tako, da sem šel v 
tretje Ljubno—Leoben de-
lat v tovarno. Saj naše 
Ljubno ob Savinji in 
Ljubno na (^renjskem 
sem že poznal, hotel sem 
še trećega.« 

In kaj ste delali po voj-
ni? 

»Kmetoval. Z enim hek-
tarjem obdelovalne zemlje 
sem imel v hlevu pet 
krav, bika in teleta. Poleg 
tega še prašiče in mlade 
pujske. Kmalu so se za-
čele kmetije modernizira-
ti, pa leta so teMa kot bi 
jih z bičem gnal in tako 
sedaj obdeluje kolikor 
morem in tudi tristo din 
kmečke pokojnine dobim 
od lanskega leta naprej. 
Tako kot sedaj, ljudem še 
ni bilo dobro,« razpleta 
življenje štekner. Brskam 
po starih fotografijah, ki 
mi jih prinese in na vsaki 
vidixn postavnega Franca 
vedno v družbi lepih de-
klet, zato ga F>obaram, za-
kaj se ni oženil. 

»Imel sem že rešeno 
prošnjo za poroko pri žan-
darjih, ko je ravno Hit-
ler napadel Jugoslavijo in 
tako do poroke ni prišlo. 
Kasneje pa so me že pred 
poroko hotele komandira-
ti, p>a sem jih raje po-
gnal,« nejevoljno zaključi 
štekner. 

Tisto o pesniku se ni-
sem zmotila. Sicer je bi-
lo treba veliko prepriče-
vanja, da sem lahko zapi-
sala vsaj eno. Govori o 
starih časih, ko so ljudje 
verovali v čarovnice, škra-
te, skrite zaklade in v 
zadnji kitici je štekner na 
račun tistih časov zapi-
sal: 

Zdaj drugi zakladi so pri-
šli k nam, 

pod vsako jablano je za-
klad zakopan 

in zreli cekini ti padajo 
v dlan. 

Škrat jih ne čuva, ker na-
rave so dar, 

nove zaklade zdaj čuva 
sadjar. 

LIZA PODPECAN 



DAN ŽENA 
ž e n a — delavka, spom-

ni se, da si podjetju dala 
mladost. Spomni se, da 
so se stroji starali s te-
boj in poslušali tvoje vzdi-
he, veselje, uspehe in ne-
uspehe v življenju. Spom-
ni se, ko si postala mati 
in ob stroju trepetala za 
zdravje malčka in se isto-
časno borila za plan in 
kvaliteto izdelka. Račimala 
si, kaj boš kupUa otroku 
ob plači in imela skrb. 

kam ga boš dala; v var-
stvo. Se zavedaš, da je • 
čas tekel in tvoj otrok ra-
sel — a ti in stroj sta po-
stala stara in utrujena. 

Tvoj otrok živi življenje, 
za katero si se' ti borila 
ob stroju in z nenehno 
vzgojo doma. ON ima živ-
ljenje lepše, kot je tvoje 
in m o g o č e boš dobila 
za svoj praznik vsaj 
skromno cvetko za dan 
žena — 8. marec. 

ŠR 

VELENJE: 
ZAKAJ TAKO? 

v počastitev kulturnega 
praznika, je bil 7. febru-
arja v velenjskem Domu 
kulture slavnostni kon-
cert, ki ga je organizira-
la Občinska kulturna 
skupnost Velenje. Vabilo 
za brezplačen koncert je 
objavil lokalni časopis 
NAŠ CAS, nekateri pa so 
prejeli tudi lepo tiskana 
osebna vabila. 

Koncert, ki sta ga iz-
vedli godbi na pihala Zar-
ja iz šoštanja in rudar-
ska godba iz Velenja, je 
bil na izredno kvalitetni 
ravni. Ob tej priliki je do-
bila posebno priznanje 
oziroma plaketo rudarska 
godba za 55-letni jubilej 
in njen dirigent profesor 
Marin. Podeljena so bila 
priznanja tudi 2ö občanom 
za pKKsebno prizadevnost 
na področju kulture v ob-

čini Velenje. Med temi je 
bü samo eden iz šošta-
nja in še ta za vodstvo 
ansambla AVE — treh 
glasbenikov iz Velenja. 

Vsekakor smo pričako-
vali, da bo taisti kon-
cert, na katerem je s ркз-
lovico programa sodelova-
la tudi šoštanjska godba 

. Zarja, nekoliko kasneje 
pK)novljen tudi v Šoštanju, 
kar pa se žal ni zgodilo. 
Naj poudarim, da imamo 
v Šoštanju v redu dvora-
no, ogrevano s centralno 
kurjavo, v kateri je red-
no tedensko kar 5 kino-
predstav — torej dvorana 
je. 

Lani smo v Šoštanju 
imeli le eno gledališko 
predstavo in kar tri pred-
stave nekakšnega »coprni-
ka« z dokaj visoko vstop-
nino. Letos na predvečer 
kulturnega praznika pa 
smo imeli predstavo »in-
dijskega fakir ja« — ki pa 

je baje iz Niša. Vstopni-
na za to izjemno indijsko 
hipnozo pa je veljala ce-
lih 20 dinarjev, kar nika-
kor ni malo. Torej y Ve-
lenju kvaliteten koncert 
zastonj, v Šoštanju pa za 
kulturni praznik nekakšno 
cirkusantstvo za 20 dinar-' 
jev. 

Ker sem prepričan, da 
vsi občani prispevamo de-
nar, s katerim razpolaga 
kulturna skupnost Vele 
nje, bi bilo prav, če bi le-
ta javno pojasnila, koliko 
kulturnih prireditev je la-
ni in letos organizirala in 
plačala v Velenju in ko-
liko v drugih krajih v ob-
čini, kjer so za kulturne 
prireditve primerne dvo-
rane. Upam, da ne bo 
kdo ugovarjal, da je dvo-
rana v Šoštanju nepri-
merna za igre ali koncer-
te, če pa so v njej redne 
kinopredstave, poleg njih 
pa še kakšni gostujoči an-
sambli, ki se sami ponu-
dijo. Mòrda bo kdo celo 
rekel, da bo koncert v 
Šoštanju takrat, ko bo 
godba Zarja praznovala 
50-letnico. Toda naj po-
udarim, da je koncert za 
jubilej eno, proslava za 
kulturni praznik pa nekaj 
drugega. Sicer pa lani v 
Šoštanju ni bilo proslave 
niti za 29. november. Se 
dobro, d a , j e prišel vsaj 
»indijski fakir« iz Niša, 
drugače bi za kulturni 
praznik ne imeli nič. V 
Šoštanju smo pač zapo-
stavljeni tako kot v mar-
sičem drugem. 

VIKTOR KOJC 

KRUH 
Bila je otrok številne 

družine. Pet otrok je obi-
skovalo šolo. Ona je ho-
dila v prvi razred. Mali-
ce ti otroci niso nikdar 
nosili s seboj, ker razme-

re niso dopuščale. Neko 
dekle pa je vedno nosilo 
s seboj bel kruh in ga 
objestno jedlo med osta-
limi otroki, ki so jih bi-
le same oči. Ta mala de-
klica iz številne družine 
jo je nekoč zaprosila: 
»Julka, prosim te, daj 
m .. .« Ni še izgovorila 
prošnje do konca, ko jo 
je Julka brcnila v trebuh. 
Dekletce se je kar zvilo 
od bolečine. 

Minila so leta in med 
tem se je marsikaj spre-
menilo. Vsi otroci te šte-
vilne družine so prišli s 
svojo pridnostjo do do-
brih poklicev. Starši ošab-
ne Julke pa so prišli ob 
grunt. Julka, ki se je po-
čutila vso ponižano, pa 
se je obesila. 

Po starem izročilu za-
pisal 

DANILO TURNŠEK, 
Polzela 

MAŠČEVANJE 
JE SLADKO 

Gašperač se je odločil, 
da bo doma na črno ubil 
kravo, ki ni hotela biti 
breja. Zadnje tedne jo je 
krmil z deteljo, pečenim 
krompirjem in koruznim 
zdrobom, da je bila kar 
lepo debela. Nekaterim 
prijateljem in znancem je 
na tiho povedal, kdaj bo-
do lahko dobili meso. S 
sosedom Jožetom se je 
dogovoril, da jo bo zaklal 
v kleti pod hišo. 

Tistega večera je prišel 
s cekrom po meso tudi 
Petruh, ki je . gospodaril 
na drugem koncu vasi. 

»Jožek, pa od mehkih 
rebrc mi odsekaj, te imam 
najrajši«, je dejal Petruh. 
Tako je tudi storil. Kot 
dobrega soseda in še so-
rodnika po vrhu so po-
vabili Petruha v hišo, kjer 
so ga dobro pogostili. Med 
tem pa je Jožek prinesel 

• od nekod en del krave, 
ki je imel trikotno obli-
ko starinskega likalnika, 
Zefa mu Je morala pri-
nesti vršič ražmarina in 
list peteršilja. Oboje je 

ZGORNJA SAVINJSKA DOLINA: PISE: FRANJO 

FIJAVŽ 

Mrazekova vzpodbuda za 
partizanski miting 

Nekdanji borec Savinjskega bataljona in kasnejši 
politični delavec v okrožnem komiteju KP Celje in 
funkcionar v varnostni slu?bi Leon Cibic-Tomaž (op. 
FF: sedaj živi in deluje v Ljubljani) si je zapomnil 
Mrazka najbolj tedaj, ko je Mrazek štabu bataljona 
svetoval, da bi zasedli Brdo, naselje v bližini šmartne-
ga ob Dreti in priredili miting. To so tudi izvedli in 
res, nabralo se je veliko vaščanov. Ne le mladina, tudi 
odrasli so prišli. Najbolj so občudovali mladega parti-
zana, k i je ognjevito recitiral pesmi. To je bil borec 
Sergej Vošnjak, tedaj politdelegat in sekretar komuni-
stične mladine v četi. (op. FF: sedaj je direktor Mest-
nega gledališča in družbeno politični delavec v Ljub-
ljani.) Ponosno je podajal Iga Grudna »Nabrežiinskim 
kamenarjem«, Otona Župančiča »Pesem mladini«, Ma-
teja Bora (Vladimir Pavšič) »Previharimo viharje« in 
neko svojo pesnitev. Ljudje že več kot dve leti — 
to je bilo 10. aprila 1943 — niso slišali kaj podobnega 
in tako lepega, so bili navdušeni. Pesem jih je ogrela 
in" prevzela, približala je partizane njihovim srcem. 
Takrat je politkomisar bataljona Dušan Rebolj-Bor, kot 
se spominja Tomaž, spregovoril o poslanstvu domače, 
slovenske partizanske vojske, ki se bori proti neprimer-
no močnejšemu sovražniku, doživlja v borbah tudi hu-
de izgube, a bo na koncu vendarle zmagala. Povabil 
je domačine, da naj prinesejo partizanom hrano in 
jih naj, kjerkoli že, podpirajo. Toda časi so bili te-
daj enako hudi in nevarni za partizane kot za prebi-
valstvo. Partizani so morali iti sami v hiše in si na-
brati hrano. Oči domačinov so jim povedale svoje! Saj 
bi jim skorajda povsod sami postregli, toda kaj, ko bi 
lahko videli tudi tisti, bi takrat zaradi prevelikega stra-
hu prod okui>atorjem še niso bili tako naklonjeni 
partizanom, kot so postali čez nekaj mesecev spričo 
spremenjenih razmer. Podobno je bilo na štajerskem 
ša marsikje do pozne jeseni 1943, ponekod še 1944 
leta, ko so šli kmetje, najčešče kar v dogovoru s par-
tizani, javljati na občino, da so jih obiskali partizani 
in odnesli s seboj hrano ter odpeljali tudi kakšno 
glavo živine iz hleva. 

Ivan Žmavc-Mrazek s svojo ženo, sorodniki in pri-
jatelji na poročni dan. Mrazek je prvi z desne v 
drugi vrsti. 

Partizan in politični aktivist Mrazek, tako navaja 
Tomaž, je bil v tistem obdobju stalno povezan s četo, 
bil je hraber in požrtvovalen komunist. Prisoten Je bil 
tudi pri napadu na Radmirje, ko Je četa Savinjskega 
bataljona, katere komandir je bil rudar iz Zagorja, 
z imenom Džek (op. FF: Rudi Karat), a komisar To-
maž. Napadli so policijsko šolo. 

Menina planina — Mrazkovo 
poslednje zavetišče 

Ciril Remic — Borut, tedaj obveščevalec v Sa-
vinjskem bataljonu, je spoznal Mrazka v prvih me-

secih 1943 leta. Ker se je Borut zadrževal kot obvešče-
valec v raznih četah in tudi na terenu, je videl Mraz-
ka po prvem srečanju le še nekajkrat. Toda takrat, 
ko je Mrazek padel, je bil v isti četi in zraven njega, 
saj sta ravno Mrazek in Borut, kot najboljša pozna-
valca tega pKKiročja, vodila četo iz obkolitve. 

Tisto noč pred tem dogodkom — moralo je biti 
v sredini maja 19tô. leta — je izvršil del čete prehranje-
valno akcijo pri nekem kmetu. Borci so se proti 
jutra vrnili. Nekateri so spaU aH počivali, drugi so se 
greli na toplem soncu, čakali so na kosilo in se vese-
lili kuharskih dobrot iz kotla. Takrat so kuhali golaž 
in kot redkokdaj, kotel Je bil poln velikih kosov mesa. 
Krompirjeve oblice so kuharjevi pomočniki že porazgr-
nili na šotorsko krilo. Toda kakšno presenečenje in 
razočaranje! Izgleda, da je tudi sovražnik čakal na parti-
zansko kosilo, torej na trenotek, ko bi partizane čim 
lažje zajel. Počil je strel na stražarja. Hkrati se je 
pričelo streljanje iz višjih leg od položaja čete. Priso-
ten je bil komandant bataljona Franc Pacek — Pla-
tin. Hitro je sledilo povelje za prevrnitev kotlov- in 
umik. 

Partizani so se nahajali takrat na vzhodnih obron-
kih Menine' planine ob izviru potoka, ki mu pravijo 
Bočenski graben. Ta je pod grebenom hriba Višavnic, 
nekje v višini 1200 metrov. Izgleda, da je nemška ko-
manda policijske enote in vermanov, ki so se na 
tiho prikradli v bližino partizanov, najbrž na podlagi 
izdajstev nekega gozdarja — ovaduha, mislila, da se 
bodo partizani umikali v najlažji smeri, torej v dolino. 
Toda partizani so že imeli svoje izkušnje in vedeli, 
da so kje nad Bočno zasede. Zato se izsiljevali, čeprav 
tako, umik v drugo smer in sicer vzporedno z vrhovi 
hribov, po katerih jim je sledil sovražnik. 

V začetku umi-ka so težko, toda vztrajno odbijali 
napade iz višjih leg. Brez vsakega ranjenca ali pogre-
šanega borca so po nekaj urah utekli sovražniku in 
zabrisali sled za seboj po številnih grapah. Zasledovanje 
je trajalo približno pet ur. 



vtaknil v tisto podolgova-
'to režo likamika, lepo za-
vil in položil v cekar \ rh 
mehkih reherc. 

Ko je prišel Petruh do-
mov, je postavil cekar na 
mizo- in ponosno rekel 
ženi: »Tako meso pa ma-
lokdaj kje dobiš. Mima.« 
Mima je vsa radovedna 
vzela gornji zavitek iz ce-
kra, ga razvila in obstr-
mela. Pred njo se je za-
bležčal v vsem svojem si-
jaju tisti trikotni kos kra-
ve. Iz reže po dolgem sta 
poganjala rožmarm m pe-
teršiljček. 

Petruh je debelo pogle-
dal in pogoltnil slino, po-
tem pa se je izgubil iz 
kuhinje. »Prekleti Jožek!«, 
se je razhudil na svojega 
soseda. 

Minilo je precej mese-
cev in Petruh je tuhtal in 
iskal priliko, kako bi se 
Jožeku maščeval. 

V vas je prišel medtem 
rezarski mojster. Petruhu 
se je posvetilo! Pobral je 
dva moda, ju zavil v list 
brajde in odkoçacil po 
poti mimo Jožekove do-
mačije, Na plotu ograje je 
visel njegov suknjič in 
vanj mu je stlačil zavoj-
ček, ki ga je bil pripravil 
doma. 

Bili so vroči dnevi, no-
či pa hladne. In kamor-
koli je prišel Jožek med 
ljudi, se je od njega ši-
ril neznosen smrad, kajti 
zavitek je še vedno tičal 
v zgornjem žepu suknji-
ča. 

Neki večer pa sta se v 
vaški gostilni sešla Pe-
truh in Jožek, Petruh je 
naročil pol litra dobrega 
viná. Medtem je gostihii-
čarki udaril smrad v nos 
in tudi drugi gostje so se 
začeli ozirati naokrog. Ne-
nadoma pa je gostilničar-
ka opazila, kako je iz Jo-
žekovega žepa prilezel 
precej mesnat bel črv. 
Gostilničarka, vsa zgrože-
na, pokaže na žep. Jožek 
je v grozi segel v žep in 
otrpnil od strahu: pred 
njim je zamigitalo krdelo 
črvov različne starosti. 

Petruh je komaj zadrže-
val smeh in si je mislil: 
»Maščevanje je sladko!« 

IVAN PREMRL, 
Strmec pri Vojniku 

IZLET 
Pred nekaj leti smo obi-

skali nekatere kraje na 
Gorenjskem, kjer so se 

^ borili in veliko pretrpeli 
naši fantje. Najprej pa 
smo obiskali Sv. Urha pri 
Ljubljani. Potem smo se 
odpeljali naprej v Begu-
nje. Kaj vse so pretrp>eli 
naši borci! 

Spomin nanje bo ostal 
vedno živ, kaj-ti darovali 
so svoja življenja, za na-
šo lepšo in mimo bo-
dočnost. 

MARIJA VODEB 
Sve tel ka, 

Šentjur pri Celju 

ZA LEPŠE 
OKOLJE 

Na priiaznem gričku Li-
pa nad štorami je zraslo 
leno novo naselje hiš, stol-
pičev. Naselje je urbani-
stično zelo lepo urejeno, 
v njem ie dobilo stanova-
nja veliko delavcev in u-
službencev Železarne Što-
re. Do sem vse lepo in 

•prav. Kaj pa vzdrževanje, 
te.ga kraja? Po lepo ure-
jenih zelenicah nekazno-
vano in nemoteno vozijo 
in celo parkirajo avtomo-
bili. Nihče teh šoferjev 
ne opozori, da delajo ve-
liko škodo. Razen tega 
povsod ležijo odpadki, 
otroci se igrajo po zele-
nicah, kljub temu. da jim 
je železarna uredila lepo 
igrišče. 

Misum, aa m DUO nuj-
no nekaj ukreniti. Mor-
ia bi namestih čuvaje, 
la bi čuval zelene nasa-
le. V naselju bi bilo tre-
ba omejiti hitrost vožnje 
2 avtomobili. To in še 
marsikaj bi bilo potrebno 
urediti v našem naselju, 
la bi lahko rekli, da sta-
nujemo v lepem kraju. 

AVGUST ULAGA, 
Štore 

TRGOVINA BO? 
Rada bi vam opisala po-

ložaj mladih v Ljubečni 
Ln njeni okolici, čudi me, 
zakaj mladini ne pripra-
àjo prostora za za-
bavo. Razne veselice so 
neprimerne za zabavo 
mladih, kjer velikokrat, 
pride tudi do pretepov. 

Tudi trgovine nimamo 
urejene. Bilo bi prav, če 
bi tudi mi dobili majhno 
samopostrežno trgovino, 
ki bi prav gotovo imela 
dovolj prometa. 

BRANKA ZUPANČIČ, 
žepina 11 

škofja vas 

NAŠA 
TOVARIŠICA 

Obiskujem osnovno šo-
lo štore. Vsi učenci smo 
priče 'veliki požrtvovalno-
sti učiteljice Veronike 
Kumik. Poučuje tudi ma-
tematiko. Vzdušje pri ma-
tematiki je prijetno, ven-
dar tudi tukaj brez do-
polnilnega dela ne gre. Z 
veliko vnemo nas tovari-
šica uči matematike v do-
polnilnih urah in to sko-
raj vse popoldneve. Hoče 
nas dobro pripraviti za 
srednje ali pa stroko^me 
šole. Ob času graditve 
otroškega vrtca se je na 
njena ramena naslonilo 
še mnogo več dela. Učen-
ke in učiteliice smo na 
blazine, vreče in postelj-
ne prevleke vezle ra.zna 
znamen'a. Naša tovariš^'ca 
pa ie kljub naoorcm in 
utrudi i ivemu delu vedno 
nasmejana in najde za 
vsakega prijazne besede. 

ŠTEFKA GOLOGRANC, 
Teharje 

ČASI SE 
BOLJŠAJO 

Ko sem se pred 22. le-
ti poročila, je bilo še či-
sto drugače. Ljubezen me 
je vlekla le k mlademu 
fantu, na težave pa sploh 
nisem pomislila. Ni mi 
b lo težko, da stoji lesena 
hiša tik ob cestnem va-
škem kolovo2ni, po kate-
rem sem morala dan za 
dnem hoditi ркЈ blatu, no-
siti težke košfe in vode 
v brenti. 

Čas je tekel naprej in 
kmalu so se v naši kra-
jevni skupnosti na Dobju 
začeli pogovarjati, kako 
bi s skupnimi močmi zrav-
nali kolovoz in uredili va-
ško cesto do Presečnega. 
Leta se pomikajo, cesta 
se pa tudi približuje in 
najbrž se bo le izpolnila 
naša velika želja. Težko 
je bilo tudi delo, ko smo 
gradili kilometer dolg vo-
dovod, da nam zdaj nI 
več treba nositi brente. 

Tako se časi zboljšujejo 
in upam, da bo še bolje 
takrat, ko mi bodo kora-
ki postali še težji. 

PANIKA GUČEK, 
Presečno 31, Dobje 

N1 PRAV 
Sem delavka tovarne 

Elegant v Šentjurju, ki 
se je razvila iz male de-

Učenci in učitelji po-
družničnih OS »Oustav 
Šilih« iz Šentilja in Pa-
ke pn Velenju so pripra-
vili pred praznikom dne-
va žena vsem mamicam 
in starejšim ženam pri-
srčno proslavo. S precej 
dolgim progrrunom so ta-
ko učenci teh dveh šol iz-
kazali pozornost do žena 
in posebno še do svojih 
mater, prav ganljivi pa so 
bih prizori, ko so naj-
mlajši obdarovali s cvet-
jem starejše ženice. V 
Šentilju so učenci obiska-' 
11 vse tiste ostarele žen-
ske, ki zaradi bolezni ni-
Л mogle priti na priredi-
tev. nekaj pa so jih pri-
peljali na pobudo šole 
kar z giusilskim avtomo-
bilom. 

J02E MIKLAVC 

lavnice pred šestimi leti, 
tako, da smo sedaj v so-
dobno urejenem obratu. 
Pri nas se dogajajo prav 
zanimive stvari, ki so vča-
sih neprijetne. 

Sredi februarja so nas 
obvestili, da organizira 
Toper izlet v Benetke, ce-
na je primerna, potni listi 
skupinski. Precej se nas 
je navdušilo in prijavile 
smo se, čez dva dni pa 
smo izvedeli, da ni pro-
stora, ampak da bo izlet 
1. marca, potni list pa 
mora imeti vsak svojega, 
čeprav jih še veliko ni-
ma. Tako nas je ostalo 
še šest. Ker do 26. fe-
bruarja ni bilo nobenih 
podrobnej ših informacij, 
se je ena od nas pozani-
mala v pisarni, kjer je 
zvedela, da je izlet prelo-
žen na 15. marec. Mene 
sicer to ni ujezilo, dva pa 

^ sta takoj odpadla; prese-
' neča me, saj se pri nas 

v marsikateri organizaciji 
dogajajo take stvari. 

IDA SVETELŠEK, 
Lubei'je 13, Ponikva 

RANJENO SRCE 
MATERE 

Skoraj na periferiji me-
sta stoji majhna hišica, ki 
je nekoč dajala toplino in 
zadovoljstvo materi in nje-
nemu sinu. Danes je hi-
šica prazna, še bolj praz-
na pa je duša njegove 
matere. Sosedje so mi po-
vedali, da se je njen sin 
odselil po poroki, verjet-
no iz osebnih razlogov. 

Odšel je tako nepriča-
kovano, kot bi šel po na-
kupu v trgovino. Mati je 
ostala sama. Stoji pred 
hišo, strmi v daljavo in 
od časa do časa zaklice 
svojega otroka, kot bi bil 
nekje v bližini. Tudi pri-
sotnost sogovornika je ne 
iztiri. Med p>ogovorom se 
nenehno ozira, kje bo za-
gledala svojega sina, ne-
kaj začuti kot bi ga za-
gledala in že zopet kUče. 
Njen močan glas proseče 
išče sina med drevesi v 
sadovnjaku in vrhovi 
smrek, žal dlje ne pro-
dre. 

Vsi, ki jo že dolgo po-
znajo, pravijo, da se ji 
je zmračil um. Mati ne 
more razumeti, da s: je 
lijen sin ustvaril lastno 
življenje, zato ga tudi ta-
ko dol^o ni domov. Lju-
dje pa ne razumejo mate-
re, zato jo povsod draži-
jo in se ji posmehujejo. 
Ranjena mati pa še ved-
no išče svojo izgubljeno 
srečo, še vedno pričakuje 
sina, da pa bi prej pri-
šel, ga nenehno kliče. 

MIRA 
JELOVŠEK-HORVAT 

' Med gledanjem sobotne televizijske oddaje o de-
lovanju »Radia svobodna Jugoslavija« med zadnjo voj-
no, me je.stisnil opri srcu, ko sem se spomnila, zakaj 
sploh gledamo ta večer to oddajo po vsej Jugoslaviji^, v 
spomin na umrlega tovariša Veljka Vlahovića. Tako 
prijeten govornik kot je vedno bil na kongresih in 
raznih srečanjih, je minulo soboto poslednjič pripc/oe-
doval pred televizijskimi kamerami o d'elovanju »Radia 
svobodna Jugoslavija«. Tako sproščeno, s polnim glo-
bokim glasom in samo njèmu svojsko je govoril. Ta 
zadnja oddaja je bila posneta t> januarju letos in je 
bila njegova zadnja. Poslednjič ga je objektiv TV 
kamere prinesel na naše male ekrane, tako je pred 
oddajo povedala beograjska napovedovalka. In zakaj 
sem se jaz pravzaprav odločila napisati tele vrstice? 
Zato. ker smo mnogi šele sedaj uvideli in spoznali, 
kakšnega človeka nam je vzela kruia smrt. Zares člo-
veka, tovariša, prijatelja tudi vseh nas, ki ga nismo 
nikoli osebno srečali! Zato, ker je bil meni in pran) 

M E H SMO ČLOVEKA 
gotovo mnogim ljudem v naši širni domovini ob gle-
danju filma podan lik umrlega tovariša Veljka Vlaho-
vića tako neprisiljeno in celovito. A to sploh ni bil 
namen tovarišev, ki so ta filmski zapis posneli v ja-
nuarju! 

Poleti leta 1969 se je z nama —- s hčerko in z me-
noj — peljala v mednarodnem vlaku ljubljanska štu-
dentka. Pripotovala je iz Anglije, kjer je bila zaradi 
študija angleščine. Ne spominjam se več, kako je na-
nesel pogovor na tovariša Veljka Vlahovića. Ona je 
pripovedovala o njem, kako čudovit človek, da je. 
Sama da se je o tem prepričala, četudi ga je srečala 
le enkrat. Z mladimi ljudmi se zna čudovito pogovar-
jati in razume njihove želje in hotenja. Rada sem ji 
pritrdila. Ta njena pripoved me je tako prevzela in se 
mi vtisnila v spomin, da se tega dostikrat spominjam. 
Ob žalostni novici, sporočeni v petek zvečer preko ma-
lih ekranov, sem v mislih naenkrat začula drdranje 
brzca. Nasproti mi je sedela tista študentka in govori-
la je o Veljku Vlahovićui Le kolesa vlaka so tokrat 
ritmično udarjala: ... sedaj ga ni več, sedaj ga ni 
več ... 

Pri slovenskem tedniku TV 15 imajo rubriko z zelo 
poetičnim naslovom: »Imeli smo ljudi«. Včasih je to 
kar cela stran, posebno sedaj v zimskem času. Tu so 
objavljene slike umrlih partizank in partizanov, parti-
zanskih mater in sodelavcev v NOB. Samo naslov »ime-
li smo ljudi«, pove veliko več kot vse napisane vrstice 
o življenju in delu pokojnih borcev. Mimo tega naslova 
nikakor nisem mogla sedaj ob odhodu tovariša Veljka 
Vlahovića od nas. Nekaj velikega nam je bilo vzeto, 
česar pomembnosti smo se zavedli šele ob izgubi. 

Zaključek omenjenega sobotnega filma pa je bil tu-
di silno simboličen in tako lepo resničen. Bili so nas-
mejani današnji malčki v svojih otroških vozičkih z 
mamicami in očki na sprehodu. Veste, ljubi malčki, da 
je danes vam tako lepo, je velika zasluga tudi prijazne-
ga in prezgodaj umrlega Veljka! V. P. 



FOTÖKRONIKÄ 
POGOSTILI NAJSTAREJŠE 

Krajevna organizacija SZDL in Krajevna skupnost Polzela 
sta ob dnevu žena pripravili poleg proslave pogostitev za 
najstarejše žene na območju Krajevne skupnosti Polzela. 
V mali dvorani doma Svobode se je zbralo okrog sto žena, 
starih nad 70 let, ki so pozornost gostiteljev sprejeJe zelo 
ganjeno in hvaležno. Med njimi je bila tudi najstarejša 
Polzelanka Albina Canjko, ki je, letos slavila 90. rojstni 
dan. Na zakuski je vladalo zelo prisrčno in sproščeno 
vzdiišje, k še boljši volji pa je prispeval Vinko Rizanal, 
ki je igral na klavir. Tekst in foto: T. Tavčar 

POSEBNA ŠOLA V KONJICAH 

V Slovenskih Konjicah gradijo poleg novega otroš-
kega vrtca tudi posebno osnovno šolo. šolo bodo zgradi-
li s sredstvi iz samoprispevka občanov, del denarja, po-
trebnega za gradnjo, pa bo prispevala tudi republiška 
izobraževalna skupnost. V šoli bo prostora za 100 otrok, 
razporejeni pa bodo v osmih učilnicah. Poleg učnih 
prostorov bo imela posebna osnovna šola tudi delav-
nico, kuhinjo in jedilnico. Nova šola bo v Konjicah zgra-
jena že do 1. septembra. 

RAZSTAVA NA POLZELI 

V maJi dvorani Svobede na Polzeli so v počastitev 
dneva žena odprli razstavo slikarja Franca Kaveiča — 
Narodna galerija iz Ljubljane. Ob tej priložnosti je na-
stopila tudi operna pevka Marija Bitenc-Samec, na kla-
virju pa jo je spremljal Andrej Jare iz Ljubljane. Raz-
stava bo odprta do danes 13. t. m. T. Tavčar 

ANDRAŠKI SMREKI 

Med potepom po andraški krajevni skupnosti so nam 
krajani pokazali tudi dve Izredno visoki in debeli smre-
ki. Pri tejle, na sliki, so se trije možje morali krepko 
potruditi, da so objeli n¿eno ponosno deblo. 

(foto: B. Stamejčič) 

NAS KRAJ 
• DREŠINJA VAS: 

UREDILI DOM 
člani' gasilskega društva Drešinja 

vas in drugi vaščani so se pred dnevi 
udeležili rednega letnega občnega zbo-
ra. Skupščini so prisostvovali tudi 
predstavniki družbeno-političnih orga-
nizacij občine 2ALEC. 

V poročilih so predsednik in drugi 
govorili o uspehih in neuspehih dru-
štva v lanskem letu. Večino časa so 
gasilci porabili pri obnovi oziroma 
dokončni ureditvi gasilskega doma. 
Sodelovali so pri izgradnji mlekarne 
— zbimi center za mleko, udeležili 
so se tudi raznih tekmovanj in pro-
slav. Pomagali so pri gašenju poža-
rov, ki pa so bili vsi na drugih ob-
močjih. Da ni bilo požarov na območ-
ju njihovega društva, je morda iskati 
rezultate v večji zavesti l judi in v 
boljši . požarni varnosti. Opravljali so 
tudi redne kontrole na električnih na-
peljavah. Prav tako so izvedli tudi 
druge varnostne ukrepe. Društvo je 
lani - ustvarilo okoli 40.000 din (od te-
ga je prenešenih sredstev iz prejšnje-
ga leta 15.000 din). Za nabavo sirene 
in novih uniform ter za obnovo doma 
so porabili 30.000 dinarjev. 

V bogati razpravi so prisotni opo-
zorili na pereče probleme in predlagali 
nekatere rešitve. Do 1. maja .bodo asfal-
tirali še dve ulici, vsa dvorišča posi-
pali s prodom, uredili športno igrišče 
in ulično razsvetljavo, za pionirje pa 
nabavili-nove uniforme. Nadaljevali bo-
do z obnovo doma. Veliko truda bodo 
vložili v priprave za izvedbo 60-oblet-
nice društva, ki so jo prestavili v to 
leto, ker lani niso mogli dokončati ob-
nove gasilskega doma. Sodelovali bo-
do tudi pri telefonski napeljavi, uredili 
hidrante in očistili vaške vodnjake. 

Ceh J. 

• ZABUKOVICA: 
PLANINCI IN 
PREDAVANJA 

Planinsko društvo Zabukovica. je 
preo dnevi pripravilo že tretje preda-
vanje. Predaval je Simon Petrovič iz 
Ptuja o »Vtisih iz Savinjske planinske 
poti«. Več kot 60 planincev si je ogle-
dalo predavanje z diapozitivi. Simon 
Petrovič je kot 165. planinec prehodil 
Savmjsko planinsko pot, ki vodi po 
obronkih Savinjske doline in vključuje 
Resevno nad Šentjurjem. Pokazal je 
lepote, ki jih je srečal na svoji poti. 

Franc Ježovnik 
Griže 

• LAŠKO: STRELCI 
ODLIČNO 

Laški strelci so izredno uspešno za-
čeli letošnjo sezono tekmovanj z zrač-
no puško. Za njimi je namreč že dvo-
je največjih tekmovanj laške občine: 
liga tekmovanje in zlata puščica. Ob 
zelo dobri udeležbi tudi rezultati niso 
izostali. 

Tri mesece so strelci laške-, občine 
merili moči v dvorani »Dušana Pože-
nela« v Laškem za naslov ekipnega 
občinskega prvaka v streljanju z zrač-
no puško oziroma za zmagovalca Hge 
tekmovanja. Ekipo sestavlja pet čla-
nov, ki tekmujejo v disciplini 20 -f 5 
strelov. Tekmovanje je izredno na-
porno, ker morajo biti tekmovalci dol-
go časa v formi, hkrati pa je to iz-
redna priložnost za uvelljavitev mlaj-
ših" tekmovalcev. Svojo priložnost so 
tudi izkoristili, kajti med posamezni-
ki so najboljše rezultate dosegli prav 
trije mladi i>ersp>ektivni tekmovalci. 
Rezultati: 

1. SD »Tone Bostič«, Zidani most, 163,87 
točke, 

2. SD »Siane Rozman«, L?ško 151,57, 
3. SD »Dušan Poženel«, Rečica 139,99, 
4. SD »Papirnica«, Radeče 129,29, 
5. SD »,\lo,iz Keršc«, l>aško 107,07, 
6. SD »Galanterija«, Rimske Toplice 97,10, 
7. SD »Gvido Pavlič«, Setiraž 95,00, 
8. SD »Partizan«, Jiirklošter 94 12, 
9. SD »Ježe Tovornik«, Rimske Toplice 

72,08, 
10. SD »Celjska četa«. Breze 61,38. 
Med posamezniki je zmagal pionir 

Boris Gorišck (SD »Tone Bostič«, Zi-
dani most) s povprečno 168,78 kroga. 
Sledijo: Silvo Pišotek 167,89 (SD »Sta-
ne Rozman« Laško), Roman Matek 
166,33, Rado Matek 166,11 in Du.šan 
Gričar 163,55 (vsi SD »Tone Bostič«, 
Zidani most). 

Strelci iz Zidanega mosta so preprič-
ljivo obranili naslov občinskega prva-
ka, kajti razpolagajo z izredno kvali-
tetno in izenačeno ekipo. Sicer pa je 
letošnja liga minila brez večjih pre-

senečenj, pa vendar so se tudi favo-
riti morali krepko potruditi za zma-
go. Doseženo je büo tudi nekaj zelo 
dobrih pKJsameznih rezultatov. Tako je 
Boris Gorišek s 177 krogi postavil nov 
odličen pionirski občinski rekord. Iz 
množice aktivnih strelcev se je izlu-
ščila peščica kvalitetnih tekmovalcev, -
ki se lahko uspešno kosajo tudi s tek-
movalci iz strelsko razvitejših obmo-
čij. Razveseljivo pa je, da ta kvali-
tetni vrh sestavljajo mladi strelci. 

Tekmovanjem za »zlato puščico« po-
svečajo laški strelci veliko pozornost. 
Najprej so organizirali tekmovanja po 
strelskih družinah, kjer so tekmovali 
za naslove družinskih prvakov ter za 
normo za nastop na občinskem prven-
stvu. To pravico si je priborilo 58 
tekmovalcev. Na občinskem prvenstvu 
za »zlato puščico« so bili po zanimi-
vi borbi dosežem zelo dobri rezultati. 
Rezultati: 

1. Stanko Peklar, 526 krogov, SD »Dušan 
Poženel«, Rečica, 

2. Roman Matek 521. SD »Tone Bostič«. 
Zidani most, 

3. Dušan Gričar 521, SD »Tone Bostič«, 
Zidani most, 

4. Boris Gorišck 517. SD »Tone Bostič«, 
Zidani most, 

5. Toni Kožar 513, SD »Alojz Kerše«, La-
ško, 

6. Rado Matek 509, SD »Tone Bostič«, 
Zidam most, 

7. Silvo Pišotek 503, SD »Stane Rozman«, 
Laško, 

8. Stane Brečko 502, SD» Dušan Poženel«, 
Rečica, 

9. Alojz Miklavc 494, SD »Stane Rozman«, 
Laško, 

10. Jure Golob 493, SD »Tone Bostič«, Zi-
dani most. 

Stanko Peklar je s 526 krogi posta-
vil nov občinski rekord. Zunaj konku-
rence so za republiško normo streljali 
z anschütz puško, tako da so se na 
republiško prvenstvo uvrstili: Stanko 
Peklar, Roman Matek, Dušan Gričar, 
Boris Gorišek, Toni Kožar in Ludvik 
Lavrinc. Letošnji dobri rezultati so 
vsekakor dokaz, da se je dvignila ka-
kovost laškega streljanja. Ce finanč-
ne možnosti ne bodo ovirale razvoja 
streljanja, lahko že v bližnji prihod-
nosti pričakujemo še boljših rezulta-
tov. 

ROMAN MATEK 

• KALOBJE: ŠE EN 
PROBLEM 

Doma sem iz majhne vasice •— 
Kalobja. Pred nekaj leti smo dobili 
novo cesto in smo tako pKJStali tesneje 
povezani z občino. Lansko leto smo 
zaprosili tudi za nov avtobus, ki smo 
ga dobili. Tega so bili še posebej ve-
seli delavci, ki so prej morali peša-
čiti po celo uro. 

Zdaj je ostal problem le gasilski 
dom. Fantje in možje iz vasi so zelo 
prizadevni, saj se trudijo kolikor mo-
rejo, da bi bil dom čimprej pod stre-
ho. Mladi bi tako dobili primemo 
dvorano, ki jo nujno potrebujejo. Se-
veda se je veselimo tudi mi, starejši, 
saj upamo, da bo v njej marsikatera 
prireditev, ki bo poživila našo vas. 

Jožefa Pušnik 
Kalobje 

• GROBELNO: KDAJ 
MLADINSKI DOM? 

Pred dnevi so se na Grobelnem 
zbrali na sestanku mladinci Grobelne-
ga. Govorili so o tridnevnem seminar-
ju sekretarjev v Šentvidu pri Planini, 
seznanili so navzoč0 o delu KS in 
SZDL v kraju Grobelno ter poročali 
o sodelovanju in obisku v vojašnici 
»Slavka Šlandra« v Celju. Izvolili smo 
tudi komisijo za kulturo, izobraževa-
nje, kontaktiranje z družbeno-politič-
nimi organizacijami in komisijo za 
povezavo s kmečko mladino. Potem 
pa so se lotili nekaterih perečih prob-
lemov mladincev Grobelnega, pred-
vsem pa izgradnje mladinskega doma. 
Mladinci sedaj prostor, kjer se se-
stajajo, plačujejo iz lastne blagajne. 
Drug tak problem je igrišče. Vse, ali 
skoraj vse krajevne skupnosti imajo 
takšna igrišča. Sklenili smo tudi, da 
se bomo vsaj enkrat mesečno sestali 
in poročali o storjenih ali nestorjenih 
nalogah. Povečala se bo tudi discipli-
na. V ta namen smo dobili pravila, 
ki jih je izdelala Občinska konferen-
ca ZSMS — Šentjur pri Celju. Mla-
dinski aktiv Grobelno je resno začel 
z delom in upajmo, da se bodo re-
zultati kaj kmalu pokazali. Upamo tudi, 
da se bomo lahko naslonili na Sociali-
stično zvezo Grobelno in občino Šent-
jur pri Celju. 

Gorazd Jordan, 
Grobelno 

SREČANJE 

ZALJ 
že leto dni služi v« 

rok v Šlandrovi kasai 
Celju, pa vedno znoval 
juje petindvajsetletni | 
nik Srečko Lozič, da < 
Celju sploh ni dolgčas j 
se bo vedno rad vračal 
zanj čudovito mesto -cj 
vinji. SpK>znala sva j 
predsedstvu občinske 
renče zveze socialističn 
dine Slovenije v Žalcu 
se je dogovarjal za l 
no sodelovanje med _ 
šlandrove kasarne in 
dinskimi klubi žalske 
ne. Danes je to sodel 
že tako uspešno, da 
ne mine pomembnejši 
nik brez kulmme pri® 
Se prav posebej pa 
sodelovanje prišlo do 
ob lanskem dnevu ji 
yanske ljudske arma^ 
so imeli v treh dn^ 
tri recitale s partizani 
matiko. in sicer v Petin 
v dvorani kmetijskega 

DOM JLA 

s svojo nadvse razi 
no dejavnostjo Dom JI 
bolj posega v življenje i 
ske metropole. Ta daj 
več izključno namen] 
zadovoljevanju izobri 
nih, kulturnih, zabavi 
drugih potreb pripat 
JLA, temveč je odprt 
občanom Oelja in ol 
Prav odpiranje Doma I 
delovanje s civilnimi i 
cijami sta v zadnjem 
postali njegovi osrednj 
čilnosti. 

»V preteklem letu 
Dom JLA prizorišče 
nih proslav, seminarje" 
stav, sestankov in prii 
na katerih so v veliki 
sodelovali občani CelJ 
tem pa moram še zla! 
udariti okrepljeno sO 
nje z delovnimi orgajrt 
mi iz Celja in okolice 
tako pa tudi z družb 
litičnimi in kulturnin^ 
novami v mestu, ki s^ 
široko odprli vrata. V 
je seveda vključil tu(i 
tiste, ki so bili ob koni 
teklega leta gostitelji 
gatov in gostov kongre 
venskih sindikatov,« je 
Doma JLA povedal ß 
Ljubiša Janković. Ne 
véda prezreti dejstva, 
bil Dom JLA nekaj ča 
priljubljeno sobotno 
šče mladih. Uprava 
se bo potrudila, da Ï 
tudi v prihodnje. Voja 
sambel marljivo vadi 
nje nastope v Domi 
okrepil pa ga je tud 
izmed najbolj pop 
mladih jugoslovanski 
cev Dado Topič. 



LJEN V CELJE 

1 v 2alcu ter v Slan-
kasami. Recital, pri 

ätn so sodelovali vojaki, 
nd in učenci osnovne 
iz Petrovč, je povsem 
j; za kar gre največ za-
' neumornemu Srečku 

Lozicu, in prosvetni delavki 
ter pesnici Anki Krčmarjevi. 

Srečko Lozič vedno znova 
zatrjuje, da se je v Celje 
zaljubil, da je tu spoznal 
ceLo vrsto dobrih prijateljev 
in da si niti v sanjah ni 
pi-edsiavljal, kako prijetni 
ljudlje so Slovenci, saj je 
prej imel občutek, da so 
preveč resni in da se sploh 
ne znajo zabavati zaradi 
vsakdanjie dirke za zasluž-
kom. In želje? Trenutno si 
najbolj želi, da bi dobil na-
gradni dopust in bi se laliko 
vrnili v Zagreb, kjer ga čaka 
žena z otrokom, ki se je 
rodil v času, ko je Srečko 
korakal po Celju in njegovi 
okolici. Prepričani smo, da 
se mu bo želja kmalu ures-
ničila. Že zaradi njegove iz-
redne prizadevnosti v pro-
stem času. 

JANEZ VEDENIK 

DEJAVNOST 
adi te dejavnosti Dom 
ni zaix)stavljal svoje os-

dejavnosti'— skrbi za 
ažev-anje, zabavo in re-
dijo vojaških starešin, 

na tem iKKiročju je 
vzpostaviti pomembno 

ki druži mesto in ar-
V njihovem bogatem 

famu ideološkega izo-
^ ^ j a so namreč sodelo-
kot predavatelji tudi 

strokovnjaki in druž-
»Poiitični delavci, na dru-
žni pa so se pripadniki 
7- v režiji Doma — 

¿ÍH tudi kot potrošniki 
'"lih dobrin v Celju. Ta-
P se na primer vsi nav-
1 ob obisku gledališkega 
ščuke pa ni v Celjskem 
ikem gledališču, 
jvečji problem celjskega 
^ JLA pa so vsekakor 
^ri, ki jih je premalo 
® morejo več zadostiti 

specifičnim potre-
sodobnega vojaškega 

Sine. 
^ i c temu pa načelnik 
® Ljubiša Janković opti-
icno gleda na perspek-
" »Kar zadeva dejavnost 
'ostorih Doma jo bomo 
^pestrih. Predvsem naj 

ciklus predavanj s 
.̂ Ja ideološkega izobra-

ob 30-letnici osvo-
Pa imamo še neka-

^ g e načrte. Pripadniki 
wmo tako na primer 

Sutjesko, Tjentište 
patere druge pomembne 
- IZ NOB, poleti in je-

.^nio v sodelovanju 
JSkim muzejem revolu-

: Pripravili dve razstavi 
bo v Celju gostoval 

Muzej revolucije iz Beograda, 
drugič pa beograjski Dom 
JNA,« je o načrtih celjskega 
Doma JLA povedal Ljubiša 
Janković. F. Božič 

TTKS CELJE: 
DRUŽBENI 
DOGOVOR 

' Danes popoldne ob 17. 
uri bo v stranski dvorani 
Narodnega doma v Celju 
drugo zasedanje skupšči-
ne telesnokultiirne skup-
nosti. Delegati bodo spre-
jeli družbeni do.çovor o 
razporejanju dohodka, .sa-
moupravni sporazum, sta-
tut in poslovnik ter pra-
vilnik za samoupravno 
kontrolo in imenovanje 
komisij. Ena izmed naj-
bolj pomembnih in odlo-
čujočih točk pa bo vseka-
kor sprejem programa 
TKS s finančnim predra-
čunom. Lansko leto je bil 
priliv sredstev po samo- . 
upravnem sporazumu 0,51, 

j letos pa so to najprej zni-
žali 'na 0,38, verjetno pa 
bo 0,40. Kljub temu pa , 
to pomeni manj sredstev . 
in seveda s tem vrsto no-
vili težav. Kakorkoli že, 
drugo zasedanje TKS Ce-
lje bo dalo odgovor na 
marsikatero vprašanje in 
verjetno — vsaj okvirno 
— tudi na to, kako se bo 
letos v celjski občini raz-
vijala telesna kultura. 

T. VRABL 
I 

Proizvodno podjetje 

ZARJA — Žalec 
r a z p i s u j e 

J A V N O L I C I T A C I J O 
za prodajo naslednjih osnovnih sredstev: 

Tračna brusilka 5.000.— din 
Namizni rezkar z motorjem 1.500.— din 
Krožna žaga z motorjem 1.000.— din 
Skobelni stroj Kirschner z 

motorjem 4.000.— din 
Tračna žaga 3.000.— din 
Namizni rezkar Ando z 

motorjem - 1.500.— din 
Motor elektr. 0,5—1400 ' 100.— din 
Stiskalnica za furnir 1.000.— din 
Licitacija bo v EZD Pohištvena industrija Petrovče, 
dne 14. 3. 1975 ob 12. uri. 

Pred licitacijo morajo udeleženci plačati 10-odst. 
varščino od izklicne cene. Varščino je treba plačati 
pri blagajni podjetja v Žalcu, Savinjska c. 6, oz. na 
žiro račun št. 50750-601-19051 
Prednost pri nakupu ima družbeni sektor. 

OS sredstva si lahko ogledate vsak dan od 10.—12. 
ure v EZD Pohištvena industrija Petrovče. 

ZLATA POROKA 
V ROGATCU 

50 let skupnega zakonskega življenja sta s slove-
snim obredom na matičnem uradu v Rogatcu in z zla-
to poroko proslavila Andrej in Jožefa ŠIPEC iz Bre-
zovca pri Rogatcu. 

Jubilanta sta trdni kmečki korenini, imata pet 
dobro preskrbljenih otrok in razveseljuje ju enajst 
vnukov. 

Njunega visokega jubileja pa tudi ni prezrla 
skupščina občine Šmarje pri Jelšah v katerem imenu 
jima je ob priliki »ponovne« poroke delegat Ignac 
STOLCER izročil Lepo darilo, predsednik Krajevne 
skupnosti jima je pa v imenu vseh Rogatčanov izre-
kel iskrene čestitke. 

Jubilantoma želimo, da bi po svoji zlati poroki 
doživela v sreči- zdravju in zadovoljstvu še mnogo let. 

MIRKO MEST ROV-
60 LETNIK 

Pred dnevi je praznoval 
šestdesetletnico svojega živ 
ljenja MIRKO MEŠTROV, 
upokojeni direktor gostinske-
ga podjetja NA-NA. 

Mirko Meštrov je bil rojen 
v Trstu, po rodu sicer Dal 
matinee in je prišel v Celje 
že kot 6 letni otrok. Tu je 
preživel vsa svoja otroška in 
mladeniška leta v delu in 
športu. Bil je odUčen predvoj-
ni telovadec, alpski smučar, 
odbojkar, planinec in atlet. 
Na domačih in mednarodnih 
tekmovanjih se je prav dobro 
uveljavljal, saj ima v §voji 
zbirki lepa odličja Po očetu 
je podedoval gostinsko žili-
co in se je pjûveti] tej go-
spodarski veji. 

Leta 1941 je bil z očetom 
izgnan iz Celja, nekaj časa 
zaprt v Mariboru n«kar je 
bil izseljen na Hrvatsko, od 
koder pa je že leta 1942 na-
šel pot v partizane. Kot bo-
rec je sodeloval v partizan-
skih bitkah v Bosni in Her-
cegovini, predvsem pa v Dal-
maciji, leta 1945 pa je bil 
tudi v sestavi enot pri osvo-
boditvi Trsta. Do leta 1948 
je bil še aktiven oficir v JLA. 
Zopet .se je vrnil v Celje, kjer 
se je ves predal gostinstvu. 
Bil je ustanovitelj gostinske-
ga podjetja NA-NA, ki ga 
je z združevanjem majhnih 
gostišč Dalmacije, TuršKe 
mačke, Kopra, Na-Na. Mi,g-
nona in Vrtmcč! dvignil v 
zdr-iženem pocijetju kot di-
rektor na izredno visino. Pri 
svojem poklicnem delu ni 
poznal počitka, s.-'j je prak-
tično delal od z.s^odnjih pa 
do i>oznilî večernih ur. 

Ostal je tudi zvest delu 
v družbeno-pjliticnib organi-

zacijah, kjer je zlasti v prvih 
povojnih letih bil odgovoren 
funkcionar v PD Celje in 
AD Kladivar. 

Ob njegovem življenske.m 
jubileju mu širok krog pri-
jateljev, delovnih in športnih, 
želi še vrsto prijetnih let. 

J. K. 

MALA ANKETA 

F0 JUOOSLAViJ! 
Tokrat smo želeli izvedeti, kam bodo kronali 

srednješolci četrtih letnikov po zrelostnem izpitu. 
Pokukali smo med njihove načrte in njihov žep. Toda 
brez finančnih težav tudi pri njüi ne gre. Upajo, da jim 
bodo priskočila na pomoč tudi nekatera podjetja.^ Ne-
kaj sredstev bodo še zbrali sami in potem — na pot! K 
soncu, morju, na jug Letos se je namreč večina dija-
kov odločila za pot po Jugoslaviji. 

Gorazd KOROŠEC, gim-
naziju, predsednik razred-
ne skupnosti: Denar za 
maturantski izlet zbiramo 
že kar precej časa, Ra-
čunamo, da ga bomo ne-
kaj dobüi še od matu-
rantskega plesa in od ne-
katerih podjetij, nekaj 
smo ga zaslužili in nekaj 
prispevali sami. Zaenkrat 
smo se odločili za smer 
Sarajevo—Jajce, po doli-
ni Sutjeske ali Neretve 
v Dubrovnik, šestdnevni 
izlet v aranžmaju Izlet-
nika bi stal vsakega iz-
med nas 1500 Ndin. 

Radovan CINK, gimna-
zija, predsednik razredne 
skupnosti: Za cilj smo si 
izbrali otoka Mljet in 
Korčulo. Prav zdaj se po-
govarjamo s turističnimi 
agencijami. Ne vem, za-
kaj so dijaški izleti v tu-
jiino, cenejši od izletov po 
domovini? Tujina je si-
cer res mikavna, ne re-
čem, da ni zamikala tudi 
nas, pa smo se kljub te-
mu in tudi na željo šale 
in staršev odločili, da bo-
mo za šest dni krenili po 
Jugoslaviji. Mislim, da je 
tako tudi prav. 

Gorazd SELIŠNIK, EŠC, 
turistični razred: Denar 
za maturantski izlet zbi-
ramo že od 1. letnika da-
lje, tako naj bi prišlo ob 
koncu tega šolskega leta 
na vsakega dijaka 1500 
Ndin. Sprva smo hoteli 
iti ven, v tujino, zdaj pa 
smo se odločili, da si bo-
mo ogledali našo lepo do-
movino, kolikor se to 
pač v tako kratkem času 
da. Dogovarjamo se za 
Dubrovnik z izleti v bliž-
njo okolico. Tako bo tu-
di najbolj prav, saj smo 
razen tega turistični raz-
red. 

Mojca MAJERLE, 4. c: 
Moram priznati, da za 
prevelike načrte še ni-
mamo dovolj denarja, če-
prav ga vztrajno zbira-
mo. Večina nas je za 
morje. Nekam na jug 
bomo odšle, saj bo me-
seca julija verjetno žć 
kar prijetno toplo. Tudi 
vodstvo. šole nas usmerja 
na izlet po Jugoslaviji. 
Veselimo se že končnega 
izleta, ki so pri nas ne-
kakšne ekskurzije, saj 
moramo razredniku pred-
ložiti projekt, kaj vse si 
bomo ogledali. 

PavU PLATOVŠEK, TŠ, 
predsednik razredne skup-
nosti: Čeprav še nimamo 
popo-lnoma izdelanega na-
črta — kam, finančnih 
težav ne bomo imeli. Ve-
liko prostih sobot smo 
namreč delali po različ-
nih delovnih organizaci-
jah. Prijeli smo za vsako 
delo; umsko m tudi fi-
zično. PredlogOT je kaj-
pak veliko in. vsak dan 
se porajajo novi. Mnenje 
vodstva šole pa je, naj 
krenemo po Jugosiaviji. 
No, časa za organizacijo 
je pravzaprav še dovolj. 

Tako bodo torej naši srednješolci, ko bodo odpeli 
svoj »Gaudeamus«, krenili na pot. Prav gotovo si bodo 
izbran Jiisto, ki jim bo najbolj ugajala, kjer bodo lahko 
veliko videli m spoznali, se naužili sonca in lepot na-
še domovine, saj bo večina krenila na pot ix> Jugoslavi-
ji. 



WX WOO 
DRUŠTVO ŠOLANiH 

KiETOV 
Pred nekaj leti je bilo 

v Šentjurju ustanovljeno 
Društvo absolventov šole 
za kmetovalce, Šentjur pri 
Celju in je bilo prvo to-
vrstno društvo v Slove-
niji. Za predsednika up-
ravnega odbora je bil iz-
voljen absolvent Franc Zo-
re, za mentorja pa ing. 
Ivan Veber. 

Na občnem zboru dru-
štva je bila poudarjena 
težnja, da člani društva 
povsod, kjer živijo in de-
lajo, aktivno sodelujejo 
v vseh organizacijah, dru-
štvih in odborih, ki ob-
ravnavajo vprašanja živ-
ljenja in dela kmetijskih 
proizvajalcev in postane-
jo akti in nosilci napred-
nih idej na vasi. Poslali 
smo ttwü dopise vsem 
ostalim šolam za Kmeto-
valce v Sloveniji, jih se-
znanili z dejavnostjo na-
šega društva in jim pred-
lagali, da tudi on: usta-
novijo društva absolven-
tov. Sprejet pa je bil tu-
di okviren delovni pro-
gram društva za prvo 
mandatno dobo. 

Danes, v drugi mandat-
ni dobi, z veseljem ugo-
tavljamo, da je bilo delo-
vanje društva zelo uspeš-
no. Na našo pobudo so 
bila potem postopoma 
ustanovljena tudi društva 
absolventov pri vseh osta-
lih kmetijskih šolah, naj-
prej v Novi Gorici. Pri 
ustanavljanju društva v 

Grmu pri Novem mestu 
pa je bilo kot gost naše 
društvo. Organiziranih je 
bilo kar precej dvodnev-
nih izletov in ekskurzij 
v inozemstvo in po naši 
ožji domovini, kjer smo 
si ogledali marsikaj zani-
mivega, navezali prijatelj-
ske stike z absolventi os-
talih kmetijskih šol in se 
mnogokrat tudi veselo za-
vrteli/ ob prijetni glasbi. 
V precejšnjem številu smo 
bili prisotni tudi na raz-
nih kmečkih prireditvah, 
izredna udeležba pa je bi-
la lani oktobra na I. zbo-
rovanju absolventov šol 
za kmetovalce v Novem 
mestu. Strokovno se izpo-
polnjujemo na seminarjih, 
ki jih društvo organizira 
v zimskem času, ko ima-
mo nekaj več časa tudi 
za izobraževanje. 

Na drugem rednem ob-
čnem zboru društva v ja-
nuarju lefos smo med 
drugim 12пгоИИ tudi novi 
upravni odbor, kjer ie bi-
la funkcija , predsednika 
ponovno zaupana Francu 
Zoretu. Mentorju društva 
ing. Ivanu Vebru pa je 
bila izrečena posebna za-
hvala za ves njegov trud 
in delo z društvom, brez 
katerega bi le-to nikoh ne 
bilo tako uspešno kot je, 
ko je s svojim delom up-
ravičilo svoj obstoj in na-
men. 

MARJAN JANCIČ, 
Proseniško 40, 

Šentjur 

METALURŠKO KEMIČNA 
INDUSTRIJA 
CINKARNA CELJE 
v a b i k sodelovanju naslednje sodelavce: 

2 DIPL. ING. KEMIJSKE TEHNOLOGIJE za tehno-
loga v proizvodnji 

1 STROJNEGA IN2ENIRJA KONSTRUKTORJA 
1 STROJNEGA INŽENIRJA — TEHNOLOGA 

strojne energetike 
1 STROJNEGA INŽENIRJA pripravnika 
1 INŽENIRJA ORGANIZACIJE DELA ALF EKONO-

MISTA — splošnega organizatorja 
3 STROJNE TEHNIKE — izmenovodje strojnega 

vzdrževanja 
5 KEMIJSKIH TEHNIKOV — izmenovodij v tovar-

ni titanovega belila 
Z ELEKTROTEHNIKA — izmenovodja ARM 
4 EKONOMSKE TEHNIKE za dela v finančno ra-

čunovodskem sektorju in organizacijski službi 
1 ADMINISTRATIVNEGA TEHNIKA ali ADMINI-

STRATORJA za tajnico tajništva TOZD 
1 AVTOMEHANIKA za dela v avtodelavnici s prakso 

pri remontu tovornih vozil 
1 AVTOELEKTRIKARJA 
3 ADMINISTRATORJE ali delavke s poklicno šolo 

in znanjem strojepisja 
10 KVALIFICIRANIH KLJUČAVNIČARJEV — vzdr-

ževalcev strojev in naprav 
2 KVALIFICIRANA STRUGARJA 
5 KVALIFICIRANIH OBRATNIH ELEKTRIKAR-

JEV 
1 SKLADIŠČNIKA v skladišču za prevzem in od-
premo gotovih izdelkov 
2 SKLADIŠČNA MANIPULANTA s tečajem za 

skladiščnike 
20 DELAVCEV za dela v proizvodnih obratih s 

predhodnim priučevanjem za delovna mesta 

Novi sodelavci bodo pridobili lastnost delavca za 
nedoločen čas s pogojem poskusnega dela, ki traja 
do tri mesece. 
Za moške sodelavce se zahteva regulirana vojaška 
obveznost. Za administratorje in obratne elektri-
karje bo pred pridobitvjo lastnosti delavca oprav-
ljen preizkus znanja. 
Praksa za vse profile je zaželena ni pa pogoj. 
Lastnost delavca za določen čas bodo pridobili tudi 
kandidati, ki nimajo zaključene strokovne izobraz-
be, ki se zahteva za posamezna delovna mesta, v 
kolikor ne bo dovolj kandidatov, ki bi izpolnjevali 
pogoje iz objave. Tem sodelavcem bo omogočeno 
zaključiti šolanje ob delu. 
Vse kandidate za zaposlitev vabimo, da pošljejo 
pismene vloge ali se osebno oglasijo v kadrovskem 
sektorju Metalurške kemične industrije CINKARNE 
Celje. 
Rok za prijave je 15 dni po objavi v časopisu. 

USKLADITI ZELJE 
Z ZAHTEVAMI 

življenje 'sestoji iz majhnih skrbi, majhnih rado-
sti, zelja in potreb, katerim hočemo vsi zadostiti. Vsak 
po svoje. Mladi tako, stari drugače. Ker živimo v гм-
ši družbi drug poleg drugega, se je treba dogovorili za 
skupen jezik. 

Pri delu s aktivom mladih zadružnikov smo ruile-
teli na več problemov. Iz izkušenj drugih mentorjev 
aktivov чоето, da je ponekod prostor velik problem, 
saj mladi nimajo primernega prostora, kjer bi se sha-
jali. Nimajo tudi denarja, niti mentorja, ki bi imel 
poleg svojega rednega dela dovolj časa za delo z ak-
tivom. V Konjicah smo rešiti vse te probleme. Kme-
tijska zadruga ima manjšo dvorano, kjer se lahko 
shajajo mladi zadružniki Tudi denar pri nas ni pro-
blem. Nekaj so ga dali kmetje iz svojega čistega do-
hodka, ki ga je ustvarila njihova delovna enota ko-
operacija, nekaj si ga ustvarijo mladi sami, tako da 
priredijo razne prireditve, kjer delajo zastonj in da-
jo čisti izkupiček v skupno blagajno. 

Na kolektivnem sestanku je bila določena za men-
torja tov. Tepejeva, ki je prevzela skrb za organizi-
rano delo mladih Tako tudi z mentorstvom nimajo 
konjiški zadružniki težav. 

Težave pa se pojavijo, ko želimo uskladiti želje 
vseh, ki se čutijo poklicane, da usmerjajo delo kme-
čke mladine. Mladi si želijo predvsem zabave, ki jo je 
na kmetih mnogo manj, kakor jo je v mestu. Kadar 
se je treba odločiti, ali smo za to, da bi plesali, ali 
ne, smo vsi za. Precej drugače pa je, če hočeino 
izvesti sortne poskuse. Tedaj je večina mnenja, da se 
novih sort ne splača kaj pnda uvajati, ker so drage, 
ker tako ali tako ne bodo boljše od starih, ker... 
Izgovorov je hitro pri roki sto in sto. Ker je mentor 
zadolžen, da skrbi za strokovno piai udejstvovanja 
članov aktiva, se zmeraj najde srednja pot. Tako bo-
mo letos spomladi posejali nekaj novih sort koruze, 
katero bomo poskusili saditi tudi pod robom pohor-
skih gozdov, da oomo ugotovili, ali bi v tistih razme-
rah dozorela ali ne. 

Da bi polepšali videz naše pokrajine, bomo tek-
movali v urejenosti zunanjosti kmečkih domov. Gre 
za dvorišča in vrtove ter okna stanovanjskih hiš, kjer 
ne sme manjkati rož. 

Ko uskladimo naše želje, še z nalbgami nismo 
pri kraju. Družbeno politične organizacije, predvsem 
ZK in ZMS želijo, da se idejnopolitično usposabljamo. 
Kmečkemu mladincu je težko dopovedati, da je po-
trebna tudi takšna izobrazba, čeprav vemo, da je rav-
no kmečka mladina tista, ki je najmanj poučena o 
raznih družbenih pojavih. Ker je poučenost tako sla-
ba, je kmečki človek hitro pripravljen verjeti karkoli, 
kar čuje od soseda ali tujcev, ki pridejo v njegov 
dom. 

Da bi uskladili vse želje in potrebe, smo se odlo-
čili za tak način dela, da imamo sestanke dvakrat 
mesečno. Pred sestankom obravnavamo kakšno stro-
kovno, poučno ali družbeno temo, po sestanku pa se 
zavrtimo ob gramofonu in oranžadi. 

Sestanke imamo zmeraj v soboto popoldne, ko 
imajo mladinci največ časa. Res, da njihovi starši 
pogosto nergajo, češ, če našemu na zadrugi le zažvi-
žgate, ga že odnese kot veter. Jaz moram pa sam 
krmiti živino. Vendar je to le znak dobrega sodelo-
vanja, IDA TEPE J 

S POPOTOVANJA KMETIJCEV: 

Kadar se odpravi na pot 
učitelj, ga bo zanimalo, kako 
se urejene šole drugje, če 
potuje mehanik, bo gledal za 
avtomobili in mehaničnimi 
delavnicami, čc pa gre na pot 
kmet, ga zanimajo rastline, 
živali in vse, kar sodi v živo 
naravo. 

Letos smo se odpravili na 
krajše potovanje po Afriki. 
V ^ nekaj dneh smo oviskali 
Maroko in Kanarske otoke. 
Tako dolgo pot lahko opra-
vimo v kratkem času le z 
letalom. Letališča se? povsod 
enaka. Ravna., enolična z be-
tonom pokrita površina, ne 
pove obiskovr.lou, za kakšno 
državo gre. Za revno ali bo-
gato. Nekaj kilometrov od 
letališča pa že opaziš to in 
ono, kar le opozori na značil 
nost dežele. 

V Maroku smo srečali naj-
prej nasade palm in oliv. 
Urejeni, v ravne, vrste posa-
jeni nasadi so v večmi prime-
rov zagrajeni z visokim zi-
dom posebno še, če so v bli-
žini mesta. Iz fjave, s\ihe 
zemlje v okolici mesta Ma-
rakeš rasejo ogromne palme. 
Ob njih ni niti ene travne 
bilke. Le rjava, suha prst. 
Ob poti stoji čreda kamel, 
ki glodajo bodičasto grmičev 
je. Za grmičevjem se širi 
pusta, rjava pokrajina t^rez 
drevja in rastün, le tu in tam 
j o prekriva п):гек, bedeč 
grmi-ček. Žejni smo. 

Tudi rastline in živali so 
žejne. Vode v Maroku ni, saj 
jo pade letno le nekaj nad 
dvesto milimetrov. Približno 

toliko jo pade pri nas v de-
ževnem aprilu. V Maroku je 
bogat, kd )г ima vodo. Voda 
pomeni za Maročane življe-
nje. ,Zelo je dragocena, zato 
je tudi primerno zavarovana. 
V velikih zbiralnikih, ki napa-
jajo rodovitna polja, se je 
prepovedano kopati ali umi-
vati. Prepovedano je napajati 
živino ah ribariti. Voda je 
samo za to, da z njo namaka-
jo palme, pomaranče, limone, 
olive. Kdor nima denarja, da 
bi kupil vodo, ne more po-
saditi palme. Ce jo tudi po-
sadi, mu propade. Ker je vo-
de malo, je rastlinska ode-
ja skromna. Trave skoraj ni. 
Videli smo le nekaj šopov 
trave ob odprtem kanalu, ki 
pelje iz vodnega zbiralnika. 
Reven kmet je nabiral tra-
vo za svojo čredo — v vrečo. 

Sredi glavne ulice Marake-
ša raste gost nasad poma-
ranč. Februarja so bile zrele. 
Zlato rumena sonca sredi tem-
nega zelenja so spreminjala na 
pravljico o raju. V uličnih 
nasadih rastejo kisle poma-
ranče, ki jih uporabljajo v 
industriji marmelade. Nasadi 
sladkih pomaranč so zunaj 
mesta Vode ni, da bi se umi-
li. Par curkov jo dob'nio v 
odličnem hotelu, kjer nam jo 
prinesejo v lepih posodah na 
mizo, da ai pred jedjo umi-
jehio roke. Vendar je ta voda 
zelo draga. To ugotovimo, ko 
plačamo zapitek. Voda je na-
ravno bogastvo, smo se učili 
v šoli. Kaj to pKDmeni, smo 
videli v Maroku, kjer smo 
videvali na ulici ljudi oble-

čene v temne tkanine, na ka-
terih se manj pozna umazani-
ja kakor na belih, svetlih. 
Vode ni niti za rastline, ne 
za živah, pa tudi za ljudi jo 
je malo. Ker ni vode, so 
polja rjava, ne zelena, ka-
kor pri nas. Travnikov Ma-
rokanci ne poznajo, vsaj ti-
sti, ki živijo v osolici Ma-
rakeša ne. 

Tudi* na Kanar.>kil. otokih 
pade malo vode Nekaj nad 
dvesto milimetrov. Vendar 
je tam bujno rastlinje. Gosti 
nasadi banan, vinske trte, 
krompirja, žita. Kanarski oto-
ki imajo vodo, ki jo dobiva-
jo iz hribov. Dolina, ki se 
širi krog mesta imenovanega 
Puerto de la Cruz, .¡e porasla 
z bujnimi kaktusi, palmami, 
vinogradi in raznimi poljšči-
nami. Gora, ki se vzpenja 
nad dolino, je polna vrtin. 
Navrtali so jih več kakor ti-
soč. V goro so dolhh tunele, 
da so prišli do vode. ki se 
nabira nad nepropustnimi 
plastmi, še preden si voda 
najde pot na prosto, jo za-
jamejo in po ceveh spustijo 
v dolino, kjer z njo namaka-
jo rodovitna polja. V febru 
arju so zorele banane, cetele 
lilije, ognjiči, pelai gonije; 
krompir je bil \'isok dobro 
ped. Ječmen je začel klasi ti. 

Pod vinsko trto je posajen 
krompir. Krompir je posajen 
tudi v novih nasadih banan. 
Zemlja je močno izkoriščena. 
Rodi trikrat letno. Ko spravi-
jo krompir, zarodi vinska 
trta. Za grozdjem pospravijo 
še kako zgodnjo poljščino, 

solato, kolerabo air drugo ze-
lenjavo. Zemlja daje veliko, 
če ima veliko vode. Da oču-
vajo vodo, gradijo visoke po-
končne zidove, ki varujejo 
polja pred soncem in pred 
izhlapevanjem. Zemljo pokri-
vajo tudi z vulkanskim pra-
hom, ki ima lastnost, da spre-
jema vlago iz zraka ter tako 
dovaja potrebno mokroto ra-
stlinam. 

Zanimivo je, kako je vzgoje-
na vinska trta. Ni visoka kot 
pri nas, niti takšna kakor v 
Srbiji, kjer jo režejo čisto 
pri tleh na čep. Vzgojena je 
v obliki dolgih šparonov, ki 
se vi jej o dvajset centimetrov 
nad zemljo. Povezani so tako, 
da tvorijo trdne loke, ki jim 
veter ne more do živ^a. 
Ljudje so marljivi in dobri 
poljedelci. Hiše so grajene 
z ravno streho, ki ima krog 
in krog visoko betonsko ali 
zidano ograjo. Vsako kapljo 
dežja taka streha prestreže 
in jo odpelje v cisterno, ki 
je pod njo. Iz cisterne gre 
voda na vrt, na polje. 

Kanarski otoki so bogati, 
ker so ljudje vzeli gori vodo 
in jo uporabili sebi v prid. 
Ce bi ne bili ravnali tako, 
bi bili tudi Kanarski otoki 
podobni Maroku. Rjavi, pu-
sti, z bodečim rastlinjem, ki 
je edino sposobno kljubovati 
suši. 

Radi gremo po svetu, da 
vidimo kaj novega, še raje 
se vračamo v svoj rodni kraj, 
kjer je dovolj zelenja in vode. 
Voda je res veliko bogastvo. 

ing. Ida Tepej 

PREBOLD 

MLADI ZBOROVALI 
Na nedavnem občnem zbo-

ru aktiva mladih zadružni-
kov iz Prebolda so mladi 
najprej pregledali rezultate 
dela v preteklem letu, po-
tem pa so izvolili novo vod-
stvo aktiva. Za predsednika 
so izvolili Marjana Kupca, 
za tajnika pa Marto Savinek. 

Na občnem zboru so si 
mladi kmečki proizvajalci za-
dali tudi precej obširen pro-
gram dela za to leto, ki pa 
ga bodo, tako vsaj trdijo, 
uspešno realizirali. Letos bo-
do v Preboldu prvič organi-
zirali občinsko tekmovanje z 
motornimi kosilnicami. Mla-
di bodo prirejali razne stro-

kovne ekskurzije ter preda-
vanja, kot že vrsto let doslej 
se bodo udeležili tudi akcije 
uničevanja divjega hmelja, 
priredili pa bodo tudi ku-
harski tečaj. 

Na občnem zboru mladih 
preboldskih zadružnikov so 
sprejeli tudi sklep, da bodo 
sedaj še bolj tesno sodelo-
vali z Občinsko konferenco 
Zveze socialistične mladine 
v Žalcu. 

Na sliki je skupina priza-
devnih članov aktiva mladih 
zadružnikov iz Prebolda. Svo-
je prostore imajo v pisarni 
TOZD Kooperacija Prebold. 

JANEZ VEDENIK 



GOSTA NT: RODO IN NIKOLÂJEVIŒA 

Sicer pa k svari; Ni kar 
tako vsak dan (pardon, 
enkrat v letu, Celjani ni-
smo imeli niti te možno-
sti, čeprav so jo gostje 
ponudili, zapletlo pa se je 
po stari navadi drugje!) 
gledati »v živo« skupino, 
ki nas razveseljuje (bolje 
kot bivša »rahitična« na-
daljevanka v aedogled 
»Mestece Peyton« ali ne-
kaj pKxiobnega) vsako so-
boto po dnevniku. Žal, 
samo pol ure. Bodimo od-
kriti, da tokrat z manj 
uspeha, kot prej. Vse sku-
paj je nekako privlečeno 
»za lase« in zdi se nam, 
da tudi v družini, kot je 
Petrovičeva ali katera ko-
li druga, pride enkrat do 
tistega, da se stvari po-
navljajo. Od ljubimkanja 
do prepirov in obratno, 
vmes pa so še ostale po-
staje. žalostne ali prijet-
ne, kakorkoli pač neko-
mu, ki je trenutno priza-
det, paše! Pa še prav je 
tako! 

No, Petroviči so kom-
pletni (brez Rodžove že-
ne in »mulca«!) nastopili 
tudi dvakrat v Velenju. 
Rodžova tašča (Nikolaje-
vička) je izrabila prilož-
nost in skočila mimogre-
de v Trst ter zato ni na-
stopila na popoldanski 
prireditvi. Glavno je to, 
da je bila zvečer poleg 
Rodže in ga »morila«, lju-
dje pa so se v nabito pol-
ni dvorani (vstopnice so 
bile tudi риз 50 din) krep-
ko smejali in držali za . . 
trebuhe. Resnično, da ne 
bo kdo drugega mislil, ta 
b: bñ packa! Vso stvar 
(tako kot vedno!) so »za-
belili« še nepogrešljivi 
Vasa Si Tajčič pa režiser 
čorkovič, scenarist Novak 
Novak (prav ste prebra-
li!), Cime (odličen pri pe-
smi »Kaiu.mi draga. . «), 
naša Marjana (Poletna 
noč , . . ) , prikupni Min j a 
Subota (to je njegov pri-
imek, da ne bo pomote!) 
iz nekoč živečega priljub-
ljenega kvarteta »Oni — 
one« in daleč in tako da-
lje. Zraven se je za krat-
ko napoved in še krajšo 
odpoved stisnila Olga 
Rems. 

S kom sem v tej pisani 

druščmi, ki je bila na-
slednji dan sprejeta pri 
predsedniku občinske 
skupščine Šentjur (potem 
so odpotovali še v Varaž-
din m Karlovac pa nazaj 
v Domžale in Ljubljano!) 
klepetal? 

Odločil sem se za: 
Rodžo (morda bom sam 

nekoč takšen!) ali v pri-
vatnem življenju popular-
nega igralca Džuzo Sto-
jilkoviča in Nikolajevič-
ko (tečno taščo, ki je v 
privatnem življenju čisto 
drugačna, verjemite!) ali 
v privatnem življenju Ol-
go Ivanovič. Vso stvar pa 
je tako kot vedno »brkal« 
Vasa S. Tajčič (Dragu-
tin Dobričanin)! Nekdo 

-pač mora biti za »gužvo«! 
Improvizirate pri sne-

manju oddaje »Gledališče 
v hiši«? 

Rodžo: »Ali te sploh pri 
vas gledate?« 

Nikolajevička: »Impro-
viziramo. Kaj pa bi vi 
drugega naredili, da dobi-
te tekst štiri ure pred sne-
manjem?« (Ne bi ga 
znal!) 

Vasa S. Tajčič; je tiho, 
v roki drži galantno na- ^ 
gelj (enega) zavit v bel 
papir in ga izpod šar-
mantnih brk »moH« Niko-
lajevički, za mene se pa 
sploh ne zmeni. Hvala! 

Kaj delate ' v prostem 
času, če ga sploh imate? 

Rodžo: »Klepetam. Pa 
ne z ženskami, ampak 
z . . . « 

Nikolajevička: »Kmetu-
jem. Resno! Imam nekaj 
zemlje in tam uživam!« 

Vasa S. Tajčič:, je še 
vedno tiho in gleda z- na-
geljnom v roki Nikolaje-
vičko. Za mene se še ved-
no ne. zmeni. Kot da sem 
zrak! In to čist! Potem iz-
pusti (ne meni) nekaj po 
francosko, kar nisem za-
stopil. 

ste drug drugemu všeč? 
Rodžo: (proti Nikolaje-

vički) »Vedno me kara, 
da sem neurejen! 

Nikolajevička: (proti 
Rodžu) »če si pa res!« 
(proti Vasi s. Tajčiču) 
»Samo njega poglej, ka-
ko je . . . « 

Vasa S. Tajčič; še sa-

Velenje je bilo eno izmed treh slovenskih mest, ki je lahko letos pozcJravilo v svoji 
sredini popularno televizijsko družino Petrovič iz sobotne oddaje po IV dnevniku »Gledališče 
v hiši«. Srečanje s popularnimi gosti, ki so j ih za to kratko turnejo okrepili še nekateri znani 
jugoslovanski pevci narodne in zabavne glasbe, je bilo več kot samo vljudnostno, kajti čisti 
izkupiček dveh prireditev v rudarskem mestu je bil namenjen (in tudi izpolnjen) za področje 
Kozjanskega oz. njegov hitrejši razvoj. 

mo smehlja proti Nikola-
jevički (za mene se ne 
zmeni) in j¿ tišči nagelj 
(mož stare šole!) 

Pripravljate kaj resne-
ga? V gledališču namreč? 

Rodžo: »Življenje je do-
volj resno, da »se gremo« 

lahko v teatru teater!« 
(Pa še prav ima, sem pri-
stavil), 

Nikolajevička: »Ko vi-
dim druge, moram kot 
tašča biti do njega res-
na!« 

Vasa S. Tajčič: Priki-
mava. Nikolajevički na-
mreč, da ne bo pomote! 
Že ve, zakaj! 

Kaj najraje pijete? 
Rodžo: »Cviček!« (Ra-

zumljivo, saj smo v Slo-
veniji, »Ružice« pa ima 
tako doma dovolj!) 

Nikolajevička: »Isto!« 
(pri tem pogleda Vasa S. 
Taj čiča) 

Vasa S. Tajčič: »Ljube-
zen!« (Kam je pogledal, 
tako vemo: Nageljna še 
vedno ni izročil!) 

Resno. Koliko oddaj iz 
te serije imate posnetih? 

Rodžo: »Ponavadi šest«. 
Nikolajevička: »Rodžo 

je velikokrat ob glas pa 
moramo nekaj naprej po-
sneti, da ne bi bila tele-
vizija ob program!« 

Vasa S. Tajčič: »Gre za 
mene! Naj ljudje vidijo, 
kako se trudim, da bi us-
pel pri Nikolajevički!« (Pr-
vič je šarmantni mož 
spregovoril.'To je dobro!) 

Spoznal sem, da tej tri-
peresni deteljici, ki jo bo-
gatijo s svoj'im nastopom 
itudi ostali (zlasti Rodžo-
va mama!), ne bom pri-
šel do konca. Vendar vse-
eno: boste posneli oddajo 
o tem, kako ste se imeli na 
kratki turneji po Sloveni-
ji? 

Rodžo:, »Vprašajte sce-
narista Novaka Novaka!« 

Nikolajevička: »Ta od-
daja bi bila preveč do-
bra!« 

Vasa S. Tajčič: »če bi 
snemali pri vas al: o vas, 
bi našel drugo . . . « (pri 
tem je pogledal Nikolaje-
vi čko. Ta mu po izrazu 

sodeč ni zamerila! Prav 
je imela.) 

Ob koncu: 

Bilo je prijetno, kajti 
program, ki so ga izvaja-
li, je bil nov. Bral sem 
scenarij in ko sem ркз-
slušal, kaj so govorili na 
odru, sem videl, da gre 
za čisto improvizacijo. To 
pa zmorejo samo veliki 
igralci. V dvorani so na-
vdušeno ploskali, še lepši 
aplavz pa jim je bil dan, 
ko so uro kasneje prišli 
v hotel Paka na večerjo 
in so jih vsi prisotni v 
restavraciji spoznali ter 
zaploskali. Skoraj bi la-
hko rekel, da smo eni, saj 
tako oni, kot mi, govori-
mo o naših problemih. 
Pač oni na drugačen na-
čin. Preko televizije, te-
ga magneta današnjega 
časa. 

Hvala jim! 
In zakaj jiih nismo mo-

gli pozdraviti v Celju? 
Pero rHmitrijevič (ne-

koč sam pevec, danes pa 
organizator!) je odgovoril; 
»Saj smo se pogovarjali, 
pa ni šlo.« 

Ostalo naj ostane ob 
strani, kajti vem, da bi 
tudi Celjani, kot vsi osta-
li, radi pozdravili m za-
ploskali družini, k: nas 
več ali manj uspešno raz-
veseljuje ob sobotah zve-
čer na televiziji, žal pa 
je tako, da smo tokrat 
morali po njih, da jih vi-
dimo in' slišimo, drugam. 
Nekdo mi je rekel, ka.ko 
dolgo še? Sam ne vem. 
zato sem ostal pr: tem 
vprašanju tiho. Sem pa 
vseeno iz srca z rokami 
zaploskal umetnikom. 

Tekst; TONE VRABL 
Foto: 

LOJZE OJSTERŠEK 
TONE TAVČAR 

Trojka: »baba« Vuka, nepogrešljivi Vasa S. Tajčič in 
Nikolajevička. Komentar ni potreben! 

Levo posnetek nasmejanih obrazov gledalcev, desno del ekipe, ki je levo stran »nasmejala« — Cune, Vasa S. Tajčič, Nikolajevička, Tina (služkinja), »baba« Vuka (Rodžo-
va mama) in z dvignjenimi rokami popularni Rodžo! -
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ZAKAJ SE TOŽIJO ŠMARSKI OBČANI 

Soba, kot da bi bil v njej ujet za vedno. Okorni, dolgi stoli ob 
stenah, podolgovata miza in utrujeni, razorani obrazi ob njej. Dva, 
tri je pepelniki, do vrha polni ogorkov, še toplih in kadečih v mrzli 
mrak sobe. Nihče ne gleda nikogar, nihče ne spregovori besede, ki pa 
vendarle lebde v tej sivini, krute in neizprosne, polne sovražnosti, 
polne neodpustljivosti. Ljudje, moški in ženske, gledajo v tla. sovraž-
nost puhti iz zamolklih pogledov. Roke, zgarane od nenehnega napre-
zanja po vinogradih in poljih, čepe sklenjene na kolenih in se ne pre-
maknejo. Vse je kot zakleto . . . 

Malo naprej so velika, z usnjem oblečena vrata. Vrata sodne 
dvorane, kjer se za visoko mizo skrivajo sodnik in ostali. Sodna dvo-
rana. In potem klic, ki zbudi ljudi, zamišljene v sovraštvo in soseska 
vzvalovi, oči se spogledujejo, kletvice, prirasle na ustnice, mrmrajoč 
planejo pod strop, poln sivine, Začenja se razprava. 

Nič 'n i drugače kot povsod drugje. Sodna dvorana, čakalnica za 
tožnike, obtožence in priče. 

Tudi med kozjanskimi goricami ni miru Ljudje se tožijo v šmar-
ski občini, ljudje se toži-
jo tudi drugod. Tožijo se 
za približno iste stvari, le 
pogojenost teh tožb je 
ponekod drugačna, bolj 
razsežna, bolj obvezujoča 
za nas vse. Največ malen-
kostnih tožb je na ob-
močjih, ki so nerazvita, ki 
se še danes bojujejo z 
zaostalostjo in kjer še 
vedno si>orom botruje ne-
vednost, tej pa alkohol, 
skriti bog vinskih goric 
in v bedo vrženih bajt po 
strmih pobočjih. 

KAJ JE VZROK 
TOŽBAM? 

s sodnikom, predsedni-
kom občinskega sodišča 
Šmarje pri Jelšah, Jože-
tom Unverdorbnom, pre-
gledujeva sodne spise, go-
re papirja, ki jih je po-
nekod že nagrizel zob ča-
sa. Ugotavljava: največ 
zasebnih tožb, zakaj na 
te sva se omejila, izhaja 
iz krajev občine, ki so še 
vedno najbolj zaostali, če-
tudi ne ravno najbolj od-
maknjeni, kjei je največ 
vina, kjer je največ siro-
maščine. Zakaj se ljud-
je tožijo? 

Vzrokov je več: obreko-
vanje, natolcevanje, žalit-
ve takšne in drugačne, 
opravljanje, stari sp>ori, ki 
temeljijo še na sporih 
prednikov morda že tri 
kolena nazaj, spori, ki bo-
do še trajali. In kako do 
teh sporov pride? S sod-
nikom listava njprej in 
bereva, bežno preletava-
va spise. 

»Tistega dne sem spil 
aekaj malega ...« 

»V vinogradu smo kopa-
li, vsi so bili že pijani. . « 

»Izza gostilniških oken 
se je slišalo petje, ko je 
prišel na prag in zamah-
nil ...« 

»Takrat nisem spil 'niti 
kozarca...« 

Iz listin je tudi razvid-

no, da pri teh tožbah, ki 
pa vendarle požro ogrom-
no denarja, ne gre za ve-
like tn pK>membne stvari. 
Nasprotno: to so majhne, 
vsakdanje stvari, zadevi-
ce, ki sicer nikomur ne 
pomenijo nič, v skrajnem 
primeru jezo, ki bo mo-
rala kmalu uplahniti. 

Nekdo je nekomu dejal, 
da je osel, drugi spet, da 
je njegova žena trapa, 
tretjemu •se je zazdelo, da 
bi bilo dobro, da sosedu 
prepove hojo po potki, 
kjer so hodili že njegov 
oče, ded in bogvedi, kdo 
še. Nekdo se je spozabil 
in s kamnom ubil kuro, 
ki je slučajno zabredla 
na sosedovo posest. Ker 
je imel v sebi slučajno 
kozarček aH dva preveč, 
ga je to razjarilo in kura 
je obležala mrtva. Nastal 
je razlog za spor. Neko-
mu drugemu se je zamalo 
zdelo, da se je njegova 
nekdanja izvoljenka poro-
čila z drugim. Na hitro 
je napisal listič in ga na-
bil na prvo steno, ki mu 
je bila pri roki. Listič je 
imel seveda žaljivo vse-
bino. Strokovnjaki so raz-
vozlali rokopis ln krivec 
je odgovarjal za presto-
pek. In tako naprej v ne-
dogled. Vsak akt skriva 
nesluteno vsebino, vsak 
spis govori o nevednosti 
ljudi. 

DENAR 
Po običaju kazni za tak-

šne prestopke, kazenski 
zakonik jih je strpal pod 
oznako členi 169, 170 in 
171, niso velike. Obtože-
nec, če je že spoznan za 
krivega, odšteje največ 
500 tisočakov, po navadi 
pa manj. Dolžan pa je 
Izravnati stroške, koliko 
pa pade pri takšni tožbi 
v žep advokatu, je druga 
stvar. Nimamo namena 
naštevati posameznih stro-
škov, omejili bi se le na 
grobe številke. 

S sodnikom drživa v ro-

kah spis, ki je težak re-
ci in piši kilogram ali še 
kaj več. Iz spora je sledi-
la telesna poškodba 
(»Ubil te bom, prekleta 
duša...«), štirje so ob-
toženci,. v zadevi nastopa-
ta dva advokata in štiri-
najst prič. Skorajda cela 
vas naj bi pričala, da je 
to bilo res tako odnosno, 
da ni bilo tako. Sledi ra-
čun: okroglo petsto starih 
tisočakov, torej 250.000 za 
eno, verjetno pa je, da so 
stroški še višji, tisti to-
rej, v katere sodnik nima 
vpogleda. 

Sodnik se nasmeje, za-
pre spis in reče: »Če na-
tanko premisliva, je to za 
te ljudi vražje lep denar 
in če misliva še naprej, 
lahko ugotoviva več ne-
spornih dejstev: prvič, ti 
ljudje so iz zaostalih ob-
močij občine. Tam ni vo-
dovoda, tu in tam niti 
elektrike. 2. denar, vložen 
v tožbo, bi že zadostoval 
za prvo fazo napeljave vo-
dovoda in tretjič, dal bd 
se koristno uporabiti tu-
di kje drugje ...« 

Seveda se s sodnikom 
strinjam in čemu bi se 
tudi ne. 

Iz velikega kupa spisov 
vzame list papirja. 

»Javni tožilec je imel v 
lanskem letu samo v na-
ši občini v obdelavi 163 
zadev, zasebnih pa je bilo 
114. Če pogledamo za ne-
kaj let nazaj, lahko ugo-
tovimo, da je bilo v letu 
1973 prvih primerov 209 
in drugih 195. V letu 1972 
se je to razmerje vrtelo 
okoli števUk 237 in 132, 
leta 1971 pa je bilo iz rok 
javnega tožilca 162 prime-
rov, zasebnih tožnikov pa 
je bilo 111. Če že nič dru-
gega, je vendarle razvese-
ljivo, da število obtožnic 
nekoliko upada, kar pa se-
veda ni rečeno, da jih le-
tos ne bo še več.« 

še zlasti zaskrbljujoče 
pa je dejstvo, da je zaseb-
nih tožb čedalje več, ne-

kaj manj od polovice vseh 
obravnavanih zadev ob-
činskega sodišča. Tako 
sva ugotovila s sodnikom 
pri najinem brskanju po 
spisih, ob katerih sva se, 
odkrito povedano, nema-
lokrat tudi nasmejala. Za-
kaj, ni treba podrobno 
opredeljevati: zaradi ne-
verjetne zaslepljenosti lju-
di pri tožarjenju. 

VEČJA VLOGA 
PORAVNALNIH 
SVETOV 

Pričujoči spisi pa tudi 
najin razgovor pa so po-
kazali in opozoriU še na 
nekaj drugega. Vsaka kra-
jevna skupnost v občini, 
teh pa je nekaj čez dvaj-
set, ima v svojem apara-
tu tudi poravnalni svet, 
ki razrešuje lažje primere, 
žal pa še vedno premalo. 
Pri čedalje večji samostoj-
nosti krajevnih skupnosti 
bo več pristojnosti odpad-
lo seveda tudi na ta tele-
sa, kar bo brez dvoma 
močno razbremenilo de-
lo občinskega sodišča, za 
katerega je že zdavnaj 
znano, da ima premalo 
kadrov, čeprav se kadrov-
ska struktura v zadnjem 
času izboljšuje. Vendar 
je treba vedeti, da bi raz-
bremenilne okoliščine pov-
zročile, da bi s povečano 
vlogo poravnalnih svetov 
občinsko sodišče lažje de-
lalo in posvetilo vso po-
zornost zadevam, ki so 
pomembnejše in seveda 
tudi težje. 

Jože Unverdorben: »Upaj-
mo, da nas bodo v bodo-
če poravnalni sveti rešili 
vsaj najlažjih primerov. 
Takšen položaj pa ni sa-
.mo pri nas, pač pa pov-
sod, kjer imajo opravka 
z nerazvitimi območji, to-
rej v krajih, ki so eko-
nomsko zaostali. Ponekod 
ti poravnalni sveti zares 

izvrstno delujejo in smo 
z njimi zadovoljni, drugje 
pa ne opravljajo svoje 
funkcije tako, kot bi žele-
li.« 

Tožarjenje je stara last-
nost naših ljudi, takore-
koč že tradicija. Izogniti 
se temu se najbrž ne bo 
dalo, lahko pa bi premi-
slili, kako bi stvar rešili 
čimbolj ugodno. Morda bi 
o tem razmislila delavska 
univerza, fci prosvetljuije 
občane? Na ta način bi 
ljudje spoznali, da je vse 
to, kar počnejo, nesmisel, 
zapravljanje denarja in 
časa. 

NI MIRU MED 
GL0BAČAMI 

Za konec, tako sva se 
dogovorila s sodnikom 

Unverdorbnom, poglejmo 
še v en sam sodni spis: 

Micka je že od nekdaj 
imela lastnost, da ji ni-
koli ni bilo mč prav. Ti-
stega dne je izjavüa so-
sedu, da Jemej na njenem 
posestvu krade koruzo in 
hruške, pastorek tega Jer-
neja pa oves in da sta to 
delala že leta in leta na-
zaj. Micka je hitro ukre-
pala: zaprla je pot mimo 
svoje hiše, ker da je 
bližnja pot prav tako do-
bra, čeprav nekoliko dalj-
ša. Vsi so bili tiho, četudi 
ne zadovoljni, le tisti, ki 
ga je Micka obdolžila, je 
hodil okoh hiše in pre-
klinjal. Micka je šla še 
naprej in je soseda posva-
rila, ni pa mu rekla, da 
je tat. Jemej tega ni po-
žrl, odšel je na sodnijo in 
vložil tožbo. 

»Pasel sem krave v bli--
žini Mickinega posestva, 
Micka pa je sekala drva 
in mi je najmanj deset-
krat rekla »prekleti tat«. 
To je rekla tudi sosedu.« 

Na poravnalnem svetu 
se nista pogodila, bil je 
prenizka institucija za 

njun tako zelo pomemben 
spor. Treba se je bilo spo-
razumeti na sodišču, ki 
pa je precej daleč. S sa-
bo sta, kot je treba, pri-
peljala priče. Prva priča. 
Slogova Zefa, je izpoveda-
la, da sta z materjo ve-
zali v vinogradu, ko sta 
zaslišah obtoženkin glas, 
ki je glasno vztrajal: »Tat 
si, tat, da veš.« 

Zefa in mati nista vi-
deli nikogar, le glas se 
jima je zdel znan. Takrat 
pa je že prišel Jemej v 
vinograd in vprašal, če 
sva slišali obdolžitve. Se-
veda sta slišali, a kako 
naj pričata, če pa nista 
nikogar videli (Zefa je po-
zabila povedati, da si je 
skoraj vrat zlomila, tako 
je stegovala glavo, da bi 
čimbolje videla in da jè 
potem le mogla iti pogle-
dat čez omejek in da je 
tudi videla, kar se je vi-
deti dalo, a prosim vas, 
kdo se bo hodil tožarit po 
sodniji, ko pa je toliko 
dela). 

No, tudi druga priča je 
nekaj slišala. Nesla je vo-
do, ko je slišala prepir 
na dmgem bregu. Odda-
ljena je bila približno ki-
lometer od dogajanja (tu-
di ona je pozabila pove-
dati, da je hitro stekla 
dol in se skrila za vrbo). 

Kakorkoli, Jemej je tož-
bo dobil, ko pa so ŠH do-
mov, so vsi skupaj, ob-
dolženka in tožnik, pa se-
veda še priče, zavili v go-
stilno in na dobro zdrav-
je spili frakelj žganega in 
nekaj malega vina. še do-
bro, da so se tam spet 
udarili in da bo sedaj 
menda Mica tožila. Zad-
njič, ko bi morali dati 
prispevek za vodovod, pa 
so skoraj z »marš« odgna-
li človeka, ki Jih je pre-
pričeval . . . 

Doklej še tako neumne 
tožbe? 

MILENKO STRAŠEK 

Komisija za volitve, imenovanja in kadrov-
ske zadeve pri 

Občinski skupščini Celje 

r a z p i s u j e po 84. členu Zakona o prekr-
ških (Ur. list SRS 773) 
delovno mesto 

SODNIKA ZA PREKRŠKE 
Kandidati, ki izpolnjujejo pogoje v smislu 85. člena 
Zakona o prekrških (Uradni list SRS 7/73) naj se 
priglasijo na naslov Komisija za volitve, imenovanja 
in kadrovske zadeve pri Občinski skupščini Celje 
v dvajsetih dneh po objavi. 

Komisija za volitve, imenovanja in kadrovske za-
deve. 

AVTOPREVOZ Šempeter 
v Savinjski dolini 

P O P R A V E K 

razpisa prostih delovnih mest iz prejšnje 
številke: 

3. 4 AVTOMEHANIKE 
POGOJ: kvalificiran avtomehanik 

4. AVTOELEKTRIKAR 
POGOJ: kvalificiran avtoelektrikar 

7. ADMINISTRATOR za poslovalnico Celje 
POGOJ: nižja administrativna šola 

ZAHVALA 
Ob težki izgubi naše drage mame, babice in tašče 

ROZALIJE 
LESKOVŠEK 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo spremili 
na njeni zadnji poti, posebna hvala pevcem PGD 
Lesično ter družinama Kostevc in Pere za nesebično 

pomoč v težkih trenutkih. 

žalujoči sinovi Leskovšek z družinami 

Lesično, Ljubljana, Berlin, 10 3. 1975. 



NJENIH 90 LET 

SPOMIN JE BOLEČ 
»Iz Šempetra proti Se-

ščam v Gk)rnjo vas, vodi 
ozka, a lepa asfaltirana 
cesta. Po njej, preko mo-
stu, na levi strani je mo-
ja hiša. Oglasite se pri 
meni, pa vas bom jaz 
peljala k moji sosedi, 
Porštnerjevi Tončki, dobri, 
stari" ženici, ki nosi že 
devet križev.« 

Tako nas je na obisk k 
Tončki povabila njena so-
seda Minka. 

Tončka je bila vesela 
obiska, a je koj potoži-
la, da ji je žal, da ni 
svakinje doma, ki bi ji 
pomagala kaj povedati. 
Kajti zadnjih nekaj mese-
cev Tončka v glavnem le 
leži in sliši precej slabo. 
»Morate usta lepo odpi-

rati, in vame glejte!« me 
je podučila, »potem se 
lahko pogovarjam.« , 

Vsa majhna in čisto 
drobna je bila v postelji; 
izpod rute so ji gledali po-
polnoma beli lasje. Drob-
ne, sivo zelene oči so po-
vedale mnogo več kot ona 
sama. Roke je imela skle-
njene nad blazino in če-
prav že nekaj časa ne 
opravljajo več trdih 
kmečkih opravil, je na njih 
zarisana sled dolgih let 
garanja na kmetiji. 

V majhno, svetlo izbo 
je stopila bratova žena 
in Tončka se je še bolj 
razživela, kajti njej najla-
že bere besede iz ust. 

»Tončka, povejte, od 
kod ste doma? Kje ste 
se rodili?« 

»V Kaplji vasi, na kme-
tiji sem se rodila in kme-
tiji sem tudi vse življenje 
ostala zvesta. Kmetica 
sem.« 

»Zdaj ste sami, toda ne-
koč ste imeli morda dru-
žino?« 

Spomin je boleč. Se 
posebno takrat, ko se 
človek v letih, kot je 
Tončka, spomni svojih 
dragih. 

»Dva sinova sem imela 
in moža seveda tudi. Pa 
je prišla vojna. Moja dva 
fanta sta se odzvala klicu 
domovine . . . Franci, moj 
starejši fant je padel v 
nemško zasedo, nekje v 
Zgornji Savinjski dolini. 
Jožeta je žadela krogla ne-
kje v dolenjskih gozdovih. 

Mož je bil rudar, pozneje 
je ostal doma, na kmeti 
ji. Kmalu po vojni je 
umrl še mož. še vedno 
mislim, da ga je stria ža-
lost za sinovoma. Ostala 
sem sama na tej kmetiji, 
kjer nikoli ni zmanjkalo 
dela. Pozneje sta se sem 
preselila brat z ženo. 
Imam invalidsko penzijo 
za sinovoma.« 

Tu in tam' umolkne in se 
preda spominom. Zdaj ži-
vi le še zanje. V sobico je 
posijalo toplo sonce. Ra-
da ima sonce, svetlobo 
dneva, ljudi, vse dobre 
ljudi. Rada ima otroke. 
Včasih jo obiščejo m ji 
prinesejo rože. Takrat je 
najbolj srečna. 

MATEJA PODJED 

ANDRAŠKO SREČANJE 

Vaški original Joža Menih-Močnlk pomni vrsto zgodb 
in legend 

Med potepom po an-
draški krajevni skupno-
sti me je pot zanesla tu-
di v Hotunje, kjer sem 
obiskal Jožo Meniha, po 
domače Močnikovega ata. 
Močnikovi so tu postali 
zato, ker so Hotunje zna-
ne po moči in Močniko-
va kmetija je res na mo-
kri zemlji. Močnikov ata 
slovi kot andraški origi-
nal. 67 let že nosi na kri-
žu, pa jih prav dobro 
skriva. Slovi kot človek, 
ki ima izreden spomin, 
še zlasti za legende in 
zgodbice, ki so se pora-
jale v teh krajih, ki jih 
nihče ni zapisal in ki so 

živele v ljudskem izroči-
lu. 

Prav zanimive so te 
zgodbe. Zanimive so tudi 
zato, ker so prilagojene 
kraju in razmeram, ki so 
nekoč tu vladale. Tako 
imajo, naprimer, Andraža-
ni svoje »Sveto pismo«. V 
teh krajih je bojda Bog 
delal Adama in ker je 
pri Močnikovih premokro, 
se nikakor ni hotel posu-
šiti. Tako so Adama na-
redili tu, posušili pa na 
Andražu, kjer je bolj su-
ho. Seveda so mu za druž-
bo naredili tudi Eivo. Ven-
dar ta v andraških legen-
dah ni zagrizla v jabolko 
in tudi kače ni bilo. Na- jedla sta se češenj in to 

takšnih, ki hudimanovo 

ženejo. Tako sta onesna-
žila celoten kraj, tja pro-
ti Dobrni in vse na poboč-
ja gore Oljke. Zato tu še 
danes rastejo češnje, ki 
jih ni zdravo zobati, če 
ni v bližini stranišča. 

Kdo ve, koliko takšnih 
in podobnih zgodb pomni 
Močnikov ata. Navadno 
so si jih pripovedovali ob 
kožuhanjih ali mlačvi. še 
danes pri Močnikovih ra-
di povedo zgodbice o Tur-
kih, ki so preganjali vse 
živo po teh krajih. Pa o 
kugi, ki je bojda neusmi-
ljeno razsajala. Močnikov 
ata т Г je pokazal tudi ne-
kaj svojih dragocenosti. 
Med njimi sta gotovo naj-
lepši stara ura, ki je vsa 
iz lesa, le zobčeniki so 
kovinski in majčkene sta-
tve, s katerimi so tkali 
trakove za predpasnike. 
Ura je stara že 110 let, 
napravil pa jo je celjski 
»urm<Aer« Nikolaus švab. 

Pa ni pri Močnikovih 
neke vrste posebnež z os-
trim umom le oče Jože. 
Tudi Močnikova Mica , je 
prav zanimiva oseba. Že 
od leta 1923 naprej vodi 
svojo mrliško kroniko in 
v Andražu so nam zajam-
čili, da je mnogo natan-
čnejša in zaneslivejša od 
drugih kronik. Naj za za-
nimivost povem, da je v 
teh krajih umrlo od leta 

Največja dragocenost Močnikovega ata je tale ura, 
ki je cela iz lesa, le zobčeniki so kovinski. 

1923 do danes 526 ljudi. 
Največ leta 1933, ko je 
umrlo 20 krajanov in naj-

manj leta 1974, ko, so 
umrli le štirje. 

B. Stamejčič 

Odbor za medsebojna razmerja delavcev 

Komunalnega podjetja 
Žalec 

o b j a v l j a n^lednja delovna mesta: 

REFERENT VODOVODA 
POGOJI: 
— srednja tehnična šola s 3-letno prakso v stroki ali 
poklicna šola kovinske stroke s 5-letno prakso v 
stroki. 

ŠOFER — NABAVLJAČ 
POGOJI: 
—- šofer C kategorije in veselje do nabave. 

Ponudbe s kratkim opisom dosedanjega dela in do-
kazila o strokovnosti, pošljite na naš naslov naj-
kasneje v 10 dneh po objavi. 

OZD » C O M E T « 
Umetni brusi in nekovine ZREČE 

v a b i k sodelovanju 

KEMIJSKE TEHNIKE 
INŽENIRJE KEMIJE I. in II. stopnje in 
STROJNE TEHNIKE 
za delo v razvojnem oddelku. Lahko so tudi začetniki. V jeseni bodo na razpolago družin-
ska stanovanja. 

Povečujemo kapacitete v novozgrajenem obratu brusov, razširjamo našo dejavnost na pro-
izvodnjo strojev, pripravljamo investicijo pri predelavi nekovinskih rudnin itd. 
Vsakodnevno se pojavljajo problemi, ki jih boste lahko tudi vi uspešno reševali, če se 
vključite v naš kolektiv. 
Prijave s kratkim opisom dosedanjega dela pošljite na naslov: »COMET« Zreče v 14 dneh 
po objavi. 



Ob dnevu žena, ko s cvetjem in z darili izkazuje-
mo pozornost ženam in materam, se spominjamo tudi 
vseh tistih žena, ki so umrle kot žrtve fašističnega te. 
rorja v taboriščih ali pa so izkrvavele nû položajih 
v narodnoosvobodilni borbi. Ob tem dnevu mislimo 
z globoko hvaležnostjo na našo hrabro CVETKO 
JERINOVO, ki je 18. marca 1945 omahnila na Resevni 
pri Šentjurju. 

Cvetka Jerinova je bila rojena 2. julija 1915 na 
Kompolah nad štorami kot hčerka Vojheka jerina, 
šolskega upravitelja in matere Frančiške. Po končani 
meščanski šoli v Celju je obiskovala I. letnik učitelj, 
ske šole v Mariboru. Vse mlade načrte ji je prekriža-
la vojna. 22.- junija 1941 so Nemci izselili Jerinovo 
družino na Hrvaško; Cvetka pa je le nekaj dni pred 
tem odšla k stricu v Loko pri Zagorju ob Savi. 

Tu se je mlada, pogumna Cvetka kmalu povezala 
s Tončko čečevo, ' znano junakinjo trboveljskih revir-
jev, in Vero šlandrovo, pogumno in zavedno študentko 
iz Maribora, in tako tudi sama postala politična akti-
vistka. Svoje ilegalno delo je opravljala vse do stri. 
čeve aretacije. Tedaj pa je Cvetka pobegnila pri Lastni-
ču, blizu Polja ob Sotli, na Hrvaško. Pri begu ji je 
pomagal znani aktivist Ivekovič s Klanca. 

Na Hrvaškem je nadaljevala svoje politično delo 
in postala sekretarka SKOJA. S svojimi mladinci je 
nekoč pripravila zasedo, napadla manjšo oboroženo 
sovražnikovo skupino, jih razorožila in zvezane od-
peljala na komite. Kdo bi mogel spoznati v tej 
odločni in pogumni skojevki globoko čutečo in nežno 
dekletce, ki je še nedavno s svojo ljubkostjo osreče-
vala topel dom na prijaznem kòmpoljskem griču in 
se veselila življenja. 

Z vdorom okupatorja se je za Cvetko vse spremeni-
lo. Razbita je bila tiha družinska sreča in mlada Cvet. 
ka se je v trenutku znašla na cesti življenja kot 
izgnanka-brez ljubezm in, varstva staršev-daleč od do-
bre sestre in brata. 

V trpljenju se je prekalila v zavestno borko za 
srečnejšo prihodnost naših ljudi. 

Vedno je rada brala in se nenehno izpopolnjevala 
Svoje znanje je posredovala mladini na mnogih mla-
dinskih sestankih. Avgusta 1944 je pHšla z očetom in 
s sestro . na Kozjansko. Tu je kmalu postala organi, 
zacijski sekretar SKOJA za kozjansko okrožje. Leta 
1945'pa član pokrajinskega komiteja SKOJA za celot-
no Štajersko. 

Srečanja s Cvetko so ostala mnogim neizbrisna. 
Njen lepi mladi obraz je izžareval milino in pogum 
hkrati. Bila je neizprosna do sebe. Nalagala si je tež. 
ke in odgovorne naloge. Nobeno neurje, ne dež, ne 

nevarnost pred zasedami je ni zadržalo, kadar je hite-
la na impovedani sestanek, kjer so jo mladi vselej 
težko pričakovali in tako vdano sledili njenim prepri-
čevalnim besedam. Njeno mlado življenje je bilo bo-
gato izpolnjeno z delom, študij politične literature ji 
je vzel veliko časa. še danes jo vidim, kako je s tor-
bico na rami hitela preko kozjanskih hribov in grap, 
vedno vedra in nasmejana. Tako so minevali tedni in 
meseci. Smrt pa je zlovešče prežala od vsepovsod. 
Pogumria Cvetka je s svojim svetlim vzgledom opogum-
ljala soborce, jim vlivala vero v pravično zmago in 
skorajšnjd osvoboditev. Mladi so ji neomajno zaupali, 
stari, prekaljeni borci pa so jo zaradi njene delav-
nosti in poguma globoko cenili. 

Pomlad je leta 1945 zažarela po gozdovih okrog 
Šentjurja. Partizani na Resevni so se že pripravljali 
na tiste velike dni, ko bodo svobodni objeli svoje 
najdražje. Presrečni so bili v zavesti, da je končno 
prišla tista njihova pomlad, o kateri so sanjali v svo. 
jih prividih, ko so lačni, žejni, bosi in premraženi 
iskali zavetja v zasneženih gozdovih, da so se po utrud-
ljivih pohodih in neprestanih borbah vsaj za nekaj 
trenutkov odpočili. 

Kar čez noč je zabrstelo drevje in resa je krvavo 
zažarela. Bila je topla pomladna noč in megleni plašč 
je pregrnil Resevno, ko je kolona 7.000 sovražnikovih 
vojakov od vseh strani začela stiskati svoj svinčeni 
obroč okrog Resevne, da bi dokončno uničili parti-
zane. 

Pred usodnim dnem so se zbrali nekateri člani 
okrajnega odbora OF v Hruševcu. Med njimi sta bila 
tudi Cvetka Jerinova in Dušan Lah, da bi sprejeli 
nove zadolžitve pri svojem organizacijskem političnem 
in obveščevalnem delu. Noč od 17. na 18. marec 1945 
je Cvetka prespala pod Resevno, ne da bi slutila, kaj 
se dogaja okrog nje. 

Ze zgodaj zjutraj je Dušan Lah prišel po Cvetko, 
da hi se skupaj vrnila v tabor vrh Resevne. Le nekaj 
kratkih minut je preteklo, ko sta se znašla pod točo 
sovražnikovih krogel. Cvetka je bila kmalu zadeta v 
nogo in Dušan jo je dvignil v naročje in tekel dalje, 
še preden je dosegel vrh, mu je Cvetka smrtno za 
deta omahnila. Njena topla kri je lila iz mnogih ran 
in se mešala s krvavim cvetjem rese. Pod brstečim 
drevjem, blizu tam, kjer se je začel upor prve celj-
ske čete, sta oba izkrvavela ob prvem žaru svobode 
— do zadnjega diha zvesta domovini in svoji mladi 
ljubezni. 

Te vrstice ji poklanjamo vsi, ki smo jo poznali 
in jO imeli radi, kot skromni šopek ob prazniku žena. 

Dragica RAUTER 
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Z A H V A L A 
Ођ prerani smrti našega dragega in dobrega očeta, 

starega očeta, pradedka, tasta in strica 

KARIA GOLOBA 
majorja JNA v pokoju 

se najtopleje zahvaljujemo vsem rojakom, prijate-
ljem, znancem, vojnim tovarišem in sosedom, ki 
so izrazili sočustvovanje, obsuli njegov oder z ven-
oi in cvetjem ter ga v tako velikem številu spre-
miU k zadnjemu počitku. — Posebna hvala On-
kološkemu inštitutu v • Ljubljani, dr. Dolancu, Zal-
ki in Milenku Milojevič, vsem družbenim in poli-
tičnim organizacijam Sedraž, Celje, Laško, Rim-
ske Toplice, generalmajorju Radu Pavloviču in 
p>olkovniku Gabri Vidovič. — Naša posebna zahva-
la velja tudi tov. Franji Diacci, generalpolkovniku 
Jaki Avšiču,. Stanku Ropertu, Stanku Požunu in 
polkovniku Jakobu Fijanu za lepe poslovilne besede. 

Vsem — iskrena hvala 

Ž a 1 u j o č i : 
sin, Otmar, hčerka Danica, snaha Krista, zet Todor 
¡Milojevič, polkovnik JNA, vnuki: Dragomir, Ljiljana, 

Nevenka, Zdenko, Lea, pravnukî: Gvido, Samo, 
Emanuela, družine: Gabrlč, štrbenc 

in drugo sorodstvo 



PRAKTIČEN IZGLED 
^e spominjate, kako smo se lansko poletje razveselile modnih bluz, tu-

nik in oblek v romantičnem stilu in kako smo lih potem vse poletje rade no-
sile. Tudi letošnjo pomlad in poletje bo tako; tudi zdaj nam moda poleg dru-
gega prinaša nekaj romantičnega izgleda. 

Spet bomo z veseljem oblekle nežno bluzo z vstavljeno bordura bogatih 
čipk ali prav takšno romantično obleko. Toda ni nam treba čakati tja do 
poletja. Moda nam že sedaj, za prve toplejše dni, priporoča tanek pulover ali 
pleteno bluzo v tem stilu. Gladko pletenje dopolnimo s poudarjenim kvačka-
nim vstavkom. v ljubkem nežnem vzorcu nakvačkamo morda ovratnik, 
vstavljen rob ob vratnem izrezu ali rob rokavov. Tak dodatek bo pulover po-
živil in mu dal nekoliko svečanejši vidiez. Oblekle go bomo le k elegantnemu 
krilu, primeren pa bo tudi za boljše priložnosti. 

Vprašanje: Desno dojko imam 
manjšo od leve in sem zato zelo pri-
zadeta. Tudi po rojstvu enega otroka 
se stanje ni izboljšalo in skrbi me, 
kako to pozdraviti. 

MONIKA 

Odgovarja dr. Milan Bekčič: Pre-
malo razvite prsi niso le telesna hiba, 
ampak za žensko tudi kompleksen psi-
hološki pröblem. Prsi pri ženski niso 
le funkcionalno važen organ, ampak 
tudi simbol ženskosti in nikakor ne 
smemo zaničevati njihove psihološke 
pomembnosti. Ženska, ki ima majhne, 
nerazvite prsi, je emocionalno lahko 
globoko prizadeta. Dekleta, pri kate-
гЉ se v puberteti prsi počasneje raz-
vijajo kot pri vrstnicah, doživljajo 
čustvene pritiske, ki lahko vodijo do 
kasnejših seksualnih motenj. 

Statistični podatki kažejo, da ima 
30 odstotkov žensk manj razvite prsi. 
Pri manjših odstopanjih sicer še ne 
moremo govoriti o izrazito nenormal-
nih pojavih. Primere je treba ocenje-
vati posamezno, tudi glede na konsti-
tucijo in osebnost žene. Močno neraz-
vite prsi So lahko- tudi pomemben 
faktor pri manifestaciji frigidnosti, pri 
poročenih žensETah prihaja celo do za-
konskih nesoglasij. Tako prizadete 
ženske se zdravijo včasih s hormoni, 
vendar endokrinologi, ginekologi in 
plastični kirurgi menijo, da je uspeš-
no predvsem operativno zdravljenje. 
Operacije priporočajo pri izrazito ne-
razvitih prsih, pri močni asimetriji pr-
si, ko je ena stran manjša od druge 
in pri deformacijah po brazgotinskih 
opeklinah in zmanjšanih prsih po ope-
rativni terapiji tumorjev. Doslej so za 
povečanje prsi uporabljaU naslednje 
metode: podkožne injekcije parafin-
skih in silikonskih preparatov, implan-
tacije transplantantov in raznega pla-
stičnega materiala. Nekatere - od teh 
metod pa so povzročale neugodne te-
žave, posebno v svetu, kjer jih upo-
rabljajo dobičkaželjni nestrokovnjaki. 
Prve poteze iz slonove kosti se niso 
obnesle. Od leta 1968 uporabljajo pre-
težno silikonske Arionove proteze, ki 
se vstavijo pod prsi prazne, potem pa 
se napolnijo in omogočajo maksimal-

no individualno oblikovanje prsi. Po-
seg je preprost in kratek, oblika prsi 
lepa, čvrstost naravna. Pri uporabi teh 
protez doslej ni bilo komplikacij. Pred-
nost je v tem, da se lahko doseže 
pod kožo polnilna cevka proteze in 
po potrebi proteza delno izprazni in 
znova napolni. Veliko zanimanje je 
bilo v svetu za implatacijo polivinil-
hih gobastih mas. Smoter vseh metod 
je v tem, da se doseže zadovoljiv re-
zultat, da niso dostopne fizikalne in 
kemične spremembe, da ne morejo de-
lovati kot rakasti faktorji, da zadovo-
ljijo obliko, velikost, konsistenco, pa 
morajo biti čimbolj podobni tkivu, ki 
ga nadomeščajo. Takšne operacije se 
imenujejo mama-plastika in jih delajo 
centri za plastično in reparatomo ki-
rurgijo, kjer imajo svoje kriterije, iz-
kušnje in najprimernejše metode. Ope-
racija tehnično ni problem, teže in 
odgovornejše pa je postaviti indika-
cijo za operacijo. 

Bralki Moniki svetujemo pregled 
pri ginekologu, ki bo najprej reševal 
njen problem. 

PREMAJHNO DEKLE • 
Sem vesele narave, star, 20 let, nekaj pa 

Ĵ e teži. Zaljubil sem se v 17-letno dekle, 
^ je izredno majhna. Fantje pravijo, da 

se zaljubil v otroka in Se norčujejo iz 
''l̂ ne, pa tudi s.arši mi jo zaradi tega bra-
''Uo. Jaz pa je ne morem pustiti, ker se 

smili in sem tudi zelo zaljubljen vanjo. 
fan,jo pa bi vas prosil, da mi poveste, ali 
^ kakšno zdravili) za rast in kje se lahko 
dobi. 

TONE 
j Dragi Tone, 
I če je dekle res zelo majhno, naj gre na 
i P ^ l e d k specialistu za bolezni žlez z no-
i ^ h j i m izločanjem i k endokrinologu). Tak 
¡"ûdelek je v novem Kliničnem centru v 

Ljubljani. Opozarjam рка te, da ne bodo 
tam zdravniki nič naredili, če. je dekle 
zdravo in je majhna rast njena telesna po-
sebnost. Kakšna pa je njena mati in 
sestre? 

Povsem nepotrebno pa je, da se zaradi 
tega vznemirjaš. Ne pozabi, da bo dekle 
majhno tudi takrat, ko bo imela 
30 let! Takrat ne bodo rekli, da hodiš z 
otrokom, temveč, da imaš mlado in ljubko 
ženo . . . 
v Ljudje so res vedno večji in višji, toda 
žal telesna višina ni prednost, kot običajno 
mislijo. Veliki ljudje so bolj nerodni, manj 
živahni in prej aboli j o za nekaterimi bo-
leznimi kot ljudje srednje аИ majhne po-
stave. 

NATALA 

OTROKA BI RADA 

stara sem 23 let. S fantom hodiva že pet 
let in se dobro razumeva. Pred meseci sva 
se odločUa, da bova imela otroka, vendar 
zdaj, ko bi ga rada^ ne. morem zanositi. 
Med prejšnjimi spolnimi odnosi sva bila 
zaščitena. Imava i-edne spolne odnose tri-
krat tedensko ali pa celo večkrat. Ko pride 
moj čas, pa namesto da bi zanosila, dobim 
menstruacijo. Povejte in svetujte mi, kam, 
naj se obrnem in kaj naj storim! 

LAVRA 

Draga Lavra, 

za začetek ne obupuj in ne bodi neuča-
kana'. Morda si čisto zdrava, pa nisi dovolj 
razvita, m o r d a . . . veliko je teh morda, 
zato je najbolje, da poiščeš zdravnika in 
on bo F>o temeljitem pregledu ugotovil, kaj 
je narobe s tabo ali pa tudi s tvojim part-
nerjem. Takole je: najprej bo zdravnik-gi-
nekolog preiskal tebe, potem pa bo F>ovabil 
na pregled tudi moža oziroma tvojega pri-
jatelja. šele potem ko bo preiskal oba,-bo 
lahko ugotovil vzrok za neplodnost. Do ta-
krat pa ne obupuj, ker je danes veliko 
možnosti, da se ti želje izpolnijo. 

NATAŠA 

NEDOLŽNOST IN BELI TOK 
že dve leti hodim s fantom, s katerim 

se imava zelo rada. Imela bi tudi že spolne 
odnose, a se jaz tega bojim. Predvsem se 
bojim posledic, muči pa me tudi beli tok. 
K zdravniku se ne upam iti, ker sem še 
nedolžna. Sestra je za mene že vprašala pri 
ginekologu, pa je rekel, da mc, ne more 
drugače pregledati, razen če mi vzame ne-
dolžnost. Meni pa bi to fant zameril in bi 
se morda razšla. Kako naj se pozdravim, 
da bom zadovoljna jaz in ne bom prizadela 
fanta? 

M.ARINA 

Draga Marina, 

hudo bi bilo narobe, če bi imeU spolne 
odnose samo zato, da potem ne bi bilo 
ovir za ginekološki pregled . . . Res, hudo 
mladi morate biti! 

Sploh pa ni res, da belega toka pri ne-
dolžnih dekletih ni možno ozdraviti. Res je 
sicer, da običajen ginekološki pregled ni 
možen, ker bi se pri tem ranila deviška 
kožica. Toda za zd--avljenje belega toks 
takšen pregled sploh ni nujen, ker je do 
volj že pregled sluzi, da se — vsaj pri 
bližno — določi vzrok belega toka. Tud: 
zdravila zoper beli tok niso taka, da bi jil: 
mlado in nedolžno dekle ne moglo upo 
rahljati. Celo tablete in svečke za nožnicc 
lahko uporablja, če previdno ravna, neka 
tera zdravila pa je potrebno celo pojesti ir 
se v nožnico ne dajejo. 

Zato, Marina, korajžno pot pod noge dc 
ginekologa, ki te bo rešil nadloge, ne di 
bi prizadel tvojo nedolžnost. 

, Za poslovne ljudi imajo te dni v vele-
blagovnici T veliko izbiro praktičnih po-
slovnih kovčkov iz plastične mase ali iz 
skaja, pretežno v črni barvni. Cene: od 
276,60 do 369,60 din. 

Za kuhinje, kopalnice in druge prosto-
re vam svetujemo preprosto in lepo obli-
kovane neonske svetilke ki jih v treh 
različnih dolžinah prodajajo v Tehnomerca-
torjevi prodajalni Elektro. Kompletna sve-
tila stanejo 133,00 (35 W) in 156,80 din 
(60W). 

V Tkaninini prodajalni Veronika smo iz-
brali za ženske nova lycra nedrčke brez 
šivov in brez sponk, ki jih lahko kupite v 
beli ali drap barvi. Velikosti od 70 do 80 
imajo ceno 65,75 din. 

Oblikovanje s plastelinom je otrokom 
zelo pri srcu. Je tudi zelo koristno. Na 
otroškem oddelku veleblagovnice Tkanina 
lahko kupite iz Holandije uvoženo garnitu-
ro plastelina v 15 barvah. Cena 53.75 din. 

V prodajalni Manufaktura so nas pre-
senetili in navdušili z bogatim izborom 
pomladnih poletnih tkanin — to je tre-
vire, bombaža, svile, ki jih lahko izbere-
te med 200 različnimi modnimi vzorci In 
barvami. Cene se gibljejo med 35,25 do 
59^0 din. 



m PARTIZAN KOVINAR ŠTORE 

MNOŽIČNO IN KVALITETNO 
v 31 oddelkih nad 600 aktivnih 
članov — Skrb za objekte — 
Pomanjkanje strokovnih kad-
rov — Uveljavljanje delegat-
skih odnosov. 

Štore — Tine Veber je novi 
predsednik TVD Partizan-Ko-
vinar Štore. Polnih 15 let je 
vzorno vodil povsem amater-
sko zahtevno funkcijo sti4> 
kovnega tajnika v društvu. 
Takole je pripovedoval o de-
lu društva, ki spada po mno-
žičnosti med vodilna v ob-
čini. 

V 31 oddelkih nad 600 aktiv-
nega članstva 

»Naše društvo se s svojim 
delom uveljavlja v vseh treh 
smereh v programski usme-
ritvi telesne kulture v občini 
— v temeljni telesni vzgoji, 
športni' rekreaciji in v tek-
movalnem športu Imamo 7 
močnih enot. sekcij ali klu-
bov, znotraj njih pa kar 31 
vadljenih oddelkov, ki združe-
jejo nad 600 aktivnega član-
stva vseh starosti, od rosnih 
predšolskih iet do občanov in 
delovnih ljudi iz železarne v 
zrelih letih. Skrb za človeka 
je pri nas osnovno vodilo 
društvene politike. Vsakdo si 
v društvu lahko poišče ak-
tivnost, ki mu ugaja in kjer 
se čuti sposobnega da zado-
volji svoje potrebo po vadbi 
in rekreaciji. 

Osnovna skrb je še vselej 
v splošni vadbi, kjer deluje 
10 oddelkov^ od katerih velja 
še posebej omeniti novost 
z uvedbo vadbe »otroci — 
starši«. Tudi oddelki za šport-
no rekreacijo so številni. 
Skratka — v teh dveh oblikah 
udejstvovanja je poraslo šte-
vilo aktivnega članstva kar 
za 30 odstotkov v primerjavi 
s prejšnjimi leti. 

Med športnimi sekcijami je 
vodilna kegljaška, kjer so 
ženske na izredno kvalitetni 
stopnji (2 državni reprezen-
tantki!), nogometna doživlja 
krizo, lepo pa se uveljavlja-
jo smučarska, rokometna in 

košarkaška. Tudi v namiz-
nem tenisu je vse več pri-
padnikov.« 

Srb za objeKte 
»Tolikšno aktivnost smo 

lahko razvili ob naši skrbi 
za vzdrževanje objektov in 
pridobivariie noviii .^torski 
železarski športni park na 
Lipi je izredno funkcionalen, 
saj združuje objekte za pe-
stro športno aktivnost. Tu 
so dve telovadnici centralni 
športni stadion, igrišča za 
male športne igre, ki so pov-
sem prenovljena in rarisvet 
Ijena, da bo možna njinova 
uporaba tudi v večernem 
času, a stezno kegljišče, ki ga 
bo treba razšiiiti še za eno 
stezo in ostali društveni pro-
stori s .sanitarijami, garde-
robami in sobamJ, ki omo-
gočajo vsesplošno uporabo. 
Na Svetini je bil opravljen 
remont smučarske vlečnice 
in očiščene so bile smučar-
ske proge. Skratka — ni pro-
storske stiske za vadbo, re-
kreacijo in tekmovanja. Ob 
šoli je v naravi še nova TRIM 
steza. Vsi naši objekti so od-
prtega tipa, dostopni brez-
plačno vsem ljudem, ki si 
želijo vadbe, športa in rekre-
acije.« 

Kako pa s strokovnimi kad-
ri? 

»Prav v pomanjkanju stro-
kovnih kadrov je osnovni 
društveni problem. Po številu 
jüi imamo 36, kar zgleda za-
dovoljivo. vendar je od teh 
kar 15 učiteljev oz. vadite-
ljev smučanja. Nujno bi rabi-
li še 15 strokovnjakov, še 
posebej za temeljno telesno 
vzgojo in športno rekreacijo. 
Na novo smo izšolali 11 stro-
kovnjakov, vendar so še vse-
lej močne vrzeli Skrb za šo-
lanje novih strokovnih kad-
rov bo odslej naša primarna 
društvena m'oga. Naše delo 
pa se je tako razraslo da v 
prihodnje ne bomo mogli 
več uspešno delati brez pro-

fesionalnega društvenega teh-
ničnega sekretarja. Nalog je 
vse več pri usn^erjanju stro-
kovnega in organi'zacijskega 
dela, ki prerašča zmogljivosti 
amaterskega sekretarja. Upam, 
da nas bo TKS Celje v tem 
podprla, saj je že doslej po-
kazala razumevanje pri re-
ševanju naših društvenih 
problemov.« 

Delegatski odnosi 
»Naše društveno delovanje 

razvijamo tako v centralnem 
upravnem odboru kot v os-
novnih enotah v sekcijah in 
klubih v skladu z novim za-
konom o društvih, novo usta-
vo in smerjo upravljanja na 
delegatskih osnovah. Korist-
niki — uporabniki in izvajalci 
imajo svoje delegate v vseh 
naših društvenih organih. Mo-
ram povedati, da smo tesno 
povezani s KS, železarno in 
šolami. Delegatski odnosi utr-
jujejo v praksi to sodelova-
nje. Tudi aktivno članstvo 
ima močno besedo prek svo-
jih delegatov pri našem prog-
ramiranju in perspektivnem 
usmerjanju razvoja telesne 
kulture. Tu ni komandnih 
odnosov, pač pa ustvarjalna 
in delovna klima. V organih 
samoupravljanja v našem 
društvu je vključenih kar 62 
članstva. Te oblike pa bomo 
v prihodnje še bolj razvijali 
in dopolnjevali v naši pra-
ksi. Tudi v tem vidim pogoje 
za še boljše naše delovanje, 
saj se bomo s takšnim nači-
nom dela še bolj vključili v 
splošno politiko napredka te-
lesne kulture v našem kraju 
in občini.« 

Tako je zaključil pripyoved 
novi predsednik TVD Parti-
zan Kovinar štore Tine Ve-
ber, ki je nasledil dolgoletne-
ga požrtvovalnega predsedni-
ka Staneta Sotlerja. Oba pri-
zadevna telesnovzgojna delav-
ca sta na zadnji skupščini 
prejela priznanje in spomin-
sko darilo od društvenih de-
legatov. K. JUG 

ŽENSKE STRELJAJO 
Občinska strelsika zveza 

Celje je na strelišču »In-
grad« organizirala tekmova-
nje v počastiitev dneva žena. 
Tekmovalo je 23 žensk. Vse 
udeleženke so prejele prak-
tična darila. Zmagala je ve-
teranka Majida želj , ki že ne-
kaj let ni več aktivna strel-
ka, očitno pa je, da svoje 
nekdanje znanje še ni pov-
sem pozabila. Rezultati ekip: 

1. SD »Kovinar«^ štore 481 
krogov, 

2. SD »Celje«, sekcija Met-
ka 376 krogov, 

3. SD »Célje«, sekcija Cin-
kairna 357 krogov itd. 

Najboljših pet pri posa-
meznicah: 

1. Majda želj, SD »TEM-
PO«, Celje 168' krogov, 

2. Lidija Kavka, SD »KO-
VINAR«, štore 168 krogov, 

3. Katica Ivačič, SD »KO-
VINAR«, štore, 160 krogov, 

4. HUda Šlogar, SD »Ce-
lje«, Metka 154 krogov, 

5. Gabriela šprajcar, SD 
»KOVINAR«, štore 153 kro-
gov itd. 

NEPREMAGLJIVI 
DOBOVIČNIK 

v Slovenj Gradcu je bil 
zaključek lige prijateljstva. 
V zadnjem kolu je z majhno 
premočjo zmagala ekipa Slo-
venj Gradca. Med posamez-
niki pa je bil najboljši Do-
bovičnik, Celje, ki je diose-
gel 374 krogov. 

Končni vrstni red ekip: 
1; Celje 5779 krogov, 2. 

Slovenj Gradec 5755 krogov, 
3. Velenje 5575 krogov, 4. 
Ravne 5318 krogov. 

Končni vrstni red najbolj-
ših posameznikov: 

1. Marjan Dobovičnik, Ce-
lje, 1466 krogov, 2. Franc 
Kušter, Slov. Gradec, 1466, 
3. Franc Bricman, Slov. Gra-
dec, 1453, 4. Jože Jeram, Ce-
lje, 1452, 5. Tone Jager' Ce-
lje, 1440, 6. Dušan Saleznik, 
Slov. Gradec, 1437, 7. Vih 
Dečman, Celje, 1434 itd. 

Po zaključku so Celjani 
prejeli že drugič prehodni 
pokal. Etobovičnik pa je pre-
jel pokal v trajno last. Naj-
boljši posamezniki so preje-
li skromna praktična darila. 
Ob slovesnem zaključku so 
se vsi sodelujioči z minuto 
molka six)mnili na prezgo-
daj preminulega revolucdo-
narja Veljka Vlahovića. 

GODIJO CELJANI 
v tretjem kolu občinske li-

ge je ponovno zmagal Mar-
jan Dobovičnik. Izenačil je 
svoj celjski rekord, ki ga 
ie postavil v drugem kolu. 

Tudi v tretjem kolu je s 
precejšnjo prednostjo zma-
gala ekipa SD »Celje« s 1363 
i rogi. Pri posameznikih pa 
ie zmagal Dobovičnik s 282 
srogi in si tako praktično 
ie dtva kola pred koncem za-
gotovil prvo mesto. 

Vrstni rfd ekip po treh kolih: 
.. SD »C',elje«, Celje 4087 krogov 
!. SD »Tempo«, Се1,је 3943 krogov 
i. SD »Kovinar«, štore 3832 kro-

gov 
. SD »Celje«, sekcija žična 3541 

lA'ogov 
.. SD »Celjp«, sekcija Cinkarna 

3531 krogov 

Najboljša deseterica po treh 
Lolih: 
1. Dobovičnik 840 krogov 
2. Jager 820 krogov 
3. Jeram 816 krogov 
4. SerSen 815 krogov 
5. Štrajhar 803 krogov 
6. Petrovič 796 krogov 
7. Ahtik 796 krogov 
8. Dečman 794 krogov 
9. Hočevar 793 krogov 
0. Kočevar 786 krogov 

XONE J.\GER 

ŠPORTNI UTRINKI 
— — s 

ATLETIKA: PUSAR DRUGI 
V republiški akciji »iščemo najboljšega pionirja in j 

nirko v skoku v višino«, ki je bilo v soboto v Novj 
mestu, se je lepo uveljavila močna skupina iz celjska 
področja, šentjurčan Pusar je pri pionir j m zasedel odlić 
drugo mesto in srebrno kolajno. Preskočil je 175 cm, рђ 
zaprav še brez obvladanja ustrezne tehnike. Več 100 mla( 
gledalcev pa je zadovoljil s svojim skakanjem, saj je ( 
kazal, da ima izreden odriv. Radečan Kumelj je s 169 ( 
bil šesti, na zadovoljivih mestih z osebnimi rekordi pa 
bih še drugi zastopniki iz celjskega področja (Strožer 
Pavlija s 163 cm). Pri pionirkah se je Celjanka škodniko 
uveljavila na 6. mesto, K.J 

KOŠARKA 
Košarkarji Kovmoteline so se v prijateljski tekmi spoprii 

s Fructalom iz Ajdovščine in zabeležili izdatno zmago — 95:56 (42;2 
Vso tekmo so bili Celjani boljši. Zmaga ni bila problem. Tofc 
so se posebej uveljavili T. Sagadin s 35 koši. Subotič 17, Erjavec 
in Jug 11, vse bolj pa se ob teh izkušenih igralcih uveljavljajo ћ 
mladi Videč, Gole, Jost in Pipan. K. Л 

HOKEJ NA LEDU 
Zaključeno je bilo občinsko prvenstvo ŠŠD v hokeju na le« 

Zadnji rezultati — IV. OS štore 7:0, OS SI. Šlander : Hudlnia lì 
ŠŠD F. Skok : IV. OS 19:1, Hudinja : OS I. c. č. 0:12 in Oš | 
Šlander : Store 8:0. 

Vrstni red — 1. ŠŠD Ferdo Skok, 2. OS I. c. č., 3 IV. OS 
OŠ SI. šlander, 5. Hudinja in 6. Štore. 

ZABUKOVICA: TRIMCKOVA PLANINSKA POT 
Te dni urejajo planinci iz planinskega društva Zabui 

vica poti na trimčkovi planinski poti, ki bo nanienjei 
predvsem delovnim ljudem žalske občine in je sestavni d 
Savinjske planinske poti. Trimčkova planinska pot, ki so 
v akcijo žalske telesnokultume skupnosti »hodi«, vodi i 
Krvavico, Gradišče pri Marija Reki, Kamnik, Gozdnik, Ha 
in Goljavo. Vsakdo, ki bo opravil to planinsko pot, bo dol 
posebno spominsko značko. B.i 

TELESNOKULTURNA SKUPNOSl 
ŽALEC 

DROBIŽ 
V tretjem kolu medobčinske šahovske lige so bili do 

seženi sledeči rezultati: Šempeter : Velenje 2,5:1,5, Celje -
Prebold 3:1, Zreče : Polzela 2:2, Laško : Cinkarna 2,5:1^ 
Nazarje : Šentjur 2,5:1Д Žalec : Žalec mladinci preložena. 

Vrstni red na lestvici je sledeč: Šempeter 9, Nazarje 
Laško 7,5, Velenje B. 7, Prebold 6,5, Šentjur 6, Celje ml. ( 
Žalec B., Cinkarna, Polzela 4, Žalec mladinci 0,5. Tekmovi 
nje se nadaljuje. 

Na mladinskem prvenstvu Celja so že odigrali šest kol 
Največ uspeha v tem prvem delu tekmovanja je imel Agrež 
ki je zbral 5,5 točke. Sledijo: Novak 5, Planine 4 (1), Mika 
4, Lah 4, Špiljar 3,5, Plahuta 2,5, Kos 2, SuboUč 2, Peterní 
2 in žlajpah 2 točki. Tekmovanje se nadaljuje. V prihodnjil 
dveh kolih pa se bodo med seboj srečali Agrež, Novak i 
Planine, tako da bo že dokaj jasna bodoba letošnjegi 
prvenstva ob koncu tega tedna. 

V zadnjem kolu repubhške hokejske lige so hokejist 
Konusa v srečanju proti Ptuju srečanje izgubili z rezult» 
tom 4:12 (0:1, 2:7, 1:4). V prvi tretjini so igrali še enako 
vredno, ixvzneje pa popustili. Zanimivo je, da je bil naj 
boljši strelec Ptuja Celjan Stane Sirca, ki je dosegel šesi 
zadetkov. 

ŠTART ODBOJKARJEV 
V soboto so pričeli z drugim delom tekmovanja oaboj 

karji v republiški ligi. Startali so tako tudi igralci Gaberj» 
Moška vrsta je v Črnučah izgubila proti Savi 1:3. Zanimiv"' 
je, da so Celjani povedli v prvem setu. Tudi pozneje so bit 
enakovredni in v četrtem setu vodili 11:6. Vse to pa je bil̂  
žal premalo za uspeh. 

Dekleta so igrala v Celju. Gladko so premagala ekip" 
Korotana 3:0. Seti 15:11, 15:11, 15:1. šele v zadnjem setu s' 
se razigrale. Nastopile pa so z nekaterimi novimi mlajši^'' 
igralkami, 

V prihodnjem kolu igra moška ekipa doma proti Jefî  
majhnega, toda globokega jezera. V roki drži vrv, s kater" 
ekipi. Ј̂  

Najpogostejši vzroki gor-
niških nesreč, pa naj bo 
to le zdrs na ledišču, ki 
se konča samo z odrgni-
nami ali padec z resnej-
šimi ali celo tragičnimi 
posledicami, so v nepou-
čenosti o razmerah, po-
teh ter izbiri in uporabi 
opreme. V našem kotičku 
ne želimo le vabiti v svet 
markiranih stez in gor-
skih brezpotij, temveč tu-
di opozarjati na možne 
napake pri izbiri in naku-
pu žal drage opreme. 

V današnjem kratkem 
kramljanju se sku.šajmo 
pogovoriti o obuvalu, ki 
nai nudi gorniku varno in 
udobno stopinjo na g07xl-
nih stezah, olaninskih pa.š-
nikih. nadelanih poteh 
skalnih vršacev, snežiščih 
ali celo lažjih stenah in 
grapah. Čevelj mora biti 
na tanko bombažno in de-
belo volneno nogavico do-
volj velik, da noge ne 
utesnjuje in omogoča nor-
malno prekr\'avitev. Pre-
tesno obuvalo bo poleti 
povzročilo nekaj žuljev in 
še več slabe volje, pozi-

mi pa se bodo obojemu 
pridružile še ozebline ali 
celo zmrzline. Prevelik 
čevelj nam bo ravno tako 
zagrenil urice gomiških 
potepanj, ker instane sto-
pinja na izpostavljenih 
stezah negotova in s tem 
nevarna. Gleženj je pri na-
porni hoji močno obreme-
njen, navajenega hoje po 
ravnih mestnih pločnikih 
ga najbolje zaščitimo in 
okrepimo z oprijemajo-
čim in dovolj visokim čev-
ljem. Podplat mora biti 
iz čim globlje in trde pro-
filirane gume. Konica naj 
bo okroglo prirezana in 
čimbolj prilagojena obliki 
čevlja in stopala Čevelj 
naj bo iz nepremočlj-ive-
ga, vendar nikakor iz ne-
oropustnega materiala. 
Plastificirani ali celo pla-
stični, so zaradi potenja 
povsem neprimerni. Alpi-
na nam pouja zelo dobre 
modele gomiških čevljev, 
vendar so žal zaradi sla-
bega gornjega usnja, celo 

• V suhem snegu vse pre-
hitro premočeni. Caber ni 
prida boljSi po modelih. 

za občutno višjo ceno pa 
nudi nekoliko mokroti od-
pornejši material. Morda 
bomo razliko v ceni naj-
smotrneje premostili z 
večkratno domačo impre-
gnacijo in skrbno nego 
alpinističnega čevlja. Za 
pogoste zimske potepe po 
gorah je žal še vedno naj-
primernejši kval-teten av-
strijski čevelj Kastinger. 

•A» 
Tečajniki so pod vod-

stvom članov in priprav-
nikov vadili v plezalnem 
vrtcu v Tremar j ah. Dr. 
Cetina jih je seznanil z 
osnovami prve pomoči, 
dr. Vilč pa jim bo posre-
doval svoje znanje in iz-
kušnje o prehrani v go-
rah. 

Razmere: Na Okrešlju 
je 1 m snega, v Turškem 
žlebu okrog 2 m. Na se-
vernih pobočjih prevladu-
je napihan kložast pršič 
in poledenel skorjast sneg. 
Za dostop na katerikoli 
vrh Savinjcev, nujne de-
reze in cepin. 



DRUGO KOLO NAGRADNE IGRE 10x1000 
Tokrat je bilo nekoliko manj prispevkov kot za 1. kolo, vendar pa 

je bil kupček pisem kar lep. Tokrat smo dobili prve prispevke iz delov-
nih organizacij in kot vidite, je bila ena takšnih novic izbrane, za prvo-
nagrajeno in je objavljena na 2. strani. Drugo nagrajeni prispevek je na 
km.eiijski strani in ima veliko vrednost že zaradi tega, ker za Društvo, 
ki združuje absolvente kmetijske šole, čisto zares tudi mi nismo vedeli. 
Precej je prišlo spet pisem o problemih krajevnih skupnosti v vaseh, pa 
tubi v večjih krajih. Nekatere objavljamo tokrat, nekatere pa še bomo. 
Tudi zgodbice prihajajo, ki jih bomo postopoma objavljali^ kadar bo čas 
za to. Zelo, zelo malo prispevkov gre v urednikov koš. Precej vas piše o 
vzrokih odhajanja mladine s kmetov v mesta, vendar v črno nobeden ne 
zadene. V eni od prihodnjih številk bomo te prispevke zbrane objavili in 
pripisali tudi svoje mnenje. Kako bi bilo, če bi pisali tudi o pridnih in 
skromnih družbenih, društvenih delavcih iz vaše neposredne okolice. Brez 
ljudi bi ne bilo ničesar in zato bi bilo prav, če bi kot soobčani izrekli 
kakšno pohvalo tistim, ki si to zaslužijo. 

Zdaj pa pridno zavihtite pero za naslednje, 3. kolo naše nagradne 
igre! 

URESNIČENA 
ŽELJA 

Vaščani iz okolice Prankolovega 
smo si že dolgo časa prizadevali, da 
bi dobili še eno avtobusno postajo. 
Toda naše prošnje so do lanskega 
leta naletele na gluha ušesa. Majhni 
zaselki okoli Frankolovega, kar 12 jih 
je, so raztreseni po hribih, od koder 
imajo ljudje tudi риз uro in pol hoda 
do postaje. Kaj je sicer to za mlade 
ljudi, t-xìa ne smemo p>ozabiti na 
ostarele! I>olgo časa je bilo treba 
prosjačiti in ni bilo sestanka, kjer ne 
bi govorili tudi o novi postaji. Vedno 
pa je bil pripravljen kakšen izgovor, 
bodisi, da ni denarja, da ni primerne-

ga t e rena . . . ali pa lastnik ni bil pri-
pravljen odstopiti za postajo primer-
no zemljišče. 

Z vztrajnim posredovanjem delega-
tov in krajevno skupnostjo so lani za-
čeli delati novo postajo. Vsi okoličani 
smo bili tega nadvse veseli. Dela se 
sedaj že bližajo, h koncu in marsika-
teremu vaščanu bo skrajšana pot iz 
hribovitih vasic do prve postaje. 

Ob tej priložnosti naj se v imenu 
vseh, ki jim bo postaja koristila, za-
hvalim vsem, posebno dosedanjemu 
predsedniku krajevne skupnosti An-
tonu špegllču in Antonu Cretniku, ki 
so z nenehnim prizadevanjem dosegli 
to pridobitev. 

MARIJA SODIN 
Frankolovo 37 

GREMO V 
»ZVEZDOc< 

Dober dan, dragi moji 
radovedneži. Veste, tako 
ste radovedni, da sem 
vam upravičeno dala takš-
no ime. Pa kaj, ko mi je 
vaša radovednost tako 
simpatična, kajti tako 
bom lahko vsaj nekomu 
povedala, kar me teži. No, 
pa na dan z besedo! 

Prav gotovo nanese, da 
je včasih dan pust in dol-
gočasen. Ne veste ne kqjî, 
ne kam. Vsaj v tem lju-
bem Celju ne. Ste za kra-
tek sprehod? Seveda ste. 
Če pa že niste, potem pa 
še ne boste, ko boste zve-
deli, kaj vse vas čaka. 

Gremo v Zvezdo. Saj 
poznate slavno celjsko 
slaščičarno, nasproti cve-

tličarne, mar ne? Seveda 
veste, kje je to. Ko pri-
dete do vrat, napnite mi-
šice, da jih boste lahko 
sploh odorli. In potem 
boste prišli v nov svet, 
zaživeli boste novo življe-
nje. Komaj enkrat boste 
vzdihnili, že boste imeli 
občutek, da ste se znašli 
v dimniku štorske železar-
ne, Zrak je nasičen ciga-
retnega dima in CO.> — 
pravo razkošje za pljuča. 
Stene — prava paša za 
oči, vam rečem. Lahko 
bi rekla nova aktualna 
umetnost: natrpane so z 
imeni, priimki, frazami, 
kletvicami in nazadjne še 
za nameček — zabeljene 
z umazanijo. Pa klopi — 
stavim, da tako prijetno 

ne boste sedeli nikjer, kot 
na teh klopeh, če se dol-
gočasite ob čakanju, da 

vas bodo postregli, pottem 
si oglejte to čudovito ne-
naravno erozijo na klo-
peh, saj so vsakih 10 cm 
preluknjane in raztrgane. 
H klopem spadajo mize. 
Ob pogledu nanje se člo-
veku kar milo stori pri 
srcu. Umetnik — slikar 
recimo, bi to videl dru-
gače. Prav gotovo bi nav-
dušeno kriknil: »Pravo ti-
hožitje!« Da, res. To je 
tihožitje steklenic, kozar-
cev, krožnikov, skodelic 
čaja in kave, ostanki sla-
ščic, ostanki pijač — ra-
zen alkoholnih seveda, 
skratka — prava Indija 
Koromandija, bi rekli re-
veži, jaz pa pravim, da 
so to elementi množice 
naroda, ki čaka na milost 
natakarice oziroma nemi-
lost kakšnega pijanca. Da 
bo eden od njiju to po-
spravil z mize. Sicer pa 
pravijo, kdor prej pride, 
prej melje . . . Saj vem, 
da sem dolgočasna, am-
pak kljub temu vztrajam 
in vam samo tla še opi-
šem, Morda se vam zdijo 
nepotrebna opisovanja, 
saj hodimo po njih, am-
pak ta tla so živa — no-
silec prave revolucije. Na 
desetine cigaretnih ogor-
kov, papirčkov, razbite 
steklenine, razlite pijače, 
vse to drug drugemu iz-
podriva, prostor. Njihovi 
pogledi o sovražni, njiho-
vo načelo pa je — ne 
daimo se metli! Toda na 
srečo bo konec brez žr-

tev, saj v Zvezdi metle 
ne poznajo, kaj šele ven-
tilator ali pa detergent 
za pomivanje posode, da 
o čem drugem sploh' ne 
govorimo. Pa sem konča-
la. 

če vas bo kdaj pot za-
nesla v Zvezdo, vam pri-
poročam, da si nataknete 
plinsko masko, pa dobro 
bi bilo, če bi kakšen sa-
nitarni inšpektor notri 
vtaknil nos, samo brez 
sredstev za civilno zašči-
to, da bo na lastni koži 
občutil, kako se zastrup-
ljamo v Zvezdi. 

BREDA GAJŠEK, 
Prožinska vas 58 A štore, 
dijakinja 3. r. Gimnazije 
KNJIŽNA NAGRADA 

MLADI 
ZADRUŽNIKI 
V VOJNIKU 

v zadružni enoti koope-
racije Vojnik je začel de-
lovati aktiv mladih zadruž-
nikov. Na prvem sestan-
ku smo izvolili odbor ak-
tiva, Predsednik je postal 
Marjan KOVAČ, tajnica je 
Marija OCVIRK, blagaj-
niške posle pa ureja Dra-
go KOŠENINA. Prve na-
loge novo ustanovljenega 
aktiva so: izdelava delov-
nega načrta, ureditev dvo-
rane, predvsem pa skrb 
za izobraževanje in ne na-
zadnje tudi za zabavo 
kmečke mladine. 

Vsi upamo, da bo ak-
tiv uspešno zaživel! 

MARTA VIDMAR. 
Arclin 17 







LJUBEZEN PO SVETU 

SUK-SUK 
PLES 

V severni Etiopiji, na robu 
puščave Danakil, prebivajo 
Akili. To visokoraslo pleme 
lepih temnorjavih ljudi je 
zelo svobodoljubno in svo-
bodno — tudi v ljubezni. Pri 
njih se vam zna primeriti, 
da boste srečali na samem 
dekle in če ne boste - nič na-
redili, vas bo pozneje pred 
svojimi v vasi naves glas ob-
rekovala, češ da ste babnica, 
da si nič ne upate, da ste 
posušen hlod, ker niti posku 
šali niste . . 

V tem plemenu, kjer je sra-
mota pustiti dekle mimoiti, 
so seveda tiidi dnigi običaji 
precej »sek-.i«. ' akšen je na 
primer suk-suic ples, ki pri 
njih traja od sončnega vzho-
da do zatona, seveda ne vsak 
dan. Na vročini dekleta, iz-
urjena že v otroških leti'h, 
plešejo nekakšni trebušni 
ples, ki oponaša Jjubezen.ske 
gibe, ki so še najbolj podob-
ni kroženju mlinskega kamna, 
medtem ko stegna podrhtava-
jo kot v mrzlici. Ta ples tra-

ja ure in ure in ne odneha, 
dokler plesalka ne otrpne, 
dokler ne vrže glave vznak, 
dokler se dregetajoča ne se-
sede na tla. Temu pravijo, 
da obvlada »tikitišo«, da do-
seže vrhunec ljubezenske na-
slade. To sposobnost razvija-
jo pri deklicah že zelo zgo-
daj. Naučijo jih obvladati 
vsako mišico najprej s telo-
vadbo in plesom, dokler dek-
le ne dozori in svojo spret-
nost in gibčnost prenese tudi_ 
na področje čutnosti. 

Akili posvetijo precej časa 
ljubezni. AkiLske žene pogo-
sto rodijo, vendar je v suro-
vih pogojih življenja, največ-
krat jih pesti lakota zaradi 
suše, umrljivost dojenčkov 
velika. Le vsak drugi otrok 
odraste, vsak tretji doživi 
starost 40 do 50 let. Vse, kar 
in kadar imajo, jemljejo, s 
polno m êr.o, najsibo hrana, 
naj bo ljubezen, naj omamna 
pijača, ki jo varijo iz kozje-
ga mleka in sokov nekakšnih 
puščavskih rastlin. 

Prihodnii teden 
prvo itadalíevaníe 

nove povesti: 
HČI GROFA 
BLAGAJA! 

V DVAJSETIH DNEH OKOLI SVETA (13) i 
' » \ 

Zgodovina Hong Konga 
je kot napet roman. Ne 
le zato, ker bi lahko o 
najstarejših kitajskih va-
seh na Novih tericorijah 
brali v zaprašenih knji-
gah, ki popisujejo čas od 
7. do 11. stoletja. Dve 
glavni naselitveni grupi, 
Hahka in Cantonese, pa 
so si izbrali sedanje hong-
kongško domovanje že v 
času dinastije Juan od 
1280—1368. Privlačnejši in 
burnejši je raziskovalni 
navdih pop>otnikov in ko-
lonialistov v prejšnjem 
stoletju in še bolj nazaj. 
Toda nas, ki smo se s 
Hong Kongom prvikrat 
srečali, je najbolj zbodel 
v nos podatek, da so An-
gleži dobili največji del 
Hong Konga (Novi teri-
toriji) na posodo ali v 
najem od Kitajske leta 
1898, in sicer za 99 let, 
Ne bo dolgo, ko se bodo 
morali Angleži spKimniti, 
da je kapitan Elliot »spo-
znal« Hong Kong kot bri-
tansko kolonijo leta 1841 
in da se bodo morali se-
daj z rdečo Kitajsko ze-
lo pametno pogovoriti, 
kakšna bo usoda Hong 
Konga v prihodnjih deset-
letjih . . . 

Angleži niso le tradicio-
nalno konzervativm in ga-

lantni, so kot kolonialna 
država tudi več kot briht-
ni in premeteni. Hong 
Kong se razvija v štirih 
otoških predelih — Hong 
Kong, otok Lantau, Kow-
loo in Novi teritoriji, to 
je tisti del, ki ga imajo 
Angleži v najemu. Ali ugi-
bate, kje v Hong Kongu 
v turista najbolj režita be-

da in umazanija? Da, prav 
imate! V tem, morda čez 
nekaj let kitajskem delu. 

Ali si lahko zamislite 
centralni Hong Kong, kjer 
na majhnem prostoru p>o-
nosno silijo v nebo naj-
modernejše stavbe, stolp-

PIŠE JOŽE 
VOLFAND 

nice, banke, hoteli, šole, 
univerze, gledališča m 
ostali blišč zahodnega 
sveta? Ta del otoka plava 
kot-bel oblak v moji mi-
selni sliki, ko jo razvijem 
do kraja in se zagledam 
še v Aberdeen, v staro ki-
tajsko vas za kamnitmi 
obzidjem Kam Tin in v 
življenje Kitajcev na No-
vih teritorijah. Vse tja do 
kitajske meje ali bolje do 
policijske postaje Lok Ma, 
Chaw, od koder se je na-
še oko zazrlo na reko 
Shan Chun in na nepre-
gledne površine kitajske 
zemlje . . . 

Aberdeen je plavajoče 
morsko mesto v kitajskem 
morju na južni strani 
Hong Konga. 13000 džunk, 
kitajskih ladjic, mirno 

ždi na morjii in na njüi 
živi 100.000 Kitajcev. Kaj 
živi! Več kot to! Na 
džunkah je kot divji slez 
razpršeno vso raznoliko in 
pisano življenje in delo 
Kitajcev. Na ladjicah spi-
jo in se ljubijo, se igrajo 
in šolajo, z njimi se po-
peljejo na odprto morje 
delat —, lovit bogat mor-
ski živel j, na njih se sta-
rajo in umirajo. Vodič 
nam je razlagal, da mno-
gi prebivalci plavajočega 
mesta nikoli ne stopijo na 
suho. 

Morsko vas Aberdeen so 
poimenovali po lordu 
Aberdeenu, ki je bil nekak 
zunanji minister še v 
zgodnjih kolonialnih ča-
sih. Kitajsko ime za Aber-
deen je Heung Kong Tsai, 
kar pomeni, dišeče majh-
no pristanišče in od tod 
izvira ime sedanjega Hong 
Konga. Nič nenavadnega 
morda ni, če kitajska ot-
ročad na džunkah spo-
znava v šolskih urah ve-
Ike in male učenosti sve-
ta in človeštva. Toda 
vsak Kitajec vam bo za-

meril, če le ne boste šh 
na večerjo v plavajočo re-
stavracijo, kjer vam bodo 
kuharski mojstri postreg-
li z najbolj slastnimi mor-
skimi jedmi — od rib do 
rakov. In ko zvečer za-
sijejo z džunk drobne lu-
čke, dobiva dnevna res-

ničnost pravljično m 
sanjsko podobo, ki je kaj-
pak slepi j iva, a vendar od-
m.aknjena od krutega pe-
hanja za kos kruha na 
razburkanem morju . . . 

Je že tako, da si pravlji-
ce m sanje ljudje izmiš-
ljamo zato, da bi z laž-

no mavrico obsijali ne-
skrivljeni obraz resnične 
resničnosti. 

Ko sem stopil na ppd 
ene izmed džunk, me je 
postami mož mirno po-
gledal in se ni dal motiti 
pri p>ometanju .^djice. 
Aberdeen je miren. Kitaj-
ski. Živi svoje življenje. 

Po ozemlju Novi terito-
riji smo se v večerm vož-
nji z avtobusom srečevali 
z življenjem, ki nas je po-
peljalo v preteklost, ne-
kaj stoletij nazaj, med ti-
ste trenutke, ko se je čas 
za prebivalce majhnih ki-
tajskih vasi zaustavil. Ne 
menjajo življenja, vztra-
jajo v preteklosti m mno-
ge njihove več sto let sta-
re vasi ograjujejo v vi-
soko obzidje — nekdaj 
jih je varoval pred so-
vražniki, danes morda 
pred neusmiljenim rezi-
lom civilizacije XX. sto-
letja. V teh starih vasicah 
ohranjajo tip družinskega 
življenja, sorodniške po-
vezanosti, klasično črno 
rjavo kitajsko oblačilo z 
nepogrešlji\'im širokokraj-

nim klobukom, ki se 
upira soncu, dežju m sne-
gu. Toda novi teritoriji 
razkazujejo tudi kitajsko 
umetnost kulturne obde- ^ 
lave zemlje, strogo ureje-
ne njive, riževa polja, 
plantaže in izjemno ten- , 
kovestnost do drobtinice 

zemlje. Niti beda ne mo-' 
re skriti plodov kitajske 
zgodovine, ki je v marsi-
kateri umetnosti kazala 
sodobnemu človeku tir, po 
katerem naj hodi. 

Prispeli smo do policij-
ske postaje Lak Ma Chau. 
Stražar nas ni spustil v 
obmejni pas, zato pa smo 
se lahko po mili volji 
sprehajali med domačini, 
ki so se za dolar pustili 
fotografirati in vsiljivo рк)-
nujali spominke. 

Pogled na mejno reko 
Shan Chun me je spom-. 
nil na vodičeve besede. Na 
kitajski univerzi v Hong 
Kongu študira 3.000 štu-
dentov. In čeprav je Hong 
Kong simbol zahodne me-
tropole, poleg tega pa naj-
bolj verno izraža pisano 
razkrajanje kapitalističnih 
odnosov, mladi Kitajci vse 
več govorijo o nacionalni 
pripadnosti — do vlao Ce 
Tungove Kitajske. Prebi-
valci Hong Konga lahko 
Z' dovolilnico prečkajo me-
jo in obiščejo domače na 
Kitajskem, če pa dovolil-
nico izgubijo, morajo osta-
ti na drugi strani. Hong 
Kong trepeta zaradi pre-
naseljenosti. 

Vsak dan pa po 45 Ki-
tajcev poskuša srečo in 
se - v Robinsonovem slogu 
odloča za avanturo — da 
preplava Shan Chun in 
morda najde življenjski 
kotiček v obljubljeni de-
želi — v Hong Kongu. Pot 
do Macaa je dolga in če 
jih polovijo Portugalci, po-
tem se jim ne piše dobro. 

A vse te niti neprijetno-
• sti so zakrite — kajti 
Hong Kong in Kitajska 
morata živeti skupaj kot 
-brat in sestra. Odvisna 
sta drug od drugega, 

predvsem gospodarsko. To-
da v njuni zvezi je Se ne-
kaj več — na njunih tleh 
živijo Kitajci. In največ 
celo v tistem predelu, ki 
ga bodo morali Angleži 
najbrž vrniti Kitajski. 

Vsa iskriva nerazumlji-
vost Hong Konga je mor 
da kriva, da podobo te-
ga mesta, še najbolj pa 
poti do navidezne lîitajske 
meje, ne bo mogla nikdar 
zbledeti. 

Lok Ma Chan 

Aberdeen 

Bil nam je ves čas za 
pe tami . . . 
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